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بهرنگ و اسماعیل؛ فرشتگان نجات
درباره اقدام شجاعانه دو مرد جوان در تبريز و 

ساری که دو زن را به زندگی بازگرداندند
مهلا جوادپور|  این گزارش به لحاظ احساسی شرایط 
متزلزلی دارد. از طرفی خوشحالیم که دو مرد جوان با 
رشادت و مسئولیت شناسی و تیزهوشی شان دو زن را از 
لبه پرتگاه نیستی نجات داده و به زندگی بازگردانده اند. 
از طرفی غمگینیم که در فاصله 24 ساعت در دو نقطه 
متفاوت؛ دو زن، دوزن جوان روی به خودکشی آورده 
بودند. به ناچار این بخش دوم احساسات برانگیخته مان 
را چشم پوشی می کنیم و به آن نیمه پر لیوان می نگریم.

در یک هفته اخیر دو ویدئــو در فضای مجازی از اقدام 
به خودکشــی دو زن و لحظه نجات آن ها وایرال شد. 
اولی در فلکه دانشگاه تبریز بود و دومی در پارک ملل 
ســاری. آنچه دراین ویدئوها مورد توجــه قرار گرفت 
نحوه شجاعانه نجاتشان بود. زن حدودا 40ساله ای که 
قصد داشــت از یکی از پل های تبریز خود را به پایین 
پرتاب کند به دست یک جوان رهگذر نجات پیدا کرد. 
در ساری هم یک مامور پلیس توانست با هوشمندی، 
دختر 18ســاله ای را که قصد داشــت به زندگی خود 
خاتمه دهد به زندگی بازگرداند. نام آن رهگذر تبریزی 
بهرنگ مصطفایی و نام مامــور نجات بخش مازندرانی 

اسماعیل زارعی است. 
حوالی ساعت یازده شــب 16 مهر ماه بود که بهرنگ 
مصطفایی 31 ساله، متوجه تجمع مردم زیر پل دانشجو 
در بلوار استاد شهریار تبریز شــد. زنی به مرتفع ترین 
قسمت پل، جایی که مســیر پیاده راه نبود رفته بود و 
قصد داشــت به زندگی خود پایان دهــد. در ویدئویی 
که از این حادثه منتشر شــده این زن 40 ساله از پل 
آویزان است و با دســتانش به ســختی لبه میله ها را 
گرفته. ناگهان پسری ســفیدپوش با سرعت وارد کادر 
می شود، از آن مسیر سخت بالا می رود و دستان آن زن 
را می گیرد. روز گذشته مدیر کل بهزیستی آذربایجان 
شرقی در همایش فعالان اورژانس اجتماعی از بهرنگ 
مصطفایی بابــت این اقدام انسان دوســتانه اش تقدیر 
کرد. در مصاحبــه ای که در رســانه های تبریزی با او 
منتشر شده بهرنگ مصطفایی این ماجرا را بازگو کرده 
است. وقتی او با یکی از دوستانش در حال رد شدن از 
فلکه دانشگاه بود متوجه جمعیتی شد که به پل بالای 
سرشان زل زده بودند. وقتی از ماشین خود پیاده شد تا 
ببیند ماجرا از چه قرار است، آن زن را دید که به پایین 
نگاه می کند. به گفته او ماموران نیروی انتظامی و مردم 

از دور در تلاش بودند که او را از انجام این کار منصرف 
کنند اما کســی جرات نکرده بود به او نزدیک شود. در 
این ویدئو می توان دید که این زن به نقطه ای از پل رفته 
که دسترســی راحتی ندارد و نزدیک شدن به او بسیار 
خطرناک است. بهرنگ مصطفایی آن لحظات را اینطور 
تعریف می کند: »آن خانم ناگهان کیف و گوشی خود 
را به زمین انداخت و خودش هم از آنجا آویزان شد. آن 
لحظه فقط این به ذهنم رســید که بدوم و از آن طرف 
پل بالا بروم. این تنها کاری بود که می توانســتم انجام 
دهم.« او موفق شد خودش را به این زن برساند. به گفته 
خودش در طول مســیر دعا می کرده آن خانم خودش 
را چند دقیقه بیشتر نگه دارد تا بتواند نجاتش دهد. در 
آخر او موفق شد به او برسد و دستانش را از مچ بگیرد. 
او ادامه می دهد: »وقتی دســت هایش را گرفتم همان 
لحظه چشمانش را بســت. به نظر می رسید که از حال 
رفته باشد. وزنش را نمی توانستم تحمل کنم. 30 ثانیه 
یا یک دقیقه او را نگه داشتم تا زمانی که نیروی امداد 
و همشــهری ها آمدند و او را بالا کشیدیم.« مصطفایی 
می گوید آن روز قرار نبوده از آن مسیر رد شود و راهش 
را اتفاقی به آن سمت کج کرده است. او به واسطه اتفاق 
مشابهی که برای یکی از عزیزانش افتاده بود با دیدن آن 
صحنه به سمت پل دوید تا شانس دوباره ای برای زنده 

ماندن به آن زن بدهد. 
چند روز بعــد از این اتفــاق، در 22 مهر مــاه اتفاق 
مشابهی رخ داد. یک دختر 18 ساله که حوالی ساعت 
3 بعدازظهر به بالای یک پل کابلی در پارک ملل شهر 
ساری رفته بود به دســت مامور نیروی انتظامی، آقای 
اســماعیل زارعی نجات پیدا کــرد. در ویدئویی که از 
این اتفاق منتشر شده، این دختر 18 ساله از میله های 
حفاظ پل به آن طرف رفته و مدام به پایین نگاه می کند. 
چند مامور پلیس از جمله آقــای زارعی در اطراف او با 
فاصله حضور داشتند و سعی می کردند با صحبت او را 
از اقدام به خودکشی منصرف کنند. ناگهان در لحظه ای 
که او مشــغول نگاه کردن به پایین اســت، اسماعیل 
زارعی فرصت را غنیمت می شــمارد و در کســری از 
ثانیه او را گرفته و به رغم گریه هــا و خواهش های این 
جوان، از پرتگاه دور می کند. به گفته فرمانده انتظامی 
شهرستان ساری تحقیقات درباره علت اقدام این دختر 

جوان ادامه دارد.

بعد از گذشت چند سال، همه گرد و خاکی که سراها و شهرها 
و مجموعه های بزرگ لوازم خانگی با تخفیف و فروش اقساطی 
به پا  کردند آرام شده اما پچ پچ های جدیدی درباره اتهام های 
بزرگ علیه آنها شنیده می شــود. اخیرا مدیرکل بازرسی قم 
آدرس یکی از این فروشــگاه ها را داد و گفــت که علیه این 
فروشــگاه بزرگ 17 هزار پرونده شــکایت ثبت شده است. 
رئیس اتحادیه لوازم خانگی پایتخت هم به هفت صبح اطلاع 
می دهد که 30 شکایت هم از ســرای لوازم خانگی معروف 

شهر تهران به دستش رسیده. چرا آن شــور اولیه به چنین 
بن بستی رسید؟ مگافروشگاه های بزرگ لوازم خانگی کمتر 
از 10 سال پیش در حواشی شهرها سبز  شدند و با تخفیف ها و 
قرعه کشی های دلگرم کننده مردم را به سمت خود کشیدند. 
در شــرایطی که بازار لوازم خانگی در وضعیت رکود به سر 
می برد، شــعبه های مختلفی از این ابرفروشگاه ها تاسیس و 
تبلیغات آنها در مترو، اتوبوس، بیلبوردها، بیلبوردهای شهر و 
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ســایت »رصیف 22« جایی بــود که بعضی مــردم غزه آنجا 
می رفتنــد و یادداشــت های روزانه یــا مشاهدات شــان را 
می نوشــتند. گاهی هم متن هایــی می دیدی از شــاعران و 
نویسندگان ســاکن در غزه. متن ها فوق العاده اند. چون شما 
تصاویر غزه را می بینید امــا نمی توانید دقیق تصور کنید آنجا 
چه خبر است. برای همین مراجعه به این دست نوشته ها مهم 
است. جالب اینجاست بخشی از این نوشته ها در کتابی که تازه 
به فارسی ترجمه و منتشر شده، چاپ شده؛ کتاب »لهجه های 
غزه ای«. این قسمت از کتاب را بخوانید: »سوخت نیست. هیزم 
اما جایگزینی قدیمی است که به سرعت جای گاز را گرفته. هر 
کس کپسول گازش تمام شد، شروع به استفاده از هیزم، چوب 
یا حتی مقوا کرد. مهم آتشی است که غذایی )یعنی هر چیزی 
که در دســترس است( بپزد و شــکم بچه های گرسنه را سیر 
کند. گاهی هم اگر مجبور شوی می توانی از کاغذ دفترچه ها و 
کتاب ها استفاده کنی... بحران نبود سوخت به نوبه خود باعث 
ایجاد بحران برق شد. بحران برق باعث ایجاد بحران آب شد. 
بحران آب باعث ایجاد بیماری هایی شد که ما ماهیت شان را 
نمی دانیم. همین طور بحران سوختی که ادوات شهرداری به آن 
نیاز دارند، باعث ایجاد بحران زباله انباشته در وسط خیابان ها 
با بویی مشمئزکننده در اطرافش شد. گاری ها هفته ای دو بار 
رد می شوند تا هر چه را می توانند ببرند. بحران های مرتبط به 
همی که مردم غزه در زندگی روزمره شان در کنار مرگ روزانه 
آن ها را اینچنین تجربه می کنند تا یا جایگزین ها تمام شوند، یا 
ما!« آنچه خواندید از کتاب »لهجه های غزه ای«، وضعیت دقیق 
مردم غزه است که البته در این مدت به مراتب وحشتناک تر هم 
شده؛ یک وضعیت آخرالزمانی. این کتاب با ترجمه محمدرضا 
ابوالحسنی به تازگی از سوی نشر »سوره مهر« چاپ شده. در 
میان روایت های کتاب، روایت دو نفر به نام یوســف القدره و 
خانم فانته الغرّه، اهمیت بیشــتری دارد. چون اولی شاعری 
فلسطینی ساکن خان یونس در باریکه غزه است که زندگی در 
ویرانی های غزه را جزء به جزء شرح داده. و دومی هم خانمی 
فلسطینی الأصل است که در بلژیک زندگی می کرده اما برای 
دیدن خانواده به غزه آمده و آنجا گرفتار شده. این خانم خودش 
شــاعر اســت و مدتی را به ناچار در غزه می ماند و مشاهدات 
خودش، آشنایان و خانواده ها و دوستانش را از نزدیک می بیند 
و آن ها را می نویسد. بعد هم در نهایت بالاخره می تواند از طریق 
ســفارت بلژیک به آنجا برگردد. کتــاب »لهجه های غزه ای« 
کتابی کم حجم اما به شدت تأثیرگذار اســت، چراکه روایتی 
کاملا مستند از اوضاع غزه اســت. در بخش دیگری از کتاب 
می خوانید: »در این مدت هنوز طعم آبی که آدم بودنم را یادم 
بیاورد نچشیده ام. آب اینجا یا آب شــیر است که آشامیدنی 
نیست یا آب چاه است که تصفیه نشده است. به تو نگفته ام آبی 
که با آن صورت مان را می شوییم، مستقیماً از دریا می آید؟ این، 
یک تجسم غیرواقعی نیست: حتی آبی که از شیر بیرون می آید 
با خودش کف آب دریا، طعم دریا و مزه دریا را دارد. انگشتانم 
که لیوان آب را در خود گرفته اند، شــروع به پوســته پوسته 
شدن کرده اند. اما با همه خطرات، این ها مانع نیست که مردم 
برای پر کردن شیشه ها و ظرف های دیگرشان از این آب صف 
بکشند؛ جایی که عموزاده هایت گاهی برای پر کردن تنها یک 
گالن و چند تا بطری، ساعت ها در صف آب منتظر می ایستند. 
اولین لمس لیوان شگفت زده ام کرد. عمه! نمی دانی چه لحظه 
شیرینی بود. این روزها یک لیوان آب خنک تصفیه شده در غزه 
به یک معجزه می ماند. آن لحظــه، حس لمس لیوان کاغذی 
من را به بهشتی دور برد. گریه کردم. گریه کردم چون غرورم 
تحریک شده بود. یعنی یک لیوان آب خنک این قدر به وجدم 

آورده بود؟ یعنی یک لیوان آب گریه ام انداخته بود؟«

به جای هیزم، کتاب آتش می زنیم!

ستونچهارشنبه
یاسرنوروزی

 قيمت 10000 تومان

کمال بردبار| در نــگاه اول، ترکیب تیم ملــی دلهره آور 
بود. میلاد محمدی به ســمت راست دفاع آمده بود و امید 
نورافکن به ســمت چپ. تخصص میلاد دقیقا سمت چپ 
بود و تخصص نورافکن هافبک دفاعی. ازآن ســو در خط 
دفاعی زوج شجاع و علی نعمتی دومین تجربه خود را از سر 
گذراندند. علی نعمتی بازیکن رزرو پرسپولیس در فصل قبل 
که امسال مازاد اعلام شــد و رفت فولاد حالا دومین بازی 
فیکس خود را آن هم مقابل قهرمان آسیا تجربه می کرد. در 
خط هافبک هم در نبود سامان قدوس، قلعه نویی از محمد 
کرمی اســتفاده کرده بود. جهانبخش و قلی زاده و ترابی 
هم به نیمکت چسبیده بودند تا وینگرهای تیم در اختیار 

بوشهري ها باشد. 
در واقع تیم ملی از نبودن قدوس،  حردانی،  کنعانی زادگان 
و ابوالفضل جلالی و صادق محرمــی به خاطر مصدومیت 
و محرومیت  رنج می بــرد  و به اینها طرد شــدگانی مثل 
رامین رضاییان و احمــد نوراللهی را هــم اضافه کنید تا 
متوجه متزلزل بودن ترکیب اولیه تیم ملی باشید. این را با 
چند تصویر دیگر هم باید ترکیب کنیم. اضافه وزن آشکار 
ســردار آزمون، چهره عصبی قلعه نویی کنار زمین و بدتر 
از آن گل زودهنگام قطر که با یک پاس بلند پشت دفاع و 
شوت سرضرب و زیبای معز علی به سقف دروازه بیرانوند 
شکل گرفت. واقعا یک تونل وحشــت به تمام معنا بود. اما 
مرد روزهای سخت  در زمین بود. سردارآزمون که باز هم 
ثابت کرد تکیه گاه مهم تیم ملی در بازی های سخت است. 
او یک توپ ســنگین را به تیر دروازه قطر کوبید و سپس 

سانتر درخشــان نورافکن را با ضربه ســری درجه یک و 
بی مهار به یک گل زیبا بدل کرد. جالب آنکه در نیمه اول 
ســه بار تیرهای دروازه لرزیدند. دوبار از سوی ایران )روی 
شــوت های ســردار و محبی( و یک بار هم روی ضربه سر 
مدافع پیش تاخته قطر. در نیمه دوم همای سعادت روی 
شانه قلعه نویی نشســت. ســانتر مواج نورافکن و دخالت 
طارمی موجب شــد تا دروازه بان و مدافع قطر در حرکتی 
پت و مت گونه به هم بپیچند و سردار با تیزهوشی گل دوم 
را به ثمر برساند. چند دقیقه بعد روی یک ضدحمله حساب 
شــده مهدی طارمی از میانه زمین یک پاس گل حرفه ای 
ارســال کرد و ســردار در موقعیت تک به تک ترجیح داد 
توپ را به یک پاس گل بی دردســر براي محبی بدل کند. 
فشار قطر یکی دو فرصت ایجاد کرد اما آمدن جهانبخش 
به جای قایدی ایران را دوباره ســوار بر بازی کرد و پس از 
چند فرصت ســوزی و کلی گل مردود )!( روی ضربه کرنر 
نورافکن،  ضربه سر محبی روی تیر اول با برخورد به دفاع 
به درون دروازه تیم قهرمان  آســیا پیچید تا ایران بانتیجه 
خرد کننده 4 بر یک پیروز میدان باشــد و بر صدر جدول 
تکیه بزند. گرفتن این نتیجه آن هم با چنین ترکیب و لشگر 

بزرگ غایبین قابل تحسین است. 
در دیگر بازي های دیشب ازبکستان با یک پنالتی امارات 
را شکســت داد تا همراه ایران تقریبا صعودشان را به جام 
جهاني قطعی کنند. پیروزی ســه بر دو کره جنوبی مقابل 
عراق و غلبه قرقیزســتان مقابل کره شمالی از دیگر نتایج 

جالب بازی های دیشب بود. 

نقش پایگاه بوشهر در   
 روز دوم جنگ تحمیلی

قهرمان های از ياد رفته )قسمت چهارم(   صفحه 08

گل   یا   پوچ    مدیری 
 با   مخاطبان   خانگی

پرونده برنامه تماشايی »گل يا پوچ« در 
شبکه نمايش خانگی بسته شد... صفحه 10

حالا  کی دیگه 
جرات انتقاد داره 

نتیجه شگفت انگیز مقابل قهرمان آسیا
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ســايت ديده بان ايران، با گرايش سیاســی 
اصلاح طلب، ديروز با فردی بــه نام ابراهیم 
رستمی صحبت کرده بود و او را مدير پروژه 
موشک در دهه ۷0 و 80، مسئول مناسبات و 
روابط سپاه و دبیر کمیسیون توسعه و تجهیز 
اين نیروی نظامی معرفی کرده بود. در سوابق 
فضای مجازی البته نه چنین نامی مطرح بود و 
نه چنین سمت هايی. البته که ممکن است به 
دلیل محرمانه بودن فعالیت اين فرد باشد ولی 
ديده بان او را »سردار« هم معرفی کرده بود و 
قاعدتا از فردی با اين درجه بايد مصاحبه های 
ديگری هم می ديديــم. به هر حــال با اين 
ملاحظه، سری زديم به سخنانی که اين فرد 

در اين گفت وگو مطرح کرده است. 
1    نخستین ناوچه ها را چینی ها ساختند

قبل از انقلاب شناورها، ناوچه ها يا ناوشکن ها 
بر اســاس ماموريــت خريداری يا ســاخته 
نمی شد....درباره اکولوژی خلیج فارس تحقیق 
کرديم...چون خلیج فارس دريايی است که 
۷0 درصد ماه های سال طوفان و موجی ندارد 
و 30 درصد دريا مواج می شــود و بر اساس 
همین به ناوچه ای با طول 33 متر رسیديم. 
يعنی ناوچه ها را  تحقیق شــده و براســاس 
ماموريتمان طراحی کرده و سفارش ساخت 

آن را به چینی ها داديم.
چینی هــا می خواســتند ناوچه هــا حتی 
تجهیزات آن 100درصد چینی باشــد اما ما 
اين شرط را قبول نداشتیم. آن ها می خواستند 
از موتــور چینی اســتفاده کننــد. ما مثلا 
می خواستیم موتور غربی باشــد و به عنوان 
مثال موتورهای شــناورهای MUT بود که 
از آلمان خريداری می شد. چینی ها در ابتدا 
حاضر نبودند درخواســت های مــا را قبول 
کنند. در نهايت آن ها زير بار درخواست های 
ما رفتند. ســلاح آن هم موشــک هايی بود 
که چینی ها کپی و تولید کــرده بودند. اين 
موشــک ها C802 بــود که کپی موشــک 
اگزوست فرانسه و موشک های خیلی خوبی 

بود. 
2   لیبی موشــک داد ولی موشک ها را 

خراب کرد
لیبی با وجود آن که کشور سازنده سلاح نبود، 
حاضر شــد با توجه به شــرايط ايران و البته 
اين که سیاست های ضدآمريکا داشت، با شرط 
و شروط يکسری موشــک ها به ما بفروشد. 
لیبی به ما موشک داد اما شلیک آن بر عهده 
خودش بود. يعنی مستشارانی با موشک ها به 
ايران فرســتاده بود و قرار شد حتما با قذافی 
هماهنگ و پس از آن موشــک ها را شلیک 
کنند. غربی ها فهمیدند که لیبی به ما موشک 
داده، اينقدر لیبی را تحت فشار قرار دادند که 
به مستشاران گفتند موشک ها را خراب کنند 

تا ايران نتواند شلیک کند. 
آن زمان عراق تمام شهر ايران را موشک باران 
می کرد و ما می خواستیم حداقل يک موشک 
شــلیک کنیم. تمام رفت و آمدها به لیبی به 
خاطر اين بود که می خواســتیم يک موشک 
به بغداد شلیک کنیم. بحث نقطه زنی وجود 
نداشت و ما می خواستیم يک موشک هرجايی 
در بغداد بخورد که بگويند ايران موشک زده 
است. بعد از آن که مستشاران لیبی با دستور 
قذافی سیســتم ها را خراب و رهــا کردند و 
رفتند، شــهید تهرانی مقدم شبانه روز تلاش 
کرد و موفق شديم و اولین موشک را شلیک 
کرديم که خورد به بانک رافدين. آن ها پس از 
شکافتن، موشک را مهندسی معکوس کردند 
و اين شروع ورود سپاه به مبحث موشکی بود.

يکسری آموزش ها لازم بود که برای اولین بار 
کره شمالی آن را انجام داد. يک جايی ديدگاه 

و منافع آنها با ما مشترک شد، آن هم جنگ 
علیه آمريکا بود. 

3    پهپاد ما 2۰ هزار دلار است؛ موشک 
2۰۰ میلیون دلار

پهپادهای مــا مخصوصــا 136 ويژگی های 
خاصی دارد به همین دلیل نه روســیه، بلکه 
کشــورهای ديگر خواهــان پهپادهای ايران 
هســتند. در حال حاضر 20 تا کشــور الان 
خواهان اين پهپادها هستند و ربطی به جنگ 
روســیه با اوکراين ندارد. در حال حاضر چین 
يکی از درخواست کنندگان از ايران بوده 15 
هزار تا از اين پهپادها را از ما خواســته است. 
چرا که ايــن پهپاد يــک ويژگی های خاصی 
دارد. يکی از شاخص های آن ارزان بودن است. 
يکی از مواردی که در جنگ پدر يک کشور را 
درمی آورد، هزينه ها است. هزينه شلیک يک 
موشک 200 میلیون دلار اســت. قیمت هر 

پهپاد ايرانی حدود 20 هزار دلار است.
4   روسیه جرات ما را ندارد

ما يک کشــور صددرصد مســتقل هستیم و 
شايد روسی ها نتوانند اين استقلال را به اندازه 
ما داشته باشند...بســیاری از کشورها مانند 
روسیه سلاح های زيادی دارند چرا نمی تواند 
از آن استفاده کنند؟ چون جرات می خواهد. 
يکی از دلايلی که روسیه و به ويژه پوتین ايران 
را عجیب ستايش می کند، به اين دلیل است 
که جراتــش را دارد. اين جــرات خیلی مهم 
است....داشتن موشک  يک بحث است، جرات 
زدنش هم يک بحث ديگر. در دنیا بســیار کم 
پیدا می شود کسی اين جرات را داشته باشد. 
روس ها اين جــرات را ندارنــد. حتی حمله 
روسیه به اوکراين که در واقع حمله به ناتو بود، 
ناشی از اين اســت که با ديدن کارهای ايران  

جرات پیدا کرد. 
زدن عین الاســد جرات می خواســت. جرات 
می خواست پايگاه آمريکايی را بزنی که کسی 
جرات نمی کرد، يک تیر به در سفارتش شلیک 
کند. يعنی بزرگتريــن پايگاه آمريکا که هفت 
میلیارد دلار در آن هزينه شده را موشک باران 
کنی، آن هم با 13 تا موشک. آقای ترامپ که 
اينقدر قلدر است و به بسیاری از مبانی پايبند 
نیست، علنا گفته بود: »من 52 نقطه از ايران 
را می زنم.« چرا حاضر نشد حتی يک نقطه را 
هم بزند؟ چون نمی توانست و جرات نداشت. 
او حســاب همه چیز را کرد و صاحب نظران 
نظامی اش ترامپ را توجیــه کردند: »تو اگر 
بگويی، ما می زنیم. اما حواســت باشد بعدش 
چه می شــود.« روی ۷0 ناو و پايــگاه آمريکا 

موشک قفل است. برای همین ترامپ جا زد. 
شــايد مردم بعضی جاها دقت نکنند و فقط 
فکر کنند 13 موشــک به عین الاسد خورده 
اســت. يا حتی تحت تاثیر رســانه های غربی 
شايد فکر کنند که موشک ها به بیابان اصابت 
کرده اســت. CNN و برخی رسانه ها رفتند و 
فیلمبرداری کردند و بخشــی از آن درز پیدا 
کرد که موشــک ها دقیقا به آشیانه ها اصابت 
کرده بود. حالا شايد بعضی  که استاد اين کار 
هســتند، ذهن مخاطب ها را برده گفتند که 
مثلا آدم کشته نشده است. قرار نبود آنجا آدم 
کشته شود. تحلیل من اين اســت که ما اگر 
چهار ســرباز بیچاره که به زور به عراق آورده 
بودند را می زديم، خیلی مهم نبود. مهم برای 
ما اين بود که هیمنه آمريکا را بزنیم، نه سرباز 
آمريکايی را...هدف ما زدن افراد نبود، وگرنه 
موشک های ما نقطه زن است و دقیقا آسايشگاه 
آن ها را می زديم و شايد بالای 400-300 نفر 
آدم با يک موشک مان کشــته می شد. اما ما 
می خواستیم هیمنه و آشــیانه های آمريکا را 
بزنیم. اما آنها ذهن ها را به کشته نشدن افراد 

متمرکز کردند. 
الان ما حســاس ترين جای اسرائیل را زده ايم 
اما کسی کشته نشد. اگر موشک را وسط شهر 
می زديم، چقدر آدم کشته می شد؟ بنا نداريم 
آدم بُکشیم، به ويژه در اسرائیل. ما می خواهیم 

آن جايی که هدفمان است را بزنیم.
5 آمریکا سید حســن نصرالله را ترور 

کرد 
درباره سوالی که چرا سران رژيم صهیونیستی 
را ترور نمی کنند، بايد بگويم که سیدحســن 
نصرالله را با چه چیزی ترور کردند؟ با يک بمب 
سنگرشکن. اگر اسرائیل نداشت، می توانست 
ترور کند؟ اهمیت اطلاعات سر جای خودش 
اما اگر اين اطلاعات وجود داشته باشد، چطور 
می خواهند او را بزنند؟ برای سیدحسن نصرالله 
بمبی استفاده کردند که می تواند 40 متر زير 
زمین نفوذ کند. اين جا اســرائیل تنها نیست. 
به نظر من اســرائیل فقط خط شــکن است و 
اصل جنگ را آمريکا هدايــت می کند و اين 
سلاح های استراتژيک را به کسی نمی دهند. 
بمب سنگرشــکن با اين کارايی را به کســی 

نمی دهند حتی رژيم صهیونیستی. 
6  سلاح قوی تر از سلاح هسته ای داریم

من اعتقــاد دارم که درخواســت نمايندگان 
مجلس  برای تغییر حکم ثانويه درست باشد. 
چون دشمنان ما هســته ای دارند  البته سلاح 
هسته ای فقط نقش بازدارندگی دارد ولی اگر 
ما سلاح هسته ای نداشــته باشیم، دشمنان 
جری تر می شــوند. بر اين باور هستم که بايد 
در دکترين هسته ای کشور تجديدنظر شود...

احتمال دارد شــورای عالی امنیت ملی به اين 
نتیجه برســد که بخواهیم برای بازدارندگی 
بیشتر از سلاح هسته ای استفاده کنیم. سلاح 
هسته ای برای بازدارندگی خوب است. البته 
قدرت بازدارندگی ما از سلاح هسته ای بالاتر 
است. اين را نه بر مبنای آن عِرق ملی می گويم.  
آن چیزی که مــردم ديدند، بخش آشــکار 
قدرت ما است و کسی از بخش پنهان آن خبر 
ندارد. من به عنوان مطلع اعتقاد دارم، هرچی 
تاکنون ديدند سر کوه يخ بوده....قدرت پنهان 
خود را برای روز مبادا گذاشتیم. هیچ کشوری 
مشت خودش را خالی نمی کند. ما تجهیزاتی 
داريم که از هســته ای خیلی بالاتر اســت....

اگر يک روزی جنگ مســتقیم اتفاق بیفتد يا 
آمريکايی ها به صورت مستقیم وارد شوند، آن 

موقع متوجه می شوند. 
7  سلاح مرموزی که شــناورها را در 

فجیره هدف گرفت
من فقط يک اشاره کنم و يک کد بدهم زمانی 
که ترامپ می خواست صدور نفت ما را به صفر 
برساند، چند تا عملیات تاکتیکی اتفاق افتاد. 
نمی خواهم بگويم چه کسی انجام داده است. 
اما پنج نفتکش در بندر فجیره منفجر شــد. 
در بندر فجیره که تقريبــا امنیتی ترين بندر 
است اين پنج نفتکش منفجر شده است. آنها 
حتی نمی دانند از کجا ضربه خورده اند. دو تا 
نفتکش هم در دريای عمان مورد حمله قرار 
گرفت، زمانی که دقیقا نخســت وزير ژاپن به 
عنوان فرستاده ترامپ به ايران آمده بود. اتفاقا 
هر دو نفتکش هم ژاپنی بــود. پس از آن که 
دو نفتکش ژاپنی در دريای عمان هدف قرار 
گرفت، آلمانی ها گفتنــد: فیلمی وجود دارد 
که نشــان می دهد، قايق هايی در چند مايلی 
نفتکش ها شــناور بودند و شناور طوری است 
که انگار از بیرون نخورده است. چون از بیرون 
بخورد، مشخص می شــود. اما طوری بود که 
انگار از درون خورده اســت. بعضی چیزها را 
فعلا بايد در همین حد بدانند. شما فکر کنید 

سلاح غیبی )به اين شناورها خورده است(.

فاطمــه مهاجرانی، ســخنگوی دولت در 
نشســت خبــری روز سه شــنبه خــود، 
پاســخگوی ســوالات خبرنــگاران بود. 
بخش هايــی از اظهارات او را در پاســخ به 

خبرنگاران بخوانید:
در پاسخ به سوالی مبنی بر آنکه با توجه به 
اينکه طیف تندرو و منتقد دولت در مجلس 
فعال بوده و ايــن روزها حضور آقای ظريف 
در دولت را دستمايه حاشیه سازی کردند، 
چقدر امیدوار هستید لايحه مشاغل حساس 
به مرحله اصلاح برســد: طیف تندرو يک 
طیفی از همین مردم هستند؛ لذا بايد صدای 
آنها را شنید و دغدغه های آنها را درک کرد. 
هرچند که هرگونه خواسته ای که با منافع 
ملی و نظام همسويی نداشته باشد، از طرف 

هیچکس مورداقبال نخواهد بود.
درمورد ســهمیه های دانش آموزان: درباره 
میزان سهمیه های دانش آموزان برای ورود 
به دانشــگاه ها، نیاز به بررسی بیشتر است. 
اين ســهمیه ها درپی طی کردن فرآيندی 
انجام می شود. تلاش می شــود به گونه ای 
رفتار شــود که بقیه افراد هــم عدالت در 
حقشان رعايت شود. ما سهمیه های زيادی 
داريم که سهمیه ايثارگران و شهدا در میان 

آنها، کم است.
درباره احتمال پــس گرفتن لايحه عفاف و 
حجاب توسط دولت: رويکرد آقای پزشکیان 
در موضوع عفاف و حجاب مشخص است و 
بارها گفتند موضوعات فرهنگی را نمی شود 
به زور جــا انداخت. از طــرف ديگر دولت، 
دولت وفاق است و بايد با رويکرد همدلانه 
مسائل را حل کند. قانون بايد پشتوانه اجرا 

داشته باشد. به دنبال کار کارشناسانه دقیق 
هستیم که مصالح نظام در آن در نظر گرفته 
شود. اين موضوعات در حال پیگیری است.

درمــورد رفــع فیلترينــگ: در رابطــه با 
مســئله رفع فیلترينگ، موضــع دولت در 
اين خصوص، همــان موضع رئیس جمهور 
است. شفاف اســت که فیلترينگ، مضرات 
زيادی ايجاد کرده و حفره های امنیتی ايجاد 
می کند. اين کار در چارچــوب منافع ملی 
و کار کارشناســی در حــال انجام اســت. 
فیلترينگ به اهداف خود نرســیده است و 

اين موضوع در حال بررسی است.
درمورد واردات خودروهای خارجی: نبايد 
فراموش کنیــم که مردم ايــران بايد حق 
داشــته باشــند که خودروی غیرداخلی 
سوار شــوند. تجمعی از درخواست واردات 
خودروهای خارجــی داريم با اين حال اين 
فرآيند آغاز شده است. درباره خودروهای 
کارکرده بحث زياد اســت که آيا با شــان 
مردم ايران همخوانی دارد يا نه، پاسخ اين 
اســت که مطالبه اين موضوع وجود دارد 
که خودروهای ســه تا چهار سال کارکرده 
وارد شــود و دولت در حال برطرف کردن 

موانع است.
درمورد رشــد اقتصادی: بهبــود وضعیت 
بهره وری و سرمايه گذاری خارجی موجب 
رشد اقتصادی می شود. پیش بینی می شود 
که رشد اقتصادی کشــور به چهار درصد 
برســد. برای دســتیابی به رشــد هشت 
درصدی نیاز به سرمايه گذاری 200میلیارد 
دلاری خارجی داريم و لذا تلاش می کنیم 
تعامل بــا کشــورهای همســايه، بهبود 

سیســتم ها به منظور بهره وری بیشــتر و 
ايجاد ظرفیت برای سرمايه گذاران خارجی 
و داخلی، به رشد اقتصادی موردنظر دست 

پیدا کنیم.
در واکنش به انتصاب استاندار يزد، فارس 
و حاشیه سازی ها بر ســر استاندار اصفهان: 
استاندار به عنوان بزرگترين نماينده دولت 
در هر استان است و حق طبیعی شهروندان 
است در اين مورد نگران باشند. طبقه روال 
انتخاب وزرا و تشــکیل کارگروه هايی برای 
انتخــاب، در انتخاب اســتانداران نیز اين 
اتفاق تکرار شد، فعالان اقتصادی، اصولگرا 
و اصلاح طلب گزينه هايــی را معرفی و در 
نهايت انتخــاب نهايی انجام می شــود. به 
رای هیات وزيران و شــاخص های وزارت 
کشــور اعتماد کنیم. افراد بايد براســاس 
عملکرد خود ارزيابی شــوند، برای ارزيابی 
عملکرد اســتانداران هنوز کمی زود است. 
براســاس يک قطعه کوتاه فیلــم، افراد را 
قضاوت نکنیم؛ بلکه عملکــرد اين افراد را 

مدنظر قرار داشته باشیم.
در خصوص فروش زمین هــای چابهار به 
اتباع افغان: هیچوقت، هیچ گاه و هیچ زمان 
در هیچ موقعیتی، کشــور، امنیت داخلی 
و امنیت مرزهای خــود را برای هیچ مرکز 
اقتصادی به خطر نخواهد انداخت. به اتباع 
زمین  فروخته نمی شود، مالکیت و حاکمیت 
زمین ها در اختیار جمهوری اسلامی است و 
قابل انتقال نیست. ممکن است بهره برداری 
زمین هــا در قالــب مصالح ملــی و منافع 
مشترک سپرده شود ولی مالکیت زمین ها 

متعلق به نظام جمهوری اسلامی است.

7 نکته درباره تاریخ ارتباطات بین المللی نظامی ایران از زبان یک کارشناس 
نظامی؛ از ساخت ناوچه چینی تا کارشکنی قذافی در شلیک موشک  به عراق

توضیحات سخنگوی دولت درمورد پرونده حجاب و عفاف و سهمیه ها

چین و ... از  لیبی، ناوچه  موشک از  موضوع فیلترینگ در حال بررسی است

     سوژه روز

خبرگزاری ايســنا ديروز در گفت وگو با دو 
مســئول صنفی از مشــکلات دو محصول 
کلاسیک ايرانی شــنیده بود که گزيده آن 

را می خوانید:
   رئیس کمیسیون فرش،گردشگری 

و صنایع دستی اتاق تعاون ایران
 فرش دســتباف کالايی صددرصد ايرانی 
است. صنعت فرش صنعتی ارزآور و صادرات 
محور است به نحوی که بیش از 90 درصد 
فرش دستباف صادر می شود و دولتمردان 
بايد اين صنعت ارزشــمند را به عنوان يک 
صنعت اشتغالزا و اســتراتژيک مورد توجه 
قرار دهند و برای آن هزينه و سرمايه گذاری 
کنند. متاسفانه در ســالهای اخیر به دلايل 
متعدد از قبیل تحريم های خارجی و داخلی، 
اجرای مصوبه پیمان سپاری، افزايش شديد 
قیمت مواد اولیه، عدم بیمه قالیبافان و عدم 
اختصاص تســهیلات کم بهــره و ارزان به 
بافندگان، صنعت فرش با مشکلات عديده 
و بسیاری روبه رو بوده است. از سوی ديگر 
عدم اجرای مصوبه شناســنامه دار شــدن 

فرش دســتباف و مواردی همچون عرضه 
فرش های کشــورهای ديگــر در بازارهای 
داخلی به اين صنعت ملی لطمه زده و درآمد 
تولیدکنندگان فــرش و قالیبافان را تحت 
تاثیر قرار داده است. در حال حاضر جمعتی 
بین 4 تا 6 میلیون نفر از تولید و بافت فرش 
ارتزاق می کنند. قالیبافی مکمل شغل های 
کشاورزی و دامپروری است و نقش موثری 
در اشــتغالزايی، ارزآوری و جلوگیــری از 
مهاجرت روستايیان به شــهرها و خالی از 
سکنه شدن روستاهای کشــور دارد ولی با 
اين وجود حمايت لازم از بافندگان فرش و 

صادرات آن صورت نمی گیرد.
  عضو هیئت امنای انجمن پسته ایران: 
پســته از جمله محصولاتی اســت که در 
مناطقی با زمستان ســرد و تابستانی گرم 
تولید می شــود. طی بازه زمانی 10 الی 15 
سال گذشــته متاســفانه، جهان و از جمله 
ايران با مشــکلات زيادی از جمله گرمايش 
کره زمین و نوسانات شديد دمايی مخصوصا 
زمستان های گرم دست و پنجه نرم می کند.

درختان میوه از جمله پسته گیاهانی هستند 
که برای گذران طبیعی در فصل خواب، به 
سرمای زمســتانه مکفی نیاز دارند. پسته 
کله قوچی به 600 ساعت دمای بین صفر تا 
هفت درجه نیاز دارد تا درخت خواب مکفی 
داشته باشد. ارقام احمدآقايی وفندقی نیز 
بین 800 تا 850 ساعت نیاز سرمايی دارند 
و رقم اکبری نیز حدود 1200 ســاعت نیاز 
سرمايی بین صفر تا هفت درجه سانتیگراد 
دارد تا درخت خواب مکفی داشــته باشد و 
بتواند سرحال و شاداب بیدار شود تا جوانه ها 
تبديل به خوشــه شــوند. گرمايش زمین 
مشکلات بســیاری را به وجود آورده است. 
از جمله مهم ترين آن ها تابستان های بسیار 
گرم اســت که موجب می شود تا درخت در 
مواجهه با گرمای بیش از اندازه تابســتانه 
فتوســنتز خود را متوقف کنند. سال جاری 
يکی از تابســتان های بســیار گــرم بود و 
به صورت مداوم 20 الی 30 روز دمای بالای 
40 درجه سانتیگراد را در باغات خود تجربه 

کرديم. 

روزهای سخت پسته و فرش دستباف

استاندار اصفهان و ناامیدی 
اصلاح طلبان

مهسا مژدهی|  تا چند روز قبل، ترکیب 
استاندارانی که از سوی وزیرکشور انتخاب 

شده  بودند، به سود اصلا ح طلبان و گروه های 
میانه رو به نظر می رسید. اما انتخاب استاندار 

اصفهان در روز سه شنبه، نشان داد که 
براساس تئوری وفاق ملی، قرار نیست که در، 

همیشه بر روی همان پاشنه قبلی بچرخد. 
مهدی جمالی نژاد که به استانداری اصفهان 

رسیده است، یک اصولگرای جدی و عضوی 
از جبهه پایداری به حساب می آید. او سال 

1348 به دنیا آمده، 55ساله است و از آنجایی 
که خودش هم در اصفهان متولد شده، یک 

استاندار بومی به حساب می آید. 
بومی بودن استانداران از مواردی بود که 
نمایندگان مجلس و چهره های سیاسی 

اصولگرا و نزدیک به پایداری، بارها درمورد 
آن به وزارت کشور دولت چهاردهم توصیه 

کرده بودند. جمالی نژاد دارای دکترای 
مدیریت شهری از دانشگاه اصفهان است 
و در سال 13۹۷، به عنوان معاون عمران و 

توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور 
انتخاب شده و رئیس پیشین سازمان 

شهرداری ها و دهیاری های کشور و شهردار 
پیشین شهرهای اصفهان و یزد نیز بوده 

است. جمالی نژاد در تاریخ چهارم شهریور 
13۹۶، با رای هر 11عضو شورای اسلامی شهر 

یزد سکان شهرداری این شهر را به دست 
گرفت. او پیش از این نیز، در خرداد 13۹4 

با انتخاب اکثریت شورای اسلامی شهر 
اصفهان، شهردار شهر اصفهان شده بود. 
جالب است بدانید که استان اصفهان در 

سال های بعد از انقلاب، دو استاندار شناخته 
شده داشته است که هر دوي آنها یعنی 

اسحاق جهانگیری و غلامحسین کرباسچی 
در جبهه  اصلاح طلبان بوده اند. ویکی پدیای 

شهردار اصفهان که به نظر می رسد به 
تازگی و با دقت به روز شده، شامل فهرست 
بلندبالایی از دستاوردهای آقای استاندار 

است.
 آنجاست که می فهمیم جمالی نژاد 

کتاب هایی در مورد مسئله مدیریت شهری 
با تمرکز بر اصفهان داشته است. او در سال 

13۹5، به عنوان شهردار نمونه نمازی کشور 
انتخاب شده و در زمان شهرداری اصفهان، 

تبادلات بین المللی زیادی داشته است. البته 
عمده این تبادلات با کشورهای اسلامی و 

در راس آن مالزی بوده. انتخاب جمالی نژاد 
البته، مخالف کم ندارد. 

برخی از چهره های اصلاح طلب مانند مینو 
خالقی از قبل، نسبت به این انتصاب واکنش 

نشان داده بودند. او روزهای گذشته در 
صفحه شخصي خود در شبكه اجتماعي 

ایكس )توئیتر( نوشته بود: »برای ثبت در 
تاریخ؛ با وجود تشتت آرا و پیرسالاری 
در برخی افراد پیشنهادی استانداری 

اصفهان از سوی اصلاح طلبان و از دیگر سو، 
اصرار بی امان پایداری بر نشاندن گزینه 
مدنظرشان، پایان این مناقشه را حضور 

مردی دانشمند، ملی، اجرایی و بومی، 
دکتر حجت الله میرزایی می بینم.« برخی از 

رسانه های اصلاح طلب از انتخاب جمالی نژاد 
استفاده کرده و مدعی باخت دولت به لابی 

پایداری ها شدند. 
یک رسانه دیگر از انتخاب این استاندار 

به عنوان خوش شانسی اصولگرایان تندرو 
یاد کرده است. برخی از کاربران و فعالان 
رسانه ای هم نوشتند، اصفهان بیش از دو 

میلیون رای به نام پزشکیان به صندوق 
انداخته است اما در نهایت یکی از نزدیکان 

به جلیلی، استانداری آن را در دست 
می گیرد. در اصفهان، فضای شهری در دست 

اصولگرایان است و می توان گفت بعد از 
مشهد، دومین شهری است که اصولگرایان 

در آن اکثریت را به دست دارند. انتخاب 
جمالی نژاد می تواند منجر به نوعی یکدستی 
در این شهر شود. یک دستی که اصولگرایان 

آن را مفید دانسته و اصلاح طلبان و 
اعتدال گرایان درمورد آن نگرانی های جدی 

دارند.
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تبلیغاتی پرهزينه کــه احتمالا بدون 
حمايت و پشــتیبانی بانک ها به اين 
راحتــی موفق بــه پرداخــت هزينه 
آن نمی شــدند. دو مــورد از آنهــا 
فروشــگاه های لوازم خانگی بودند که 
در قم و اصفهان تاســیس شد. بعد از 
ايــن دو، بازارهــای اختصاصی فرش 
پا گرفت و ســپس مدل های ديگری 
از اين مگامارکت های لــوازم خانگی 
به اين ترکیب پیوســتند. حالا رئیس 
اتحاديه لوازم خانگی تهران می گويد 
شکايت هايی از يکی از اين فروشگاه ها 
به دســتش رســیده که تعداد آن به 
حدود 30 مورد می رسد. البته مرجع 
متولی شکايات سازمان صمت است اما 
همین 30 عدد که به اتحاديه رسیده 
مربوط به فروش کالاهای درجه دو و 
سه ای بوده که به شکل خراب به دست 
مردم می رسید. به گفته اکبر  پازوکی 
»مواردی گزارش شده که نمايندگان 
کارخانه بعد از بیــرون آوردن کالا از 
جعبه متوجه فرورفتگی يا شکستگی 

آن می شدند و ديگر کسی مسئولیت 
آن را برعهده نمی گرفت. يا اين سراها 
کالايي را فروخته اند اما نه از آن برندی 
که در اين فروشگاه با مشتری معامله 

کرده بودند.«
   1۷ هزار شکایت از چه کسی؟

 شش روز پیش مديرکل بازرسی قم 
گفته بود که وزارت صمت ســومین 
سازمان پرشــکايت اين استان است 
که بخش زيادی از نارضايتی ها مربوط 
به يک ابرشرکت تجاری بوده. سايت 
قم نیوز بعد از اين خبر نام يک سرای 
فروش لوازم خانگی را  آورد و نوشت 
که اين 1۷ هــزار پرونــده علیه اين 
فروشــگاه ثبت شــده ولی به صورت 
رســمی هنوز چیزی درباره آن گفته 
نشده. اين اطلاعات با حرف هايی که 
کمتر از يک سال پیش مجتبی ذوالنور 
در يک جلسه با مردم قم مطرح کرده 
بود مطابقت دارد. اين نماينده مجلس 
گفته بود يک بانــک خصوصی هزار و 
500 میلیارد تومان به »فلان سرای 
لــوازم خانگی« پول داده.» رؤســای 

بانک های خصوصــی را در قم جمع 
کرديم و پرسیديم چرا منابع قمی ها 
را جــذب می کنید و در شــهرهای 
ديگر می بريد؟ آخــرش رئیس يکی 
از اين بانک ها مجبور شــد گفت من 
1500میلیارد تومان به فلان فروشگاه 
ســرای ايرانی پول داده ام؛ اين مبلغ 
می توانست چند صنعت را در قم زنده 
کند؟« فروشگاهی که از آن حرف زده 
می شود سال 1392 افتتاح شد، سال 
1394 گســترش پیدا کرد و از سال 
139۷ در اصفهان و کاشان هم شعبه 
زد. درباره مالکان آن هــم تا امروز به 
جز يک اسم اطلاعات ديگری منتشر 

نشده.
   مردم هم ضرر کردند؟

اين ماجرا ســال پیش هم زمان شده 
بود با نامــه ای که شــورای رقابت به 
اتحاديه لــوازم خانگی زد و نوشــت 
اين وام هايی که بانک ها به اين سراها 
می دهند اصل رقابتی بودن فروش را 
زير سوال برده اســت. در نتیجه آب 
اين ســراها در مجموع با چند دسته 
از افراد در يک جوی نرفت؛ يک گروه 
شــامل فروشــنده های خرد بازار که 
امکان رقابت با اين ابرفروشــگاه ها را 

 تیتر  یک

نداشــتند. يعنی نه اجازه داشتند در لوازم خانگی قسطی و خراب
صدا و ســیما تبلیغ کنند، نه پشتوانه 
بانک ها را داشــتند که با اين شرايط 
بدون پیش پرداخت کالای قســطی 
با 30 درصد سود بفروشند. گروه دوم 
هم سیاستگذارانی که اعتقاد داشتند 
با سرمايه گذاری بانک ها پول را به جای 
تولیدکننده، سمت فروشنده برده اند، 
جلوی تولید اشتغال را گرفته اند و به 
خاطر مدل قســطی برای خود ارزش 
افزوده هم درست کرده اند. تا مدت ها 
پیش تصور اين می رفت که وقتی قرار 
است که مردم برنده اين رقابت باشند 
دعوای اين گروه ها اهمیتی ندارد اما 
حالا اينطور که از شــکايت ها معلوم 
شــده، مردم هم اين وســط کم ضرر 
نکرده انــد. آنها چه چیزی از دســت 

دادند؟
 سود زیاد: بانک ها فقط به شرطی 
می توانند تسهیلات خرد بپردازند که 
بهره آن بیشــتر از 23 درصد نشــود. 
آنها می گويند در شــرايطی که تورم 
40 درصد است اين شــکل وام دادن 
برايشــان صرف نمی کنــد. به خاطر 
همین هم به جز وام هايی که تکلیفی 
است و راهی جز پرداخت آنها ندارند 

)مثل وام ازدواج و ...( معمولا برنامه ای 
برای پرداخت تسهیلات خرد ندارند. 
در عوض اين ابر فروشگاه ها برايشان 
جذاب تر است. ابرفروشــگاه ها با وام 
بانــک کالا می فروشــند و در خريد 
اقساطی 30 ماهه ســود آنها برابر 30 
درصد می شــود. اگر هزينه کارمزد و 
گارانتی و هزينه های ديگر فاکتورها را 
هم به آن اضافه کنیم مبلغ سود از اين 
بالاتر هم می رود. ممکن است بگويید 
خريد لوازم خانگی آنقدر سخت است 
که حتی اين ســود زياد بانک ها هم از 
جذابیت اين فروشگاه ها کم نمی کند 
اما باز هم دلايل ديگری وجود دارد که 
برخی از خريدارها را از ابرفروشگاه ها 

مايوس کرده است.
 قیمت های گران: اجناس اينجا 
ابتدا قرار بود که با قیمتی کمتر از بازار 
عرضه شــوند اما حالا که چند ســال 
گذشــته اتحاديه می گويد همیشــه 
هم اينطور نبوده و اتفاقــا نرخ برخی 
از کالاها از میانگین بازار بیشــتر بوده 
است. برای مثال بررسی میدانی بخش 
وســايل چوبی يکی از اين فروشگاه ها 
نشان می دهد که حداقل در مورد اين 
محصولات که مرجع مشــخصی برای 

قیمت گرفتن و مقايسه ندارند گران تر 
از میانگین بازار به فروش می رســند.

از طــرف ديگر رئیــس اتحاديه لوازم 
خانگی تهــران می گويد کــه در اين 
فروشگاه های بزرگ برخی از کالاها با 
12 درصد سود قیمت گذاری می شوند 
اما اين رقم در کف بازار برابر 4 درصد 
اســت. همه اين گران فروشــی ها در 
حالی است که افراد به خاطر اعتباری 
که از بانک ها می گیرند انگیزه کمتری 

برای مقايسه قیمت  ها داشتند.
 خرابی کالاها: بــه گفته رئیس 
اتحاديه لوازم خانگی تهــران در اين 
فروشــگاه ها اجناس رده B به فروش 
می رســد. يعنی اجناســی که جای 
آنها در سمساری اســت. وسايلی که 
ضربه خورده، تعمیر شده، عیب فنی 
يا ظاهری داشــته اما در فاکتور قید 
نشده. حتی گاهی بدنه آنها لک داشته، 
موتورشان تعمیر شده، پمپ يخ ساز 
يک يخچال برگشــته و تعمیر شــده 
و اتفاق های ديگری کــه کارخانه در 
فاکتور قید کرده اما مشــتری با 20 تا 
30 درصد ارزان تر از قیمت بازار آن را 
می خرد و از آنجايی که از اين موضوع 

بی اطلاع است خوشحال می شود. 

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

حیفا/ کانال تلگرامی نگاه ديگر نوشت: »حزب الله لبنان 
طی حمله ای پهپادی پايگاه تیپ نخبــه گولانی در جنوب 
حیفا را هدف قرار داد. هنوز ارتش اسرائیل آمار رسمی تلفات 
را اعلام نکرده است اما رسانه های اســرائیلی از سه کشته و 
6۷زخمی خبر می دهند که حال تعدادی از آنها وخیم گزارش 
شده اســت. اين حمله پهپادی در پوشش حملات موشکی 
گسترده انجام شــده و همین، باعث فريب سامانه پدافندی 
اســرائیل و عزيمت پهپاد به هدف موردنظر و اصابت به آن 

شده است. 
اين حمله را به دلايل زير می توان مهم ترين عملیات حزب الله 
در اين جنگ نامیــد و در روند تحولات جنــگ به ويژه در 
صورت تکرار و عبور دوباره از سامانه پدافندی حائز اهمیت 
و تاثیر است؛ نخســت، از لحاظ تعداد بالای زخمی و کشته 
در يک عملیات اســت؛ به نحوی که اين اتفاق در يک حمله 
در طول ســه هفته اين جنگ تقريبا بی ســابقه بوده است. 
دوم، اينکه به گفته برخی رسانه های عبری و الجزيره، برای 
اولین بار از يک پهپاد پیشرفته اســتفاده شده است. در اين 
میان، هنوز نوع پهپاد به کار رفته مشخص نیست تا درباره آن 
قضاوت کرد. برخی منابع عبری زبان در خبری غیر رســمی 
اعلام کرده اند که پهپاد انتحاری ابتدا يک موشک به هدفی 
شلیک و سپس خود، به پايگاه گولانی اصابت کرده است. اما 

»ريشــت کان« لحظاتی قبل به نقل از ارتش اسرائیل اعلام 
کرد که شــلیکی در کار نبوده و پهپاد انتحاری بوده است. 
سوم، اينکه يک هدف نظامی مهم در عمق اسرائیل در جنوب 
شهر راهبردی حیفا هدف قرار گرفته است و اين هم معطوف 
به رصد و اطلاعات دقیق پیشینی بوده است؛ به ويژه که حمله 
هم در جريان تجمع نظامیان اسرائیلی در سالن غذاخوری 
پايگاه انجام شده است. چنان که ديروز هم در يادداشتی با 
عنوان »برآورد جديد از جنــگ لبنان« به خروج حزب الله از 
شوک ترور رهبران خود و ضربات سخت و غافلگیرانه اسرائیل 
اشاره شد، حمله امروز تاکیدی بر اين مسئله است و از اين رو، 
می توان پیش بینی کرد که از اين به بعد، عملیات های دقیق 
ديگری از اين نوع رخ دهد. پس از حملــه، به احتمال زياد 
اسرائیل با حملات شديدی واکنش نشان دهد و بايد ديد که 
اين حملات در همان جنوب لبنان اتفاق می افتد يا در خود 
ضاحیه بیروت که تنها چند روزی از بازگشت نسبی به معادله 

حیفا در برابر ضاحیه بیروت نمی گذرد.

سید حسن 1/ روزنامه اصولگــرا و در عین حال میانه رو 
خراسان به انتقاد شديد روزنامه جمهوری اسلامي نسبت به 
ســخنان سیدحســن خمینی واکنش نشــان داد: »انتقاد 
سیدحســن خمینی از تبلیغات دروغین علیــه مهاجران 

افغانستانی، بازتاب زيادی در رسانه ها پیدا کرد. با اين حال، 
روزنامه جمهوری اسلامی به مديرمسئولی مسیح مهاجری، 
واکنش تندی همراه با تهديد و هشدار به سیدحسن خمینی 
نشان داد. شايد کمتر کسانی در کشــور باشند که در حوزه 
رســانه و مطبوعات حضور داشــته و همزمان در کســوت 

روحانیت نیز باشند.
 از اين منظر از حجت الاسلام مسیح مهاجری که خود از شمار 
روحانیون و مبلس به لباس روحانیت اســت توقع نمی رفت 
که اين ادبیات را  نســبت به يک از چهره های شناخته شده 
کشــوری که از قضا، هم لباس و هم صنف ايشان است، ايراد 
کند. اگر انتقادی به حضور مهاجران غیرقانونی يا رفتارهای 
راديکال طالبان داريد، کاملا درست اســت و اين سر جای 
خود؛ اما اين دلیل نمی شــود که اگر کسی نسبت به حجم 
تبلیغات دروغین علیه مهاجران افغانی انتقاد کرد، شما او را 
با ادبیاتی تهديد آمیز خطاب کنید. آقای مهاجری از شما که 
خود را پیروی انديشه های امام می دانید، جای تعجب دارد! 
امیدواريم آنطور که برخی از رسانه ها از جمله کیهان مدعی 
هستند، شما جزو آن دسته از اصلاح طلبان راديکالی نباشید 
که از اظهارات انقلابی و عقلانی چند وقت اخیر سیدحسن 
خمینی ناراحت شــده ايد و حالا داريد اينگونه از خجالت او 
در می آيید! اما همزمان با ايراد ســخنان اصولی و قاعده مند 

سیدحســن خمینی چه در موضوع مهاجرين افغانی و چه 
تحلیل دقیق او درباره تحولات غرب آســیا، توقع می رفت 
که حداقل روزنامه جمهوری اســلامی به عنوان يک رسانه 
اصلاح طلب به حمايت از او بپردازد، نه اينکه اين چنین او را 

به باد نقد بگیرد.«

سخنرانی/ امیرحســین ثابتی، نماينده مردم تهران در 
مجلس شورای اسلامی با اشــاره به قطع سخنرانی خود در 
نشست IPU در ويراستی نوشت: »امروز در نشست شورای 
بین المجالس )ipu( که در ژنو برگزار می شود، در زمان کمی 
که داشتم درباره جنايات اسرائیل صحبت کردم. البته وسط 
صحبت گفتند مشکل فنی در ترجمه ايجاد شده! نمی دانم 
چرا اين مشکلات فقط برای هیات پارلمانی ايران رخ می دهد! 
کمااينکه نماينده پارلمان عراق هم  تاکید داشــت اين مدل 
مشــکلات فنی تا الان فقط برای ايران به وجــود آمده که 
معنايش مشخص است. در فرصت های بعدی، باز هم صدای 
مظلومان غزه خواهم بود.« گفتنی است امیرحسین ثابتی، 
نماينده مجلس شــورای اســلامی که به همراه محمدباقر 
قالیباف، رئیس قوه مقننه به ژنو سفر کرده است، در اجلاس 
اتحاديه بین المجالس جهانی مشــغول ســخنرانی به زبان 
فارسی بود که سخنان او به دلیل عدم حضور مترجم لغو شد.

سید حسن 2/ عصر ايران نوشت: »حق روزنامه جمهوری 
اسلامی است که موضع آقای حســن آقای خمینی را نه در 
موضوع مهاجرت، که در هر امر ديگري هم نقد کند. اگرچه 
انصاف اقتضا می کند به ياد داشــته باشیم سیدحسن نگفته 
اتباع غیرمجاز را برنگردانید و به تعبیر آقای رادان که علاقه 
خاصی به کلمه »طرد« دارد، طرد شان نکنید؛ بلکه هشدار او، 
درباره مهاجرستیزی يا افراط در نگاه منفی به مهاجران است؛ 
چراکه خــود مــا هــم کشــوری، مهاجر فرســتیم و اگر 
مهاجرستیزی در دنیا تشديد شود، دود آن به چشم میلیون ها 
ايرانی مهاجر هم می رود؛ کما اين که ترامپ برگردد، بیشتر 
می رود و هموطنان ما هم در امان نیســتند. نکته منفی در 
واکنش آقای مهاجری به سخنان آقای خمینی در اين است 
که تهديد به افشــاگری کــرده و بگِم بگِــم راه انداخته؛ در 

حالی که منتقد بگِم بگِم احمدی نژاد بود.
 عین عبارت تهديدآمیز او اين اســت: »خــواص، از انگیزه 
شما برای حمايت از جماعت موردنظرتان جهت گرم کردن 
بازارتان اطلاع دارند، کاری نکنید که جزئیات آن را به اطلاع 

عموم برسانند.«
 آقای مهاجری عزيز! هر گفتــار و رفتاری که مردم را ياد آن 
آدم بیندازد، نکوهیده است؛ حتی کاپشن پوشی پزشکیان به 
همین خاطر در نگاه برخی منفی آمد، چون يادآور او بود. شما 

که منتقد بگِم بگِم احمدی نژاد بوديد و شجاعانه و خیلی زودتر 
او را شــناختید و پرده از معجزه هزاره سوم برداشتید، نبايد 
بگِم بگِم راه بیندازيد. شــما هم کاری نکنید که سیدحسن 
هم به سبک میرحسین موســوی در مناظره مشهور 88 يا 
علی لاريجانی در 15 بهمن 1391 در يکشنبه سیاه مجلس 
خطاب به احمدی نژاد بگويــد: »بگويید؛ هرچه می خواهید 

بگويید.«

ضربات شدید/ جانشــین فرمانده کل سپاه تاکید کرد: 
»خبیثان عالم فکر می کردند ما ذره ذره در جاهای مختلف 
هستیم؛ در حالی که کل منطقه، مقاومت شده است. وقتی 
ايران، عراق، سوريه، لبنان، فلسطین و يمن به عنوان يک يد 
واحده عمل می کنند، يعنی ما با سرعت رو به جلو هستیم.« 
وی يادآور شد: »نتیجه جنگ، مسلم است که مطابق وعده 
الهی، پیروزی از آن حزب  خداســت و شکست از آن حزب 
شیطان است. اين بار هم داريم همین را می بینیم. ما 45سال 
است که اين وضعیت را می بینیم.« جانشین فرمانده کل سپاه 
افزود: »ايران، ام القرای انقلاب اســلامی است ؛ از اول بوده و 
الان هم هســت. ما با قوت، مطابق فرامیــن امامان انقلاب 
اسلامی که سپاه، آن فرامین را به عنوان بازوی ولايت فقیه 
اجرايی کرده اســت، از مظلــوم دفاع می کنیــم و با ظالم 

می جنگیم. ما دست همه کسانی که با ظلم و شرارت خبیثان 
آمريکايی و صهیونیست ها می خواستند مقابله به مثل کنند 
را پر کرده ايم.« فــدوی تصريح کرد: »الان فلســطینیان، 
حــزب الله و يمــن قدرتمند شــدند و بــرای آمريکايی ها، 
شاخ وشانه می کشند و آنان هیچ غلطی نمی توانند بکنند؛ اين 
يعنی، هر روز تــوان جبهه حق مقاومت و انقلاب اســلامی 
قوی تر می شود و اين حتما به پیروزی که همه عالم بتوانند 
ببینند، ختم می شود.« بنا به روايت مهر، سخنگوی سپاه در 
حاشــیه اين مراسم گفت: »بعد از شــهادت شهید نصرالله، 
شــهید نیلفروشــان و فرماندهان مقاومت، جبهه لبنان و 
حزب الله، قدرتمندتر شــد و عملیات هايی را انجام داده، که 

بی سابقه بوده است.«

علیه ظریف/ غضنفری، نماينده پايداری در مجلس گفت: 
»در مجلس درباره برکنــاری ظريف به پزشــکیان اخطار 
می دهیم که اگر هرچه ســريع تر اين حکم غیرقانونی را لغو 
نکند، به دستگاه قضايی شکايت خواهیم کرد. در اين صورت، 
پزشکیان بايد در دادگاه جواب دهد، که مسلما هیچ جوابی 
ندارد و به پنج الی 15ســال محرومیت از حقوق اجتماعی 
محکوم می شــود، اگر چنیــن اتفاقی بیفتــد، عملا آقای 

پزشکیان از رياست جمهوری خلع می شود.«

آیا دکترین هسته ای ایران تغییر می کند؟

ادعای روزنامه آمریکایی درمورد اهداف اسرائیل در ایران

محمدجــواد ظريــف، معــاون راهبردی 
رياست جمهوری در رابطه با طرح درخواست 
تغییر دکترين دفاعی ايران از جمله تعدادی 
از نمايندگان مجلس برای حفظ بازدارنگی 
ايران در منطقه عنوان کرد: »من شنیده ام 
که گروه هايی از انديشــمندان پیش از اين 
اتفاقات، نظراتی درمورد بحث بازدارندگی 
داشتند و موضوع هسته ای را مطرح کرده اند. 
گروه ديگــری هم معتقد بودند که ســلاح 
هسته ای، نه امنیت می آورد و نه بازدارندگی 
ايجاد می کند. برداشــت من اين است که 
مقام معظم رهبری، از زمانی که فتواي خود 
را صادر کردند و حتی پیــش از آن، علاوه 
بر نگاه فقهی، از نظــر راهبردی هم همین 

ديدگاه را داشته اند. نظر فقهی شان را هم که 
اعلام کرده اند.«

 جواد ظريف در گفت وگو با ايلنا افزود: »ولی 
در جامعه اين دو نگرش وجود داشته؛ کما 
اينکه در سطح جهانی هم همین دو ديدگاه 
متفاوت در زمینه اينکه آيا سلاح هسته ای 
اصولا باعث ايجاد امنیت می شــود يا اينکه 
موجب ايجاد يک ناامنی گسترده می شود، 
وجود دارد. گروه دوم معتقدند که شــايد 
اين ناامنی و بالانس وحشــت باعث شــده 
است که تصور امنیت يا توهم امنیت وجود 
داشته باشد.« معاون راهبردی رئیس جمهور 
يادآور شد: »اين دو نگرش هست و در کشور 
ما هم شــايد از دهه های گذشــته اين دو 

نگرش وجود داشته اســت. به ياد دارم که 
اين بحث برای نخســتین بار در دهه ۷0 و 
پس از آزمايش هسته ای هند و پاکستان در 
صداوسیما مطرح شد. بنابراين، اين موضوع، 
بحث جديدی نیست؛ هرچند تحولات اخیر 
ممکن اســت به اين موضوع رونق بیشتری 

داده باشد.«
حجت الاسلام حســنعلی اخلاقی امیری، 
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس نیز اخیرا 
اعلام کرد که حدود 39نفــر از نمايندگان 
مجلس، نامه ای را خطاب به شــورای عالی 
امنیت ملــی نوشــته و در آن از اين شــورا 
درخواســت کرده اند تا در دکترين دفاعی 

جمهوری اسلامی ايران، تجديدنظر شود.

واشنگتن پســت گزارش داده که بنیامین 
نتانیاهو، نخست وزير اسرائیل به واشنگتن 
اطلاع داده است که اســرائیل، تاسیسات 
نظامی ايران را هدف قــرار خواهد داد؛ نه 

تاسیسات هسته ای يا میادين نفتی را. 
اين خبر پس از روز ها کش و قوس درمورد 
احتمال پاسخ اسرائیل به عملیات موشکی 
ايران علیه اين رژيم در دهم مهرماه منتشر 

شده است.
واشنگتن پست ادعا کرده که حمله اسرائیل 
به ايران قبــل از انتخابات آمريکا در پنجم 
نوامبر )15آبان( انجام خواهد شــد. اين 
روزنامه آمريکايی همچنین به نقل از يک 
مقام اسرائیلی نوشت که نتانیاهو، منتظر 
چراغ سبز واشنگتن درباره پاسخ به ايران 
نخواهد ماند و او تنها کسی است که درباره 

پاسخ اســرائیل به ايران تصمیم می گیرد. 
واشنگتن پســت همچنین به نقل از يک 
مقام آمريکايی نوشت که نتانیاهو در تماس 
هفته گذشــته خود با بايــدن، معتدل تر 
بود و ملايم تر شــدن موضع او، به تصمیم 
بايدن برای ارسال سامانه دفاع موشکی به 

اسرائیل کمک کرد.
اين گزارش باعث شد تا در تهران، فاطمه 
مهاجرانــی، ســخنگوی دولــت واکنش 
نشان دهد. او در نشست خبری خطاب به 
اسرائیل گفت: »ايران، دُم شیر است با آن 
بازی نکنید! ايران آمادگی هر پاســخی به 

اسرائیل را دارد.«
وی افزود: »ايران هیچــگاه آغازگر جنگ 
نبوده، اما در دفاع از منافع ملی خود بسیار 
مصمم عمل کرده اســت. در هشت سال 

دفاع مقــدس، ايران نشــان داد که هرگز 
منافع ملی خــود را با هیــچ چیز ديگری 
معاوضه نمی کند و اين امر به همه کسانی 
که بايد بشنوند، اعلام می شود: »دم شیر را 

به بازی نگیريد!« 
مهاجراني ادامه داد: »آنچــه در عملیات 
وعده صادق2 رخ داد، تنها بخش کوچکی 
از توانمندی های ايران بود. ايران آمادگی 
کامل برای پاسخ به هرگونه تهديد را دارد 
و در دفاع از منافع ملی خود، کوتاه نخواهد 

آمد.«
مهاجرانــی گفت: »همان طــور که رهبر 
معظم انقلاب تاکیــد کردنــد، ايران در 
پاسخ ها، نه شتاب زده است و نه دچار تعلل 
می شود. در هر زمان و مکانی که لازم باشد، 

پاسخ مناسب داده خواهد شد.«

چهره روز    

دیپلماسی    

 ایران – قطر، سردار قاآنی
 و تحریم ایران ایر

کاربران در گوگل، تلگرام، توئیتر، 
ویکی پدیا، اینستاگرام، یوتیوب و 

ایتا دنبال چه موضوعاتی بودند؟
مهم ترین موضوع خبری دیروز بازی 

فوتبال ایران و قطر بود و برای همین هم 
پخش زنده شبکه سه، تلوبیون )سایت 

پخش آنلاین شبکه های صداوسیما( 
و اپلیکیشن آنتن و نیز اکرم عفیف 

بازیکن مشهور تیم ملی قطر به همراه 
بازی های تیم ملی کره جنوبی و عراق و 
نیز ازبکستان و امارات در کانون توجه 

بودند. 
اردوغان در ایران خیلی مورد توجه 
است و سخنانش سر و صدا می کند. 
دیروز هم سخنانش در مورد غزه و 

لبنان مورد توجه بود. 
سومین ترند دیروز یک بازی رمزارزی 

جدید به نام میم فای بود که مردم به 
دنبال کد مخفی آن بودند. 

تشییع پیکر شهید عباس نیلفروشان 
و حضور سردار قاآنی در آن چهارمین 

موضوع مورد توجه بود. 
از سوی دیگر سریالی به نام محکوم که 
قرار است پژمان جمشیدی، ساره بیات 
و سیامک انصاری در آن به ایفای نقش 
بپردازند مورد توجه قرار گرفته است.

به جز این 5 مورد، سخنان کامران 
غضنفری، یک نماینده مجلس در 

خصوص تهدید پزشیکان به عزل و 
دادگاهی کردن او، استاندار شدن 

مهدی جمالی نژاد در استان اصفهان، 
آخرین وضعیت جذب کاکوتا، بازیکن 

فرانسوی برای تیم استقلال، خبر فیک 
درگذشت احسان علیخانی و خبر 

تجاوز به یک زن در هتلی که کیلیان 
امباپه در آنجا حضور داشته است؛ 
5 مورد دیگری بودند که بر اساس 

ترندهای گوگل می توان گفت که مورد 
توجه مردم قرار گرفتند.  

در ویکی پدیا، سامانه ضدموشکی 
تاد، سردار اسماعیل قاآنی و هادی 

چوپان سه مقاله برتر بودند و پس 
از آن امین الله رشیدی، حضرت 

فاطمه معصومه، سعدی، انتخابات 
ریاست جمهوری ایالات متحده آمریکا 
)2۰24( و اسرائیل به همراه دو مقاله با 
محتوای جنسی جزو مقالات چهارم تا 

دهم بودند. 
در ایتا، شبکه اجتماعی جامعه مذهبی 

ایران، عملیات وعده صادق، سید 
حسن نصرالله، شهید نیلفروشان و 

حضرت معصومه جزو ترندها بودند به 
همراه هشتگ دوتابعیتی که شامل 

پیام هایی علیه محمد جواد ظریف بود. 
در توئیتر ترندی آغاز شده که افراد در 

آن عکس خود را می گذارند و می گویند 
که متولد چه سالی هستند و از این 
چالش استقبال زیادی شده است. 

البته بسیاری هشدار دادند که نباید 
اطلاعات شخصی را به این سادگی در 

فضای مجازی به اشتراک گذاشت ولی 
خب برخی کاربران چندان توجهی 
به این مسایل ندارند. یک فیلم هم 

منتشر شده که در مورد نزاع یک بیمار 
با یک دندان پزشک بر سر دستمزد 

بوده است. فیلم سخنرانی امیرحسین 
ثابتی نیمه تمام هم که خیلی در فضای 

مجازی چرخید. به جز این ها محتواهای 
جنسی و اپوزیسیون هم جزو ترندها 
بود که خب از پوشش آن ها معذوریم. 
ترندها هم سیاسی بود و حتی شامل 

برخی فحاشی ها به داریوش، خواننده 
هم بود که اخیرا اظهاراتی ملی گرایانه 

بیان کرده و به مذاق مخالفان نظام 
خوش نیامده است. 

در اینستاگرام پیج امین فردین و پیج 
اصلی ابراهام و پیج سوسن پرور مورد 

توجه بوده است. اولی یک یوتیوبر است 
که معمولا خبرهای جنجالی را پوشش 
می دهد و نفر دوم یک بلاگر است. در 

اینستاگرام یک آهنگ هندی هم ترند 
شده و یک آهنگ دیگر با این متن که 

خودکار دست بگیر بنویس. 
در یوتیوب یک بازی مورد توجه قرار 

گرفته و یک موزیک ویدئو از یک گروه 
کره ای به نام ایتزی و یک شو به نام پت 

مکافی. در مورد گروه کره ای بگوییم 
که ظرف 8 ساعت موزیک ویدئوی 

آن ها 2.5 میلیون بار دیده شده است. 
یعنی تقریبا هر ساعت 3۰۰ هزار بار و 

هر دقیقه 5 هزار بار.
در تلگرام مهم ترین محتوایی که مورد 
توجه مردم قرار گرفته تحریم ماهان، 

ایران ایر و ساها است. این مطلب 
حدود 2.8 میلیون بار در ۹4 کانال دیده 

شده است. آغاز طرح جدید فروش 
خودروهای وارداتی، تعطیلی مدارس 

در استان خوزستان، ورود پیکر شهید 
نیلفروشان به بغداد و متنی از نیما 

یوشیج، پنج پست پربازدید در روز 24 
مهر بوده است. 

رند
ت

 گالری   

    
برای دومین بار 
در کمتر از یک 
ماه، جرثقیل 
پروژه ساخت 
پل »شهدای 
خدمت« بر 
روی پل قدیم 
خرمشهر 
سقوط کرد.

    دیروز استاندار جدید آذربایجان شرقی از یک جوان قدردانی کرد که  نه رتبه برتر کنکور را 
کسب کرده، نه کارمند نمونه شده و نه...

او در یک حرکت بسیار فداکارانه یک خانم میانسال را از خودکشی نجات داد. فداکاری اي که ممکن 
بود به قیمت جان خودش تمام شود.

     
تیم فوتبال 

دختران 
خاتون بم با 
عبور از سد 

نماینده تایلند 
دست به تاریخ 

سازی زد و به 
مرحله یک 

چهارم نهایی 
لیگ قهرمانان 

آسیا صعود 
کرد.

     حضور فرزند و نوه شهید نیلفروشان در مراسم تشییع

     رسول خادم نوشت:
 تصاویر مربوط به 23 مهرماه است و یکی از صد خانواده 

چادرنشین زلزله کاشمر است. آخر خردادماه  زلزله شهر 
کاشمر در خراسان رضوی و چند روستای اطرافش را لرزاند! 

چهار نفر هموطن فوت کردند. ده ها خانه فرو ریخت. صدها نفر 
آواره  خیابان و خاک نشین و چادرنشین شدند.

  رئیس پلیس راهور البرز: پیش از ظهر روز گذشته یک 
دستگاه کامیون در مسیر شمال به جنوب بلوار انرژی اتمی کرج  
به علت نقص فنی در ترمز به شدت با یک دستگاه تاکسی پراید 

تصادف می کند. در این حادثه تلخ متاسفانه از چهار نفر سرنشین 
این تاکسی که همگی دانش آموز بودند دو نفر آنها در دم جان خود 

را از دست داده و دو نفر دیگر به همراه راننده تاکسی بلافاصله به 
مراکز درمانی منتقل شدند.
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 امام علی عليه السلام  
 وُصولُ المَرءِ الِى كُلِّ ما يَبتَغیهِ مِن طیبِ عَیشِهِ وَ امَنِ سِربِهِ وَ سَعَةِ رِزقِهِ بِحُسنِ نیَّتِهِ وَ سَعَةِ خُلقِهِ 

آدمی با نیّت خوب و خوش اخلاقی به تمام آن چه در جستجوی آن است، از زندگی خوش و امنیت محیط و وسعت روزی، دست می يابد.

 واگویه های انتظار
و يک شب خواب ديدم که

بیابان بود اين دنیا/تو می رفتی و کم  کم
رو به پايان بود اين دنیا...

 دستور زبان عشق
خوابت را می بینم

اين يعنی هنوز
سیدامید قدسی زادهدر من بیداری... تصنیف غررالحکم و دررالکلم ،ص92 ، ح 1607حسین دستاويز

از صبح چند باری صدای ســوت در گوشم 
پيچيده بود. گوگل کردم: دليل سوت کشيدن 
گوش. منتظر بودم مثل هميشه که نشانه ای 
از بيماری را سرچ می کنی، بدون فوت وقت 
بحث را به سمت سرطان و تومور مغزی ببرد 
و اعلام کند حدوداً یک ربع الی بيست دقيقه 
به پایان زندگی ات مانده و بهتر است همين 
حالا حلوا و سنگ قبرت را سفارش دهی، اما 
این بار غافلگيرم کرد و با کانسپت جدیدتری 
روبه رو شدم: »سوت کشيدن گوش در علوم 

غریبه«
ویدئویی را باز کردم که در آن پســرکی کم 
سن و سال با جدیت سوت کشيدن گوش را به 
حضور ارواح در اطرافت ربط می داد. معتقد بود 

روح در این وضعيت قصد ایجاد ارتباط دارد اما 
ما آن را فقط به شکل یک سوت می شنویم.

روز خوبــی برای معاشــرت نبود. ســرم از 
ترافيک و گرمای بی دليل پایيز درد می کرد 
و حوصلــه حــرف زدن با یــک آدمِ مرده را 
نداشتم. حتماً می خواست از زندگی قبلی و 
وضعيت فعلی اش شکایت کند و بگوید دنبال 
راهی برای برگشــتن به این دنيا می گردد و 
می خواهد این بار بهتــر زندگی کند. من هم 
باید بهش اطلاع می دادم کــه در حال گول 
زدن خودش اســت و بعيد می دانم زندگی 
دومش فرق چندانی با قبلی داشته باشد. بعد 
احتمالًا عصبانی می شــد و می گفت جوانک 
زنده احمق! تو چه از زندگی مرده ها می دانی؟ 

بعد باید چه می کــردم؟ توی اینترنت آگهی 
استخدام جســم می دادم و می گفتم دنبال 
کسی می گردم تا جسمش را در اختيار یک 
روح کارتن خواب قرار بدهد تا او بتواند به این 
دنيا برگردد و یکبار دیگر در رشته ای که بهش 
علاقه دارد درس بخواند، حرفه محبوبش را 
دنبال کند، دنبال افسانه نيمه گمشده نگردد 
و فقط عاشق کسی شــود که خنداندن او را 
بلد است و می تواند روزهای ابری و گرفته را 

روشن و لذت بخش کند. 
خوشبختانه گوشم دســت از سوت کشيدن 
برداشت. لابد روح نااميد شده و رفته بود. حالا 
شاید بتوانم ویدئویی بسازم و در آن روش های 
نادیده گرفتن اشباح پيرامون را تدریس کنم.

  ستون فقرات                   آنالی اکبری

دلیل سوت کشیدن گوش

مشکل فقط سرقیمت است
درباره چوپان و هدیه تهرانی و طوبی و موشک 

1    یک جوری درباره نتيجه هادی چوپان 
حــرف مي زنند که انگار اســتاد با شکســت 
سنگين از لاس وگاس برگشته. چوپان نایب 
قهرمان مستر المپيا شده. حالا در کارنامه اش 
یک قهرماني و دو نایــب قهرمانی و یک مقام 
سوم حاصل تجربياتش در این رقابت سنگين 
پرورش اندام اســت. شــخصا به این ورزش 
علاقــه ای ندارم امــا کارنامه هــادی چوپان 

شگفت انگيز است.

2    فيلمی منتشر شــده از مراسم جشن 
حافظ. در ســال 1381. هدیه تهرانی ساده و 
بی آلایش و زیبا می آید آن بالا و برنده جایزه اي 
را اعلام مي کند. دوران معصوميت سينما. قبل 
از این که مشاهير ســينما یک به یک از دور 
خارج شوند. قبل از مرگ حسرتبار کيارستمي 
و مرگ فجيع مهرجویــی. قبل از آنکه تصویر 
کيومرث پوراحمد در ویلایش در شمال روح 
ما را کدر کند و یا فرهادی را مفت و مسلم بر 
اثر زیاده گویی های آن مدیر فرعی یک موسسه 
سينمایی دولتی از دســت بدهيم. قبل از این 

که واژه کریه و زشت وســط باز وایرال شود.  
دورانی که سينمای ایران مهم ترین سينمای 

دنيا محسوب می شد. 

3    آمــاری که از ســوی صدا و ســيما از 
تماشای طوبی توسط مردم اعلام شده توسط 
سایت ها و رسانه های این سمتی مورد تمسخر 
قرار گرفته. خب  مــن نمی دانم چقدر در این 
آمار مبالغه شده اما آنچه می دانم این است که 
در سایت هفت صبح هرخبری که درباره طوبی 
و یا بازیگرانش منتشر می شود مورد استقبال 
مخاطبين قرار می گيرد و ویوی بالایی دارد. 
محبوبيت ســریال های تلویزیونی را دستکم 

نگيرید به خصوص در شهرهای کوچک تر.

4    سردار رستمی درباره تاریخچه  موشک 
و ناوچه و پيشرفت های نظامی مصاحبه بلند 
بالایی انجام داده که در صفحه 3 خلاصه اش 
را منتشر کرده ایم و می خوانيد  و کلی نکات 
جالب در آن مستتر اســت. اما  در قسمتی از 
مصاحبه ایشان مقایسه  می کند پهپادهای 20 

هزار دلاری ایران و موشک های  200ميليون 
دلاری که برای ســرنگون کردن پهپادها از 
ســامانه های دفاعی اســرائيلی و آمریکایی 
شليک می شوند. ایشان گفته بود هرکدام از 
آن موشک ها 200ميليون دلار قيمت دارند. 
خب ما در مورد ارزان بــودن این پهپادهای 
حيرت انگيــز و گران بودن آن موشــک ها با 
ایشان هم عقيده ایم. مشکل فقط سر قيمت 
اســت. همين الان یک فانتوم تمام و کمال 
و صفرکيلومتر با تمام آپشــن ها حدود 130 
ميليون دلار قيمت دارد. چگونه یک موشک 
ضد پهپاد 200 ميليــون دلار قيمت خورده 
اســت؟ از ایشــان به عنوان یک کارشناس 
قدیمی نظامی این ســهو کلام عجيب است. 
حالا اگر بگویيد موشــک یک ميليون دلاری 
هم به اندازه کافی گران هست. نياز به چنين 
عدد عجيبی نيســت. یادم آمد روز شهادت 
سيد حسن نصرالله،کانال های توئيتری عربی 
از ریختن 80 هزار تن بمب روی منطقه حرف 
زدند که خب بعد معلوم شــد عدد اصلی 80 

تن بوده است. 

  سایت نگار

شوخی های فردین، سریال های ترکیه، محبوبیت طوبی، شرافت معین
   علیرضا دبیر در مراســم رونمایی از کتاب پهلوان باشی که با حضور رضا 
صالحی امیری، وزیر میراث فرهنگی در سالن شهید ضرغام فدراسیون کشتی 
برگزار شد اظهار کرد: نباید اینگونه نگاه کرد که چه کسی اصولگرا یا اصلاح طلب 
است مهم آن است که چه کسی به کشور خدمت می کند. چهره هایی از جمله مسعود 
سلطانی فر، کيومرث هاشــمی و رضا صالحی اميری زحمت زیادی کشيدند و نباید 

بگذاریم دانشی که دارند با خودشان ببرند.
من رفاقت زیادی با رضا صالحی اميری داشــته ام و حتی او در زمان کميته المپيک 
خدمات زیادی را از لحاظ بودجه به کشتی داشت. این شخصيت که سابقه مختلفی 
از جمله مدیرکلی، معاونت شهرداری، وزارت ارشاد، سرپرست وزارت ورزش، کميته 

ملی المپيک و حتی وزارت ميراث داشته اند که هميشه منشأ خير و برکت بودند.
شخصيت حقيقی و حقوقی من از هم جدا بوده و نگویند که فلانی رئيس فدراسيون 
اســت. در این کتاب 40 نفر از آدم های اثرگذار آورده شده است. همه فکر می کنند 
فردین فقط در کشتی بوده در صورتی که اینطور نيست، باید از شوخی های فردین و 
آقافعلی گفته شود. باید شخصيت ها را بشناسانيم. فردین فقط در سينما نبوده. یک 
بار آقای صالحی اميری گفت کشتی بخشی از هویت و فرهنگ ماست، من خيلی با این 

جمله حال کردم، واقعا حرف درستی است و کشتی فقط ورزش ما نيست.

   به گزارش ایســنا، بر اســاس اعلام مرکز تحقیقات صداوسیما، مجموعه 
نمایشی »طوبی« توانســته اســت جامعه آماری 3۰ میلیون مخاطب را از آن 
خود کند. در مطلب ارسالی توسط روابط عمومی معاونت سيما آمده است:  بر اساس 
گزارش منتشرشــده اتاق وضعيت معاونت فضای مجازی رسانه ملی، که به بررسی 
»ميزان بازدید ســریال طوبی در فضای مجازی« پرداخته اســت، بيش از ۶0 هزار 
محتوای تقطيع شده از این سریال که در پنج بستر تلگرام، توئيتر، اینستاگرام، ایتا و 

روبيکا منتشر شده، در مجموع 400 ميليون بازدید را به خود اختصاص داده است.
این ميزان مشاهده محتوا در فضای مجازی نشان دهنده استقبال خوب از این مجموعه 
نمایشی در ميان مخاطبان است که طوبی را به پربازدیدترین و محبوب ترین سریال 

رسانه ملی در ميان کاربران فضای مجازی در سال 1403 تبدیل کرده است.

   جواد موگویی، مستندساز ایرانی که به بیروت سفر کرده است، روایتی از 
روز انفجار پیجرها در لبنان نوشته اســت که می خوانید:  قرار گذاشتيم در کافه 
قليونی. مسلط به فارسی، ساکن ضاحيه و با ســابقه چندساله در حزب. هنوز شروع 
نکرده، صدای انفجار آمد. العربی زد وفيق صفا ترور شــد. ابوســعيد گفت »مسئول 
حفاظت حزب است. العربی، اول از همه سوژه ترورها را اعلام می کند. به اسرائيلی ها 

وصل است.«
 با دور تند پک می زند به ســيگار: »دوماه قبل 1۶هزار پيجر خریده بودند. 4هزارتا را 
پخش و بقيه در انبار بود. بچه های من هميشــه سر بازی با پيجر دعوا داشتند. موقع 
خواب  هم می گذاشــتم کنار بالشــت خودم و بچه هایم. پيجرهای جدید نسبت به 

قبلی ها بزرگتر بود.
 با دکمه های سفتی که حتما نياز به دو دست باشــد. آن روز روبه روی رفيقم نشسته 
بودم. پيجر توی کيفم بود. زنگ خورد. نمی دانــم چرا اعتنا نکردم. یکهو رو به رفيقم 

ترکيد. سروصورتش پر ترکش شد.
 پيام  با خط ریز آمده بود که بچه ها حتما بگيرند جلوی صورتشان. اگر دکمهOK را 
می زدی آنی و اگر نه، 2-3ثانيه بعد خودش منفجر می شد. خدا رحم کرد. پيجر من 
هميشــه دســت بچه هایم بود. در بقاع، پدری کنار دخترش بوده . با انفجار پيجر در 

جيبش، صورت دخترش متلاشی می شود.
 همســرم می گفت »من تو آشــپزخانه بودم که هر دو ســه ثانيه صدای یک انفجار 
می شنيدم! ســرم را از پنجره بيرون کردم، دیدم یک ماشين رفته توی درخت! یکی 

افتاده توی جوي! یکی کنار دیوار ناله می زند!«
 آن روز مثل فيلم های آخرالزمانی بود. در ضاحيه جلوی هر بلوکی می رفتی رد خون 

روی زمين بود.
 انفجارها، آسيب  های یکسان نداده. برخی پيجرها شارژ نداشته و اصلا خاموش بوده یا 
همراه  بچه ها نبوده. برخی گوشه اتاقی یا جایی بوده. یا از جيب درنياورده، منفجر شده. 
 تعداد کمی دو چشم نابينا شدند. برخی یک چشم و برخی فقط قطع انگشت یا جراحت 

ران و شکم. بستگی به موقعيت پيجر و چگونگی پاسخ به زنگ آن بوده.
 فردایش بی سيم ها هم ترکيد. با پيجرها خریداری شده بودند. تا یک روز همه در شوک 
بودند. اما بلافاصله ارتباطات  برقرار شد. تا اینکه سيد را زدند. من تو ماشين بودم. یکهو 

ماشينم از زمين بلند شد! از شدت انفجار.
 من بالا سر پيکر چندتا از شهدای کنار سيد رفتم. بدن ها همه سالم بود. اما صورت ها 

همه کبود و سياه با لب های ورم کرده. همه از خفگی گاز سمی شهيد شده بودند .
 الان همه چيز ممنوع است. شبکه ارتباطی کند شده اما امن تر است.«

   بخشی از یادداشت نهال موسوی در عصر ایران: متاسفانه داریوش مهرجویی 
در سن 83 سالگی با آن وضعيت فجيع به قتل می رسد در حالی که آخرین فيلمی که 
ساخت در سال 1398 بود، مســعود کيميایی این چنين از خود می پرسد که آیا من 
زنده هستم؟ ناصر تقوایی هم در 83 سالگی است و از آخرین فيلمی که ساخته است 
23 سال گذشته است، بهمن فرمان آرا  84 ســاله از آخرین فيلمش 9 سال گذشته 
است، بهرام بيضایی هم 85 سال دارد اما آخرین فيلمی که ساخته متعلق به 1387 
است یعنی 1۶ سال قبل و ... واروژ کریم مسيحی، عليرضا داودنژاد، فریدون جيرانی 

و ...بسياری اسامی دیگر هم می توان به این ليست اضافه کرد.
انگار در سينمای ایران موقعيت و سيستم به گونه ای شده است که برای فيلمسازان 
بالای ۶0 یا ۶5 سال هم شرایط فيلم یا ســریال ساختن بسيار سخت می شود. دليل 

این قضيه چيست؟
این پرسش بسيار مهم اســت که چرا نهادها و ارگان ها و حتی بنياد سينمای فارابی 
در ميان این همه توليداتی که با هزینه بيت المال می ســازند هيچ درصدی را به این 

فيلمسازان با تجربه و آزمون پس داده اختصاص نمی دهند.
آیا امکان ندارد از هر 10 فيلم توليد شــده بــا پول بيت المال یــک فيلم هم به این 
فيلمسازان تعلق گيرد؟ بهتر نبود از ميان این همه فيلمساز جوانی که در همين چند 
سال از طریق فيلم های ارگانی به سينمای ایران اضافه شد چند نفر را به عنوان دستيار 
کارگردان در کنار فيلمســازان با تجربه و قدیمی می گذاشتند تا شرایطی برد - برد 

برای هر دو طرف رقم بخورد.

   بخشی از یادداشت مهرداد خدیر درباره انتخاب واژه گرایه به جای ترند: 
فرهنگستان زبان و ادب پارسی واژه »گرایه« را به جای »ترِند« پيشنهاد کرده است.

     خانم نسرین پرویزی معاون واژه گزینی فرهنگستان زبان و ادب پارسی در توضيح 
این انتخاب گفته چون ترند شدن به معنی آن اســت که امری در کوتاه مدت مورد 
علاقه مردم قرار می گيرد و به همين خاطر از »گرایش« اســتفاده کردیم و »گرایه« 
را ســاختيم. گرایه دقيقا به معنی »ترند« است یعنی مورد علاقه مردم و مشخصا در 

شبکه های اجتماعی و فضای اجتماعی.
قابل حدس اســت که در مقابل این واژه گزینی موضع گيری منفی صورت پذیرد با 

این دلایل:
1. این اصطلاحات، بين المللی است و نسل زد و آلفا زیر بار نمی روند.

2.  برای جایگزینی دیر شده و قبل از رواج ترند باید می جنبيدند و همين تأخير سبب 
می شود جا نيفتد.

3.  زبان وسيله ارتباطی است و چه تفاوت می کند از چه واژه ای استفاده کنيم. مهم این 
است که منظورمان را منتقل کنيم. گرایه شبيه کرایه است و به سرنوشت رایانه دچار 

می شود که چون شبيه یارانه بود جا نيفتاد.
4.  فرهنگستان یک تشکيلات حکومتی است که برای تحميل واژگان از مرکز ایجاد 
شده است. زبان باید از درون خود بجوشد و اگر قرار است واژه ای ساخته شود به دست 
نویسندگان و شاعران باشد مانند »ضرباهنگ« یا »سُــم ضربه« که شاملو ساخته و 

رایج شده.
5.  این جور واژه ســازی ها مثل کش لقمه بيشتر اسباب خنده اســت و مردم به کار 

نمی برند.
۶.  مردم غم نان دارند و بيم مسایل منطقه. فکر نان باشيم که خربزه آب است. 

درباره گزاره اول می توان گفت درست نيست چون اگر چنين بود ژاپنی ها و چينی ها 
و اعراب و ترک ها هم به کار می بردند حال آن که می بينيم معادل سازی می کنند.

  مورد دوم از یک نظر درست است و مثال »ماهواره« بهترین نمونه است. هر چه زودتر 
باشد بهتر جا می افتد ولی ماهی را هر وقت از آب بگيریم تازه است.

نکته سوم را برخی در توجيه دایره محدود واژگانی یا کم خوانی و اکتفا به گشت زدن 
در دنيای اینترنت به جای مطالعه عميق مطرح می کنند و وارد نيســت. حال آن که 

مترجمان که تسلط بيشتری بر زبان های دیگر دارند نه.
   درباره موضوع چهارم می توان گفت شاید در زمان رضاشاه چنين انگيزه ای بوده و به 
دنبال پارسی سره بودند و اکنون نيز نسبت به لغات انگليسی و فرنگی بيشتر حساسيت 
دارند تا عربی اما فرهنگستان از همکاری متخصصان برجسته بهره مند است. درباره 
نکته پنجم هم این اشاره لازم اســت که کش لقمه را فرهنگستان نساخت بلکه زاده 
ذهن نویسنده برنامه طنز تلویزیونی و البته بامزه است و مقصود را می رساند. هر چند 
در نام های خاص برخی قایل به این هســتند که نياز به واژه گزینی نيست. اتقاقا اگر 
رسانه ها به کار ببرند مردم به کار می برند. نگاه کنيد به دو واژه سامانه و یارانه که نسل 
قبل به کار نمی برد و می گفت سيســتم یا سوبسيد وحالا اگر بگویی سوبسيد تعجب 

می کنند.
روزگاری واژه های دانشگاه، واژه، ارتش، پدافند و دادگستری را بزرگانی ) به ترتيب( 
چون عباس اقبال، حســن تقی زاده، خســرو فرشيد ورد، جعفر شــهيدی و عبدالله 

مستوفی دست می انداختند اما اکنون هر 5 واژه کاملا مرسوم است.

   سایت اصولگرای مشرق نیوز نوشت:  صنعت سریال سازی ترکيه یک ابرپروژه 
فرهنگی است که قصد اشغال تمامی شبکه های تلویزیونی و پلتفرم های خاورميانه را 
دارد. ایران که از سال ها قبل بخشی از این پروژه سرویس های رسانه ای- امنيتی ترکيه 
بوده، امروز با حجم عظيمی از ارائه ســریال های ترکی مواجه است که در درگاه های 
رسمی داخلی )پلتفرم ها( و غيررسمی )شــبکه ها ماهواره( زمينه تماشای آن طی 

سال های اخير به شدت تقویت شده است.
 تهاجم فرهنگی که بخشی از دکترین حضرت آیت الله خامنه ای است به دگردیسی 
اجتماعی و فرهنگی در کشــورمان تحت تاثير محتواهای نمایشی سایر کشورهای 
جهان اشاره دارد و هم اکنون سریال های ترکی بال قدرتمندی در این حوزه هستند.

با آغاز به کار پلتفرم های داخلی نيمه دهه نود و پس از قتل ســعيد کریميان در سال 
1397 این انتظار می رفت که کارزار توزیع محصولات نمایشــی کشور ترکيه صرفا 
محدود به مجاری رسانه های رسمی خواهد بود و صدا و ســيما در کنار پلتفرم های 
داخلی این بازار پرحاشيه که زمينه اعوجاجات عظيمی را در فرهنگ عامه کشور به 

وجود آورده به حاشيه رانده خواهد شد.
اما روندهای اخير نشــان می دهد که این هژمونی در حوزه سرگرمی شکل نگرفت و 
پلتفرم های داخلی در کنار تشدید فعاليت های شبکه های ماهواره ای برای تماشای 
اجباری سریال های ترکيه  استراتژی تازه ای را در پيش گرفتند، از طرفی صدا و سيما 
از پازل رقابت رسانه ای خارج شــده و در حوزه تامين )گزینش و پخش سریال های 

خارجی( زمين بازی را به پلتفرم ها واگذار کرده است.

   آرامه اعتمادی، منتقد سینمایی کشورمان در جشنواره لوکاس در آلمان به 
داوری پرداخت. جشنواره جهانی »لوکاس، برای دوستداران جوان سينما« از جمله 
جشنواره های باسابقه آلمان است که مخاطب هدف آن کودکان، نوجوانان و جوانان 

زیر  18 سال هستند. این جشنواره  هرساله از 5 تا 12 اکتبر برگزار می شود.
 در این دوره از جشــنواره لوکاس، آرامه اعتمادی؛ منتقد جوان سينما همراه با بيژن 
تهرانی؛ منتقد پيشکسوت از ایران، در جمع هيات داوران قرار داشتند. آن ها به اتفاق 
آکيلی بجر، سوزان مورگان کوپر و چيل نفوس آثار راه یافته به بخش مسابقه را مورد 

ارزیابی قرار دادند.

   رئیس پژوهشــگاه میراث فرهنگی و گردشگری نتیجه مشاهده و بررسی 
اولیه از محدوده مترو »حافظیه« و محوطه باســتانی »نقش رستم« را که در 

تهدید فرونشست است، اعلام کرد.
پروژه مترو در محدوده حافظيه شيراز فعلا متوقف شده است. هيأت پژوهشگاه ميراث 
فرهنگی و گردشگری نيز با دستور وزیر ميراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
به شيراز سفر کرد و با مسئولان قطار شهری و پيمانکار پروژه دیداری داشتيم. جوانب 
موضوع را تا آنجا که در این فرصت بازدید امکان داشت، بررسی کردیم. قرار شد اسناد 
و مدارک را از جمله کارهایی که در لرزه نگاری، ژئوتکنيک و... و کارهای مطالعاتی که 
قبلا انجام داده اند برای ما بفرســتند و تا اعلام نظر کارشناسی از سوی وزارت ميراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی این پروژه متوقف بماند. هرچند آنها اطمينان 
دادند که همه جوانب را ســنجيده اند و امکان ندارد برای حافظيــه و دیگر بناهای 

تاریخی، آسيبی داشته باشد.
او افزود: تونل مترو با عمق 2۶ متر و120 متر از آرامگاه حافظ فاصله دارد. طبق گفته 
مسئولان شهری شــيراز، عمق تونل مترو فکر می کنم 15 تا 1۶ متر باشد که گفتند 
در نزدیکی حافظيه این عمق تا حدود 24 تا 2۶ متر می رسد و اطمينان دادند »هيچ 
آسيبی ندارد و کوچکترین لرزه را تا رواق نخواهيم داشت، چه برسد به آرامگاه حافظ.«

   بیلبورد نوشت:  مواضع اصيل و شــرافتمندانه داریــوش اقبالی و نصرالله معين 
حاصل عبور آن ها از منافع شخصی و معرف حضور گوهر انسان دوستی و اتحاد برای 
حراست از ایران در کهن الگوهای فرهنگی این ســرزمين به ویژه در شرایط خطير و 
بحرانی ست. موضع گيری غيرمنتظره دو چهره اسطوره ای موسيقی پاپ درباره مسائل 
مهم خاورميانه بازتاب گسترده ای در ميان مردم داشته و واکنش های بسياری را در 
فضای مجازی برانگيخته اســت. طی روزهای اخير معين و داریوش با اتخاذ مواضع 
مســتقل و انسان دوســتانه، الگوی جدیدی از کنش گری مبتنی بر منافع ملی را در 

فضای فرهنگی ایران به تصویر کشيدند.
ماجرا از این قرار است که معين در کنسرت اخير خود به رغم اصرار طرفداران اعلام 
کرد که حاضر نيست آهنگ »بی بی گل« را روی اســتيج بخواند. خبر امتناع نصرالله 
معين از خواندن ترک »بی بی گل« به سرعت دســت به دست شد و کنجکاوی های 
فراوانی را برانگيخت؛ کنجکاوی هایی که در نهایت به بحران خاورميانه، اســرائيل و 

نخست وزیر منفور آن منتهی شد...

    27 مهرماه 1343. تحولات سياســی 
در شوروی و  غم شکست کشتی همچنان 
صفحــه اول کيهان را به خــود اختصاص 
داده اند. این بار با منصور مهدیزاده مصاحبه 
شده و او گفته که کشتی را کنار می گذارد 
و مسئله شکست کشــتی  به بدشانسی و 
یا داوری ربطی نداشــته اســت. گزارشگر 
کيهان پيش بينی کرده که پادگورنی قدرت 
را در فقدان خروشــچف به دســت خواهد 
گرفت که خب اصل قدرت و ریاست حزب 
کمونيســت به برژنف می رسد و پادگورنی 
نقش نيمه تزئينی خواهد داشــت. شــعار 
تبليغاتی فيلم ســه تفنگدار با بازی گرشا و 
سپهرنيا و متوسلانی جالب است: سه حقه 
باز یکه تاز، ســه دختر طنــاز، یک کمدی 
ممتاز. گزارشی کار شده از شکایت شيرینی 
فروش ها که گفته اند رونق بازار گل؛ اوضاع 
شيرینی فروش ها را کســاد کرده است. دو 
روز قبل ارتباط تلفنــی کرج و قزوین قطع 
شــده بود در تحقيقات معلوم شد که یک 
باند چهارنفره به ســرقت کابل های مسی 
تلفن مشــغولند! جوانی به نام رضا اميری 
خودکشــی عجيبی انجام داده. شيشــه را 
خرد کرده و کوبيده تا به پودر تبدیل شود 
و بعد رویــش آب ریخته و ایــن محلول را 
با مقدار زیادی قرص خواب خورده اســت 
و بعد بيهوش شــده که خب همسایه ها او 
را به  بيمارستان لقمان رســانده اند و فعلا 
زنده مانده اســت. زنی به نــام مرضيه هم 
گفته که براي ازدواج بــا مردی متاهل که 
به او قول داده بود از همســرفعلی اش جدا 
می شود،  از شــوهرش طلاق گرفته بود اما 
مرد مورد علاقه از ازدواج با مرضيه ابا کرده 
بود و در نتيجه مرضيه از اینجا رانده و ازآنجا 
مانده دست به خودکشی زده بود که خب 
او هم نجــات یافته بود. خانم ژیمناســت 
کار ایراني در المپيک توکيــو یعنی خانم 
جميله ســروری برنامه خود را در المپيک 
اجرا کرده و خبرنگار کيهان اذعان داشــته 
که از بقيــه رقبا خيلی عقب تــر بوده ولی 
تماشاگران ژاپنی شــجاعت دختر ظریف 
اندام ایرانی را ســتوده اند! تعریف خبرنگار 
کيهان آن توصيف بانمک گفتن به فرزندان 
غيرزیبــا در مکالمات خانوادگــی را به یاد 

می آورد. منوچهر برومند هم  در وزنه برداری 
دوازدهم شــده و آخرین اميدهــا را بر باد 

داده است. 
28 مهرماه 1343. دیشب یک دسته ۶ نفره  
از المپيک به ایران برگشــته اند که شامل 
جمع عجيبی بوده اند:  تختی، کلانی،  جلایر، 
 پاک اندام، شــنجانی و فصيحــی بوده اند. 
حسين فکری سرمربی تيم فوتبال از نتایج 
تيمش دفاع کرده و گفته که مقابل روماني و 
مکزیک شایسته پيروزی بودند. او در نهایت 
گفته که به عقيده تمام کارشناسان بهترین 
اکيپ اعزامی به المپيــک همين بچه های 
فوتبال بوده اند. از  آن طرف دهداری کاپيتان 
سابق تيم ملی و ستاره شــاهين با انتقاد از 
نتایج تيــم ملی دلایل شکســت را نبودن 
بهتریــن بازیکن های تيم دانســته. همان 
شش بازیکنی که از طرف فدراسيون محروم 
شده بودند)بهزادی و شيرزادگان و نوریان 
و برمکی و...( او سپس گفته که برای ورزش 
ایران باید ســال صفر اعلام کنند. چرا که  
یک کاروان 54 نفره فقــط دو مدال برنز به 
دست آورده است. سرمقاله ای هم کار شده 
که می توانست همين سال ها هم با تغييرات 
کوچکی کار شود. درباره این که از شکست 
باید درس بگيریم و زیرســاخت ها مشکل 
دارند و کار پایه ای لازم است و این کشور پر 
از قهرمان های بزرگ تاریخی است و علاقه 
مسئولين بلندپایه به ورزش. در این مقاله 

ورزش های مورد علاقه مردم هم به ترتيب 
ذکر شده: کشــتی،  وزنه برداری و فوتبال. 
فيلم مشعل و کمان با بازی برت لنکستر هم 
به روی پرده آمده است. گزارشی کار شد از 
بخت بد دختری به نام اقدس که می خواسته 
بينی مــدل جينالولو بریجيدایی داشــته 
باشد و دماغش را به دست جراح سپرده اما 
حاصل بسيار بد شده است. در اصفهان هم 
اســماعيل علاف زاده در اثر مشاجره با زنی 
به نام معصومه که از اقوامــش بوده چنان 
مشــتی به پهلوی او کوبيده که  معصومه 
بلافاصله کشته می شود. زنی اهل شهر خوی 
که شوهر و دو پسر دارد برنده جایزه 250 
هزار تومانی بليت بخت آزمایی شده است. 
اســم خانم قدرت صداقتی و همسر آقای 

ميرعباس سيد  نجيب است. 

  روزنامه خوانی در شصت سال پیش - 8۰  ) این پاورقی روزهای زوج منتشر  می شود(                          آرش خوشخو
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رنو 4 سرگذشــت جالبی دارد. همان خودرویی که 
به آن لقب ماشــین همه کاره در فرانسه داده بودند. 
همیشــه قرار نیست اسم رنو5 بر ســر زبان باشد. در 
دورانی دور رنو4 هم برای خودش کیا و بیایی داشت. 
۱۹۶۱سال ورود این ماشین به دنیای خودرو است. 
حالا که نسل جدید آن بعد از 30 سال رونمایی شده 
می گویند انگار بوی فرانســه قدیم را می دهد. حتی 
نتفلیکس در سال 20۱۹ فیلمی به نام »رنو4« با بازی 
ژان رنو تولید کــرد. از تاریخچه این خودرو بخواهیم 
بگوییم؛ رنو 4 یک خودروی فرانسوی کوچک بود که 
در فاصله سال های ۱۹۶۱ تا ۱۹۹4 تولید شد. اولین 
نمونه هایی که وارد بازار شــدند در کلاس اســتیت 
یا واگن بودند امــا در نهایت کارنامــه این محصول 
کلاس های هاچ بک 5در  و پیکاپ تــراک و ون را نیز 
شامل می شود.رنو 4 در کشورهای مختلفی مونتاژ شد 
که تعدادشان بسیار زیاد است. برای مثال در اسلوونی 
تا سال ۱۹۹4 بیش از 8 میلیون دستگاه رنو4 از خط 
کارخانه خارج شد که یک رکورد عجیب و غریب در 

نوع خود محسوب می شود.
حالا فکرش را بکنید در دوره ای که ماشــین برقی ها 
می خواهند سلطان بلامنازع بازار باشند این اسطوره 
سال های دور قرار است با پیشــرانه الکتریکی راهی 
مارکتینگ شود.پیشرانه ای که گفته می شود شباهت 
بسیاری با رنو 5 جدید که آن هم برقی شده دارد. رنو 
 2CV 4 در آن سال های دور در پاســخ به سیتروئن
ساخته شد و توانســت با ارائه فضایی بیشتر و تجربه 
رانندگی بهتر بر رقیب فرانسوی خود چیره شود.حال 

باید دید این خودرو که دیگر نه کلاســیک است، نه 
یک هاچ بک ساده چه رقیبی در دنیای جدید خواهد 
داشت و می تواند آن تجربه طلایی فروش 8 میلیون 
دستگاه را تکرار کند. این شما و این نسخه کراس اوور 
رنو 5 برقی که در همین هفته در اتوشوی پاریس برای 

اولین بار به نمایش در می آید.

  مشخصات فنی رنو 4 متولد 2025
 AmpR Small روی همان پلتفرم E-Tech 4 رنو
رنو 5 ساخته شــده و به یک موتور الکتریکی مجهز 
اســت که با دو خروجی مختلف ارائه می شــود. به 
گزارش پدال، نسخه پایه ۱2۱ اسب بخار قدرت و 225 
نیوتن متر گشتاور دارد درحالی که این اعداد در نسخه 
قوی تر به ۱48 اسب بخار و 245 نیوتن متر می رسد. 
کراس اوور جدید رنو در نسخه قوی تر ظرف کمتر از 
8/5 ثانیه از صفر به ســرعت ۱00 کیلومتر بر ساعت 
می رسد. رنو 4 همچنین با دو پکیج باتری مختلف 40 
و 52 کیلووات ساعتی ارائه می شود که به ترتیب شعاع 

حرکتی 300 و 400 کیلومتری را فراهم می کند.

  مشخصات ظاهری و ابعاد رنو4 جدید
رنو 4 بــا 4/۱4 متر طــول، بین کلیــو و کپچر قرار 
می گیرد درحالی که با ۱/8 متر عــرض و ۱/57 متر 
ارتفاع، ازهرجهــت بزرگ تر از رنو 5 اســت. فاصله 
این کراس اوور جدید فرانســوی از زمین هم ۱8/۱ 
سانتی متر است. تمام نسخه های رنو 4 از رینگ های 
۱8 اینچی اســتفاده می کنند و مثل رنو 5، سیستم 

تعلیق در جلو و عقب از نوع چند اتصالی است.

  طراحی داخلی رنو 4
کابین رنو E-Tech 4 کاملًا آشنا به نظر می رسد زیرا 
داشبورد از رنو 5 گرفته است. بااین حال، ازآنجایی که 
ابعاد کراس اوور بزرگ تر است، ظرفیت بار 420 لیتری 
آن بســیار از همتای هاچ بک بزرگ تر است. علاوه بر 
این، رنو 4 فاصله محوری بزرگ تری برابر با 2/۶2 متر 
دارد و بنابراین فضای پای بیشتری را برای سرنشینان 
عقب فراهم می کند. روی داشبورد هم یک نمایشگر 
لمسی ۱0 اینچی و صفحه آمپر دیجیتالی ۱0/۱ اینچی 
را می بینیم. همچنین خوشبختانه هنوز تعدادی دکمه 

فیزیکی در زیر دریچه های تهویه به چشم می خورد.

  ظرفیت باتری رنو4 الکتریکی
دو ظرفیت باتری نیز برای رنــو 4 الکتریکی در نظر 
گرفته شده که شامل نمونه 40 و 52 کیلووات ساعت 
می شود. برد حرکتی به ترتیب 300 و 400 کیلومتر 
گزارش شده است. با پشتیبانی از فناوری شارژ سریع، 
می توان باتری را طی نیم ساعت از ۱5 به 80 درصد 
ظرفیت آن شارژ کرد. شارژ ریورز ۱۱ کیلوواتی نیز از 
دیگر امکانات باتری رنو 4 است.وزن رنو 4 الکتریکی 
در ســبک ترین حالت ۱4۱0 کیلوگرم و شــاخص 
یدک کشــی آن 750 کیلوگرم اســت. این محصول 
در نمایشــگاه خودروی پاریس یا پاریس موتور شو 
2024 حضور خواهد داشــت و سال آینده روانه بازار 

اروپا می شود.

گاراژ

CS35  500 میلیون بلوکه برای چانگان
تنها ماشینی که فعلا در سامانه وارداتی ها مشخص شده است!

از سه شنبه 24 مهرماه به متقاضیان گفته شده که 
500 میلیون تومان در حساب وکالتی بلوکه کنید 
که قرار است ســامانه فروش خودروهای وارداتی 
مجدد باز شود. بماند که اصلا مشخص نیست کدام 
خودروها قرار است در سامانه عرضه شود و فقط اسم 
چانگان  CS35 ســایپا عنوان شده است. حالا پول 
باید برای ماشینی که نمی دانید از چه برندی است 
بلوکه کنید. در نتیجه فعلا به بررســی مشخصات 
همین چانگان سایپا خواهیم پرداخت که البته در 
دوره های قبل با تاخیر تحویل روبرو بود. قرار بود تا 
پایان شهریور۱403 ماشــین به مشتریان تحویل 
شود که هنوز تاخیر دارد.تیر ماه ۱403 قیمت این 

خودرو ۱ میلیارد و 400 میلیون تومان عنوان شد.

  مشخصات فنی
قوای فنی این کراس اوور کامپکت را یک پیشــرانه 

۱/4 لیتری توربوشــارژ با فناوری پاشش مستقیم 
سوخت )TGDi( تشکیل داده است. این پیشرانه 
توان تولید نهایت قدرت ۱55 اســب بخار و نهایت 
گشــتاور 255 نیوتن متر را دارد و قدرت از طریق 
جعبه دنده دوکلاچه تَر به چرخ های جلو می رسد. 
نکته مهم این است که این موتور از سری موتورهای 
بلوکُر جدید چانگان است و از مزیت های آن می توان 
بــه راندمان حرارتی مناســب و همچنیــن تولید 
آلایندگی کم اشاره کرد. سیســتم تعلیق در جلو 
از نوع مک فرسون اســت اما در عقب تعلیق ساده 
توییست بیم را داریم. پیشرانه چانگان CS35 پلاس 
استاندارد آلایندگی یورو ۶ را دارد و مصرف ترکیبی 
در این خودرو 7/۶ لیتر در هر ۱00 کیلومتر است. با 
این مشخصات می توان نتیجه گرفت که کراس اوور 
وارداتی ســایپا خروجی های فنی مناسبی دارد و 
می تواند علاوه بر ظاهــر، در بحث عملکرد انتخاب 

منطقی   باشد.

  طراحی ظاهری خودرو
 CS35 طراحی در این کراس اوور نسبت به آنچه در
های قدیمی دیده بودیم زمین تا آســمان متفاوت 
است. به طور کلی ســبک طراحی های چانگان چه 
در سری CS و چه در سری یونی )UNI( المان های 
مدرن و جذابی دارد. در جلو چراغ های LED کشیده 
را داریم که به وسیله یک نوار ال ای دی به هم متصل 
شده اند و نشان چانگان در وسط این نوار قرار دارد. 
طرح مشبک جلوپنجره مشکی رنگ طراحی شده و 
 Y در قسمت پایین سپر قطعه ای قرمز رنگ با الگوی
دید می شود که با دیگر قطعات روی بدنه هماهنگی 
دارد. اضافه شدن این قطعه به چانگان CS35 پلاس 
باعث شــده تا چهره این کراس اوور کمی اسپرت تر 

به نظر برسد.

سهند هم اتوماتیک شد

سدان ســهند، یکی از جدیدترین محصولات گروه خودروســازی سایپا و شرکت 
پارس خودرو برای بازار ایران است که در ۶ تیپ متفاوت به بازار کشور عرضه خواهد 
شد. پس از عرضه نسخه دستی این خودرو با نام سهند S، حال شرکت پارس خودرو 
 CVT-L و CVT-E مشخصات فنی و آپشن های سهند پلاس )اتوماتیک( در دو تیپ
را اعلام کرده است. سدان کامپکت شهری ســهند اتوماتیک )پلاس( در دو نسخه 
CVT-E و CVT-L تولید و به عرضه می رسد. این دو نسخه از نظر مشخصات فنی 
تفاوتی با یکدیگر ندارند و تنها وجه تمایز آنها در آپشن های ارائه شده است. سهند 
اتوماتیک به یک پیشرانه ۱/5 لیتری چهار سیلندر M۱5i با حداکثر توان ۹0 اسب 
بخار و گشــتاور ۱37 نیوتن متر مجهز شده اســت. مجموع این قدرت توسط یک 
گیربکس اتوماتیک CVT با شش دنده مصنوعی و قابلیت تیپ ترونیک به چرخ های 

جلو منتقل می شود.

ریزش قیمت پژو پارس و دوستان!

بررسی روند بازار خودرو حاکی از آن است که در 24 ساعت گذشته پراید ۱5۱ 
 SE ۱5۱ مدل ۱403 در بازار خودرو به قیمت 338 میلیون تومان و پراید SE
مدل ۱402 نیز به قیمت 3۱8 میلیون تومان به فروش رفت.در این میان، قیمت 
پژو 20۶ تیپ 3 پانوراما مدل ۱402 در حدود ۶35 میلیون تومان قیمت خورده 
است. پژو 207 دنده ای مدل ۱403 نیز با کاهش 5 میلیون تومانی، 735 میلیون 
تومان به فروش رفت. همچنین پژو 207 پانوراما اتوماتیک TU5P مدل ۱403 
یک میلیارد و 25 میلیون تومان به فــروش رفت. پژو 207 تیپ 5 مدل ۱402 
نیز ۶55 میلیون تومان قیمت پیدا کرد. اما پژوپارس ELX-TU5 مدل ۱402 
به قیمت 8۱5 میلیون تومان رسید. پژوپارس LX مدل ۱402 هم 20 میلیون 
تومان کاهش قیمت داشــت و 840 میلیون تومان قیمت پیدا کرد. قیمت این 
خودرو در روز یکشــنبه هم در حدود 5 میلیون تومان ارزان شده بود.بنا به این 
گزارش، تارا اتوماتیک V2 مدل ۱403 در بــازار به قیمت 885 میلیون تومان 
رسید. تارا دنده ای V۱ مدل ۱403 نیز 750 میلیون تومان قیمت خورده است. 
گزارش ها از بازار خودرو نشان می دهد دناپلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل 
۱403 در حدود 5 میلیون تومان ارزان شد و ۹۹5 میلیون تومان قیمت خورد. 
دناپلاس اتوماتیک توربو آپشــنال مدل ۱402 هم ۱0 میلیون تومان کاهش 
قیمت داشــت و ۹۶5 میلیون تومــان قیمت خورده اســت.اما راناپلاس مدل 
۱403 رشــد 5 میلیون تومانی قیمت را تجربــه   و ۶25 میلیون تومان قیمت 
پیدا کرد. راناپلاس مدل ۱402 هم در بــازار با افزایش 5 میلیون تومانی، 5۹5 
میلیون تومان به فروش رفت. همچنین ساینا S دنده ای دوگانه سوز مدل ۱403 
 EF7 در بازار 450 میلیون تومان قیمت خورده اســت. اما سمند سورن پلاس
 G دوگانه ســوز مدل ۱403 در حدود 7۶0 میلیون تومان فروخته شد.شاهین
اتومات CVT مدل ۱403 هم  در بازار خودرو 8۱5 میلیون تومان قیمت پیدا 
کرد. همچنین کوییک GX L دنده ای مدل ۱403 هم به قیمت 430 میلیون 

تومان به فروش رفت.

معرفی هوندا X-ADV 750 مدل 2025
هوندا X-ADV 750 بــرای مدل 2025 
مورد به روز رســانی قــرار گرفته اســت. 
به واســطه اســتفاده از مواد بازیافتی در 
ســاخت قطعات بدنه، اکنون این اسکوتر 
ماجراجویانه را می توان دوستدار طبیعت 
دانســت. مثلا برخی قطعــات ظاهری از 
جنس بیوپلاستیک Durabio یا صندلی 
و جعبه لوازم از پلاســتیک بازیافتی سپر 
خودروهای قدیمی هوندا ســاخته شــده 

است. البته برای راحتی ســواری روی صندلی، ۱0 درصد اورتان بیشتری به کار 
رفته است.به گزارش باما، صندلی راکب در ارتفاع 820 میلی متر و دسته موتور 
در ارتفاع ۹20 میلی متر قرار می گیرد. بازطراحی چراغ های جلو، شیشه جلو قابل 
تنظیم و همچنین طراحی جدید چراغ های دیلایــت که به عنوان چراغ راهنما 
هم عمل می کند، از دیگر ویژگی های ظاهری هوندا X-ADV 750 مدل 2025 
به شمار می آید. نمایشــگر 5 اینچ TFT زیر شیشــه اپتیکال قرار دارد تا وضوح 
 Bar، Circle تصویر در تابش نور خورشید مختل نشود. نمایشگر در سه حالت
و Simple تنظیم می گردد.می توان تلفن همراه را از طریق اپلیکیشــن هوندا 
یعنی RoadSync به نمایشگر متصل و از امکاناتی همچون مسیریاب استفاده 
کرد. هدست بلوتوث کلاه ایمنی هم به صورت آپشن ارائه می شود. با اتصال کروز 
کنترل جدید X-ADV به گیربکس DCT، عملیات سبک و سنگین کردن دنده 
هم به صورت خودکار انجام می شود. از دیگر امکانات هوندا X-ADV 750 مدل 
2025 می توان به کلید هوشــمند هوا، محفظه لوازم در بخش جلو، محفظه 22 
لیتری در زیر صندلی و درگاه USB تایپ C، هشــدار ترمز اضطراری با فشردن 
ناگهانی ترمز در سرعت بیش از 53 کیلومتر بر ساعت، ABS و کنترل کشش در 
سه سطح، اشاره کرد.راکب این موتورسیکلت می تواند یکی از 5 حالت رانندگی 
استاندارد، اسپرت، بارانی، مسیر شنی  یا شخصی سازی را برای تغییر در تنظیمات 
قدرت، ABS و کنترل کشش انتخاب کند. مشــتریان اروپایی می توانند یکی از 
سه رنگ سفید Glare صدفی، خاکستری تیره Mud یا مشکی گرافیت را برای 
 Gold 750 مدل 2025 انتخاب کنند. البته رنگ سفارشی زرد X-ADV هوندا

Finch مات هم با پرداخت مبلغ بیشتر، قابل سفارش است.

کاتالوگ مزدای وارداتی هم منتشر شد

شــرکت آفتاب خودرو، اخیرا آمادگی خود را برای واردات و عرضه محصولات مزدا 
در ایران اعلام کرده است. این شرکت در ابتدا دو محصول مزدا 3 و مزدا CX-30 را 
خریداری کرده که به زودی عرضه خواهند شد. طبق اطلاعات موجود، آفتاب خودرو 
در مرحله اول 200 دســتگاه از کراس اوور CX-30 را عرضه می کند و احتمالا این 
خودرو از مبداء چین به کشورمان وارد خواهد شد. کراس اوور مزدا CX-30 وارداتی 
آفتاب خودرو، از پیشرانه 2 لیتری e-SKYACTIVE G بهره مند شده که توسط 
گیربکس ۶ سرعته اتوماتیک SKYACTIVE-DRIVE، با حالت اسپرت، نیرو را 
به محور جلو منتقل می کند. مصرف ســوخت ترکیبی این پیشرانه ۶/۱ لیتر در هر 
۱00 کیلومتر اعلام شده است. خروجی پیشرانه به طور تقریبی بین بازه ۱55 تا ۱8۶ 

اسب بخار قدرت و 202 تا 240 نیوتن متر است.

دندهمعکوس 

 نیش ترمز

 دو چرخ

داشبورد 

رنو 4 اسطوره 30 سال قبل در قالب کراس اووری بر پایه رنو5 عرضه می شود

بازگشت کهنه کار قدیمی با پیشرانه برقی

آغاز تحویل ری را به 
مشتریان از ابتدای آذر

عرضه اولین خودروی هیبریدی در نیمه دوم سال آینده

مدیرعامل ایران خودرو ضمن اعلام خبر تولید انبوه ری را در آبان ماه و تحویل 
به مشتریان در آذرماه امسال، از برنامه های این گروه صنعتی برای کاهش 
مصرف سوخت خودروها و عرضه اولین محصول هیبرید تولید داخل در نیمه 
دوم سال آینده خبر داد.علیمردان عظیمی با اشاره به راهبرد و رویکردهای 
وزارت صمت در کاهش مصرف سوخت، توضیحاتی درباره برنامه ایران خودرو 
در مقوله طراحی و تولید خودروهای هیبریدی و برقی ارائه و اظهار کرد: با 
توجه به این که خــودرو هیبریدی نیاز به ایجاد زیرســاخت  ندارد، در حال 
حاضر اولویت ایران خودرو طراحی و عرضه تارا هیبرید است، در حال حاضر 
در مرحله تکمیل طراحی و نمونه سازی پروژه تارا هیبرید هستیم و تا اوایل 
زمستان امســال، نمونه های اولیه این محصول به منظور کالیبراسیون در 
شرایط اقلیمی ایران، وارد جاده های ایران می شوند.وی افزود: با برنامه ریزی 
انجام شده، از ابتدای سال آینده مراحل صنعتی سازی این محصول شروع و 
با طی شدن مراحل تجاری سازی، در پاییز سال آینده به بازار عرضه خواهد 
شد.عظیمی تاکید کرد: بر اساس مدل ســازی های دقیق رایانه ای، بین 35 
تا 40 درصد کاهش مصرف ســوخت بدون نیاز به هیچ گونه زیرساختی، در 
این خودرو محقق خواهد شــد.مدیرعامل ایران خودرو همچنین با اشاره به 
توانمندی های موجود این شــرکت در حوزه تحقیقــات موتور اظهار کرد: 
قدرتمندترین موتور تولید داخل یعنی EFP-TC توسط ایران خودرو عرضه 
و در محصولات ری را و دنا جوانان و به دنبال آن   روی تارا استفاده می شود. 
این موتور جدید و پرقدرت، علاوه بر افزایش شتاب گیری، مصرف سوخت 
کمتری نسبت به نسخه قبلی یعنی TC-EF7 خواهد داشت. انتظار می رود 
دنا و تارا مجهز به موتور EFP-TC تا آخر امسال به دست مشتریان برسد.به 
گفته وی، ایران خودرو علاوه بر قدرت و شتاب، به مقوله مصرف سوخت نیز 
توجه ویژه ای داشــته و در این زمینه نیز پروژه های مختلفی از جمله تولید 
موتور سه سیلندر را در دستور کار دارد؛ این موتور که کاهش قابل توجهی 
در مصرف ســوخت خودرو به دنبال خواهد داشت، با اتمام مراحل طراحی 
و تســت، وارد مرحله صنعتی سازی شده اســت.عظیمی در خصوص سایر 
-EF7 برنامه های ایران خودرو در حوزه توسعه موتور، از توسعه و نصب موتور

Turbo CNG گازسوز به عنوان اولین موتور پایه گازسوز توربوشارژ ساخت 
داخل بر محصول سورن خبر داد و گفت: با توجه به اینکه یکی از مشکلات 
اصلی موتورهای گازسوز، افت توان و گشتاور و نیز کم بودن پیمایش با یک 
مخزن گاز پر است، با توربو شدن، تمامی این مشکلات در این موتور مرتفع 
شــده و حتی می تواند در محصولی مانند دنا که تا کنون نسخه گازسوز آن 
ارائه نشده نیز به کار گرفته شود.وی همچنین از تولید انبوه رانا با گیربکس 
AMT۶  از دی ماه امسال خبر داد و گفت: از مزایای این گیربکس این است 
که ساختار آن، کاملا مشابه گیربکس دستی است که به طور کامل در شرکت 
نیرومحرکه از زیرمجموعه های ایران خودرو داخلی ســازی شده و با اضافه 
شدن سیستم کلاچ گیری و تعویض دنده رباتیک، به یک گیربکس اتوماتیک 
تبدیل شده است. مزیت اصلی آن قیمت کمتر تولید به واسطه داخلی سازی 
و در نتیجه کاهش ارزبری است.بنا بر اعلام ایران خودرو، عظیمی در ادامه 
افزود: محصول تارا جوانان با موتور پرقدرت EFP-TC نیز به مراحل نهایی 
توسعه و صحه گذاری رسیده و تا بهمن ماه امسال به تولید انبوه می رسد. این 
محصول با استفاده از موتور جدید که مشابه موتور ری را و دنا جوانان است، 
به یکی از پرقدرت ترین محصولات سدان ساخت داخل تبدیل خواهد شد و 

می تواند رقیب مهمی برای خودروهای مشابه وارداتی باشد.
البته که باید اضافه کنیم این وعده ها مناسب است اما باید دید به مرحله عمل 
نیز خواهد رسید. آمار تولید تابستانه ایران خودرو و همچنین میزان ضررها 

باعث می شود تا به این گفته با دیده شک نگاه شود تا مرحله عمل برسد.
مدیرعامل ایران خودرو همچنین عنوان کــرد: ری را بنزینی در آبان ماه به 
صورت انبوه تولید خواهد شد و با شروع تحویل در آذرماه، تمامی تعهدات 

ایجاد شده تا پایان سال تحویل مشتریان خواهد شد.
وی طراحی و تولید کراس اوور ری را را تحولی در صنعت خودرو کشور خواند 
و گفت: با تولید این محصول ایران خودرو توان رقابت با خودروهای خارجی 
را دارد و قطعــا این محصول با کیفیــت و به روز، جایگاه مناســبی در بازار 

خودروهای کراس اوور به دست خواهد آورد.
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ایسنا نوشت: شــرکت تحقیقاتی Rho Motion نشان داد که 
فروش جهانی خودروهای تمــام الکتریکی و پلاگین هیبریدی 
در ماه سپتامبر ســالانه 30/5 درصد افزایش یافت، زیرا چین از 
رکوردهای ثبت شده در ماه آگوست فراتر رفت و اروپا رشد خود 
را از سر گرفت. خودروسازان چینی علیرغم تعرفه واردات تا 45 
درصد و در بحبوحه کاهش تقاضای جهانــی برای خودروهای 
الکتریکی، به دنبال افزایش فروش خود در اتحادیه اروپا هستند. 
خودروسازان چینی و اروپایی روز دوشنبه در نمایشگاه خودرو 
پاریس به مصــاف یکدیگــر رفتند.داده ها نشــان می دهد که 
خودروهای برقی در ماه ســپتامبر در سراســر جهان به فروش 
۱/۶۹ میلیون رسید. فروش در چین در ماه سپتامبر 47/۹ درصد 

افزایش یافت و به ۱/۱2 میلیون دســتگاه رســید، در حالی که 
در ایالات متحده و کانادا بــا 4/3 درصد افزایش به 0/۱5 میلیون 
دستگاه رسید.رویترز گزارش کرد که در اروپا، فروش خودروهای 
برقی 4/2 درصد افزایش یافت و به 0/3 میلیون دســتگاه رسید 
که به لطف جهش 24 درصدی در بریتانیــا و افزایش در ایتالیا، 
آلمان و دانمارک است. همچنین شــرکت خودروسازی گاک، 
یکی از بزرگ ترین خودروسازان چینی است و فروش 500 هزار 
دستگاهی در خارج از کشور را تا سال 2030 هدف قرار داده است. 
البته هنوز فروش خودروهای برقی را در اروپا ندارد اما در نمایشگاه 
خودروی پاریس که از دوشنبه آغاز شد، یک شاسی بلند الکتریکی 
متناسب با بازار اروپا عرضه خواهد کرد. کارشناسان اظهار کردند 

که این خودروســاز، اروپا را به عنوان بازاری مهم می بیند که با 
توجه به اقدامات کمیسیون اروپا برای اعمال تعرفه بر خودروهای 
الکتریکی ساخت چین باز است. کارشناسان افزودند که مسئله 
تعرفه ها قطعاً بر ما تأثیر می گــذارد. با این حال، می توان بر همه 
اینها در طولانی مدت غلبه کرد و تولید داخلی یکی از راه های حل 
این مشــکل خواهد بود. طبق گزارش رویترز، این شرکت اعلام 
کرد   شاسی بلند جمع وجور که در پاریس به نمایش گذاشته شده 
 ،)Aion V(است، خودرویی با برد 520 کیلومتر به نام آیون وی
باید در اواسط سال 2025 در برخی از بازارهای اروپایی با قیمت 
کمتر از 40 هزار یورو )43 هزار و 748 دلار( عرضه شود، اگرچه 
قیمت نهایی هنوز تعیین نشده است. خودروی بعدی این شرکت 
که قرار است در اروپا به فروش برسد، هاچ بک کوچک الکتریکی 

خواهد بود که در اواخر سال 2025 عرضه خواهد شد.

رکورد چین در فروش خودروهای الکتریکی  
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پرداخت ارز مسافرتی در فرودگاه امام مختل شد
مدیر روابط عمومی شهر فرودگاهی امام، گفت: »موضوع اختلال در 

سیستم پرداخت ارز به مسافران، هیچ ارتباطی به شهر فرودگاهی امام 
خمینی ندارد.« از بامداد سه شنبه و به دلیل اختلال گسترده سیستمی 
و ضعف مدیریتی در ترمینال سلام فرودگاه امام خمینی و شعبه بانک 

ملی، بسیاری از مسافران و زائران حج عمره در ترمینال سلام فرودگاه 
امام خمینی سرگردان شدند. مشاهدات نشان می داد که تعداد زیادی از 
مسافران و زائران حج عمره درحالی که پولشان را پرداخت کرده بودند، 

قادر به دریافت ارز خود نبودند. مدیر روابط عمومی شهر فرودگاهی امام با 
اعلام اینکه بروز اختلال در سیستم پرداخت ارز ارتباطی به شهر فرودگاهی 

ندارد، گفت: »مشکل از نبود شیفت شب در بانک مرکزی است.«

تعداد سکه های فروخته شده در حراج سکه
جلسه بیست ودوم حراج سکه طلا در مرکز مبادله ارز 
و طلای ایران، روز دوشنبه ۲۳مهرماه برگزار شد و با 

تخصیص پنج هزار و 4۳5قطعه انواع سکه طلا به برندگان 
حراج از ۲۷هزار و ۳۲۱سکه ثبت سفارش شده، پایان 

یافت. در این حراج از مجموع ۱۱هزار و ۲۰۷قطعه ربع سکه 
ثبت سفارش شده، دو هزار و ۳۷5قطعه با میانگین قیمت 

۱۷میلیون و ۲۶4هزار تومان به متقاضیان رسید. همچنین، 
از مجموع هفت هزار و ۳۶۳قطعه نیم سکه ثبت سفارش 

شده، یك هزار و ۹۶4قطعه با میانگین قیمت ۲۶میلیون و 
۳۳۷هزار تومان به متقاضیان تخصیص داده شد.

تعداد جاماندگان از سهام عدالت اعلام شد
طبق گفته رئیس سابق سازمان بورس، مشمولان جدید سهام عدالت 

حدود پنج تا شش میلیون سهامدار هستند. با وجود آنکه چهار سال 
از مصوبات مجلس برای واگذاری سهام عدالت به جاماندگان 

می گذرد، اما هنوز امکان تخصیص سهام به این افراد فراهم نشده 
و دولت باید هرچه سریع تر در این  باره تصمیم بگیرد. براساس 

طرحی که در سال۱۳۹۹ در مجلس به تصویب رسید، دولت موظف 
است به مشمولان سهام عدالت که تاکنون سهام دریافت نکرده اند و 
اصطلاحا جزو جامانده های سهام عدالت هستند، سهام واگذار کند. 
در شرایط فعلی هیچ خبری از واگذاری سهام عدالت به جامانده ها 

نبوده و مشخص نیست فرایند واگذاری در چه مرحله ای است.
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ه 65 سود بانکی تغییر نمی کند1

طبق گفته مسئولان بانک مرکزی، تغییر در نرخ سود بانکی در 
دستورکار نیست. در حالی برخی منابع، از زمزمه کاهش نرخ 

سود بانکی خبر می دهند که پیگیری  ها از مسئولان سیستم بانکی 
بیانگر آن است که تغییر نرخ سود در دستورکار نیست. براساس 

مصوبه شورای پول و اعتبار، نرخ سود سپرده های بانکی عبارت 
است از سپرده کوتاه مدت عادی )کارت های بانکی(: پنج درصد، 

سپرده کوتاه مدت ویژه سه ماهه: ۱۲درصد، سپرده کوتاه مدت 
ویژه شش ماهه ۱۷درصد، سپرده بلندمدت با سررسید یکساله 

۲۰/5درصد، سپرده بلندمدت با سررسید دوساله ۲۱/5درصد 
و سپرده بلندمدت با سررسید سه ساله ۲۲/5درصد.

برنامه شهرداری برای کاهش مصرف روزانه بنزین
شهرداري تهران از کاهش مصرف روزانه بنزین در تهران خبر 

داد. علیرضا زاکانی گفت: »در سال بعد، تکمیل اصلاح ۹۸ تقاطع 
هندسی تهران انجام می شود و این موضوع موجب می شود تا پایان 

سال آینده، یک  میلیون لیتر مصرف بنزین تهران در روز کاهش 
یابد.« زاکانی توسعه زیرساخت های ناوگان عمومی و کاهش 

استفاده از خودرو های تک سرنشین در شهر را از برنامه های اساسی 
مجموعه مدیریت شهری برای کنترل شدت مصرف سوخت اعلام 

کرد و گفت: »فاصله میان وضع موجود تا وضع مطلوب، بسیار 
معنادار است؛ مثلا در حوزه اتوبوس در سال ۱4۰۰، تنها ۱۸۸۰ 

اتوبوس تحویل ما شد در حالی که نیاز شهر ۱۱هزار اتوبوس بود.«

  افرادی که اطلاعات ملک خود را در سامانه ثبت نکنند، 
خانه آنها به عنوان خانه خالی شــناخته می شود و براساس 
قانون، مشــمول مالیــات و جرايم مربوطه خواهند شــد. 
براساس قانون ســاماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها، 
صاحبخانه هايی که ملک خود را به خانواده های دارای سه 
فرزند و بیشتر، اقشار ســه دهک پايین جامعه و افراد تحت 
پوشش بهزيستی اجاره دهند، مشمول 100درصد معافیت 
مالیات بر درآمد اجاره خواهند شــد. قانون ساماندهی بازار 
زمین، مسکن و اجاره بها در 15ماده در ارديبهشت 1403 
به تصويب مجلس شــورای اسلامی رســید. در اين قانون، 
مشــوق هايی برای موجرانی که واحد های مسکونی خود را 
به اقشار پايین اجاره می دهند يا قرارداد های بلندمدت امضا 

می کنند، در نظر گرفته شده است.
- مطابق قانون مالیات های مستقیم، کم اظهاری در درآمد و 
استفاده از کارتخوان های ديگر مشاغل فرار مالیاتی محسوب 
شده و اين موديان از بخشودگی بدهی های مالیاتی محروم 

و مشمول جريمه خواهند شد.
  علی مومنی کارشناس بازار سرمايه گفت: »خبر انتشار 
۶0هزار میلیارد تومان اوراق دولتی در بورس، دلیل ريزش 
روز دوشنبه بازار سرمايه بوده است. در حالی که طی هفته 
گذشته، بورس روندی صعود داشت، به يکباره روز 23مهرماه 
شاخص ها همگی قرمز پوش شدند.« حمید گنج خانی معتقد 
اســت که اوراق دلیل ظاهری اين ريزش است؛ بايد منتظر 
ماند و ديــد در آينده چه علتی برای اين ريزش مشــخص 
می شود. کارشناســان بازار ســرمايه معتقدند در بورس، 
به عنوان يک تالار شیشه ای بايد همه موضوعات شفاف باشد 
و مسائل پشــت پرده که عده ای از آن باخبر هستند، نبايد 

باعث سود و زيان افراد شود.
  حباب قیمت سکه امامی برای اولین بار به 10میلیون و 
414هزار تومان رسید. ســکه امامی روز سه شنبه نزديک 
به ۶00هــزار تومان گران شــد و هم زمــان، حجم حباب 
قیمت سکه امامی با افزايش تقريبا 400هزار تومانی، برای 
نخستین بار به بیش از 10میلیون تومان رسید. سکه تمام بهار 
آزادی طرح قديم که حباب کمتری از بقیه ســکه ها دارد، 
هم پای سکه امامی روی قله جديدی ايستاد و موفق به عبور 
از محدوده 44میلیون تومان شــد. بیشترين حباب سکه را 
فعلا برای ربع سکه بهار آزادی شــاهد هستیم و می توانیم 

چیزی نزديک نیمی از قیمت ربع سکه را حباب بدانیم.
- دبیر انجمن صنايع لبنی گفــت: »نرخ گذاری محصولات 
لبنی تابع يک رشد قیمت منطقی با نظارت سازمان حمايت 

است و کلیه محصولات لبنی مشــمول گروه چهار کالايی 
هســتند.« رضا باکری اظهار داشــت: »از تاريخ ۷مهرماه 
ســال جاری، قیمت محصولات لبنــی 30درصد افزايش 
يافت که شــامل 14درصد افزايش ناشــی از تغییر قیمت 
شیرخام و 1۶درصد هزينه های سربار تولید است.« او افزود: 
»تولیدکنندگان بر اين  اساس مجاز به اصلاح قیمت هستند 
که اين نرخ ها توسط سازمان حمايت بازنگری و در صورت 

نیاز اصلاح می شود.«
  رئیس کمیسیون فرش، گردشگری و صنايع دستی اتاق 
تعاون ايران،  فرش دستباف را صنعتی ملی، ارزآور و صادرات 
محور عنوان کرد و ايجاد مرکز تجاری ايران در روسیه را يک 
فرصت ايده آل برای تنوع بخشی به سبد صادرات محصولات 
ايرانی به ويژه فرش دستباف دانست. عبدالله بهرامی با بیان 
اينکه فرش دستباف کالايی 100درصد ايرانی است، گفت: 
»صنعت فــرش صنعتی، ارزآور و صادرات محور اســت؛ به 
نحوی که بیش از 90درصد فرش دستباف صادر می شود و 
دولتمردان بايد اين صنعت ارزشمند را به عنوان يک صنعت 
اشــتغال زا و اســتراتژيک موردتوجه قرار دهند و برای آن 

هزينه و سرمايه گذاری کنند.«
  روز سه شنبه بیت کوين سه درصد رشد کرد و در بالاترين 
ســطح دو هفته اخیر معامله شــد. رمزارزهای ديجیتال با 
پیشتازی بیت کوين صعود خود را آغاز کردند و به بالاترين 

میزان خود از 30سپتامبر رسیدند.
- رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی گفت: »در شش ماه 
نخست ســال 1403، ارزش معاملات تجارت الکترونیکی 
به حدود دو هزار و 100همت رســیده که نسبت به مدت 
زمان مشــابه سال گذشته، 5۶درصد رشــد داشته است.« 
امین کلاهدوزان به تشــريح گزارشــی از وضعیت تجارت 
الکترونیکی در شش ماه نخست سال 1403 پرداخت و گفت: 
»در اين بازه زمانی، ارزش معاملات تجارت الکترونیکی به 
دو هزار و 100همت رسیده که نسبت به مدت زمان مشابه 

سال گذشته، 5۶درصد رشد داشته است.«
  شــاخص کل بورس تهران در معاملات روز )سه شنبه، 
24مهر( با 21هزار و ۷31واحد کاهش در ارتفاع دو میلیون 
و ۶9هزار و ۶1واحد قرار گرفت. ديروز معامله گران در بورس 
تهران بیش از پنــج میلیارد و 199میلیون ســهم و اوراق 
مالی را با انجام بیــش از 149معامله بــه ارزش 39هزار و 
191میلیارد ريال دادوستد کردند. نمادهای »فملی، فولاد، 
وبملت، شپنا، فارس، کچاد و شستا« بیشترين اثر منفی را بر 

شاخص بورس گذاشتند.

  نبض بازار

افزایشقیمتلبنیاتوشرطمعافیتازمالیاتبرایصاحبخانهها

ســال تحصیلی شــروع شــده و بســیاری از دانشجويان 
جديد، دنبال خريد لپ تاپی هســتند که با توجه به رشته 
تحصیلی و پولی که دارند، برايشان کارآمد باشد. نگاهی به 
پرفروش های بازار می گويد، لنوو و ايسوس، از بقیه برندها 

در بین دانشجويان طرفدار بیشتری دارند.
لنــوو مــدل Ideapad 1-Celeron N4020 يکی 
از ارزان ترين لپ تاپ ها اســت که قیمتــش 12میلیون و 
850هزار تومان است. رم اين مدل چهار گیگابايت بوده و 
25۶گیگابايت حافظه داخلی دارد و پردازنده گرافیکی آن 
اينتل است. اگر به دنبال يک لپ تاپ کم هزينه هستید که از 
آن برای امور اداری، آموزشی و انجام فعالیت های عمومی 
مثل وب گردی استفاده کنید، لپ تاپ 15/۶اينچ لنوو مدل 
Ideapad 1 انتخاب مناسبی برای شما است. اين لپ تاپ 
از باتری دو سلولی با ظرفیت 35وات ساعت استفاده می کند 
که باتوجه به نوع فعالیت شما، از يک تا سه ساعت توانايی 
شارژدهی دارد. تاچ پد لپ تاپ مذکور از قابلیت چند لمس 
به طور همزمان پشتیبانی می کند که باعث سهولت بیشتر 
هنگام انجام کار با لپ تاپ می شود. وزن اين مدل، يک کیلو 

و نیم است.
لنوو مدل Ideapad 3 بــا قیمت 20میلیون و 800هزار 
تومان يکی ديگــر از گزينه ها برای دانشــجويان اســت. 
پردازنده اين لپ تاپ Core i3 بوده و برای کاربری روزانه 
و وب گردی و ...، برای يک دانشــجو کفايت می کند. رم آن 
هشت گیگابايت بوده و حافظه داخلی 512گیگابايتی دارد 

و پردازنده گرافیکی اش از نوع اينتل است. تراشه  گرافیکی 
يکپارچه UHD اينتل گزينه خوبی برای کارهای عمومی 
و روزمره اســت و نبايد از آن انتظار پردازش های سنگین 
 TN گرافیکی را داشت. در بخش نمايشگر با پنل 15/۶اينچ
روبه رو هستیم که روکش مات و نهايت روشنايی 250نیت، 
عملکرد قابل قبولی را ارائه می کنــد. لنوو در بخش صدای 
خروجی هم کم کاری نکرده؛ به طوری که دو اسپیکر استريو 
با توان 1/5وات، صدای دالبی را به گوش می رســاند. وزن 

چنین لپ تاپی، يک کیلو و ۶00گرم است.
ايسوس Vivobook 15 F1504VA-NJ825-i7 با 

قیمت 3۷میلیون تومان می فروشد. 
پردازنده آن Core i7 بــوده و رم 12گیگابايتی و حافظه 
داخلــی 512گیگابايتــی دارد. اين مدل با داشــتن وزن 
1/۷کیلوگرمی يک گزينه مناســب برای کسانی است که 
نیاز دارند همواره لپ تاپ را همراه خود داشــته باشــند و 
به راحتی قابل حمل ونقل اســت. در بخش سخت افزاری 
پردازنده Core i7 نســل 13 را داريم که عملکرد بسیار 
خوبی را در کارهای روزمره و معمــول دارد و ترکیب آن با 
رم 12گیگابايتی کارکرد روان و بی دردسری را امكان پذير 
ساخته. اين لپ تاپ حافظه گرافیکی مجزا ندارد و با گرافیک 
Iris Xe کار می کنــد که نشــان می دهد بــرای کارهای 
گرافیکی سنگین مناسب نیست. نمايشگر 15/۶اينچ دارای 
پنل TN و رزولوشن فول اچ دی است و کیفیتی استاندارد را 

به شما ارائه می دهد.

  دیجیتال

پرفروشترینلپتاپهابرایدانشجویانجدید
آبان فرزيان|اســمش را می گذاريم شــازده. حدســتان تا 
حدودی درست اســت. با اينکه بعضی ايده هايش در مواقعی 
خاص به دردبخور هســتند اما واقعا قابلیت تشکیل پرونده و 
پیگیری قضايی را دارند. پس بابت رعايت آبروی افراد تا آخر 

همین نوشته »شازده« صدايش می زنم.

شــازده، اوايل دهه 90 که روزنامــه »هفت صبح« تازه 
تاسیس شده بود، با جمعی از دوســتان و همکاران در سفر 
شمال همراهی مان کرد. از آن ســفرهای معروف شمال که 
مســیر کش می آيد و جای دو ســاعت به پنج، شش ساعت 
می رســد. ترافیک ها را رد کرديم و رسیديم به متل قو. دقیقا 
ســر کوچه ای که ويلا در آن قرار داشــت، شــازده خواست 
بزنیم کنار تا از عابربانک پول بردارد. التماس و التجا بی فايده 
بود. 45دقیقه در صف عابربانک ايســتاد و وقتی برگشت با 
چشــم های از حدقه درآمده ديدم يک اســکناس پنج هزار 
تومانی دريافت کرده. زدم توی سرم و گفتم شازده! می گفتی 

تا نفری پنج هزار تومان بهت بديم...

 شازده اولین نفری بود که ســال 89 آيفون 4 خريد. دو، 
ســه ماه قبل از اينکه اپل آن گوشی قشــنگ خاطره انگیز را 
معرفی کند و دقیقا وقتی تازه حرفش به میان آمده بود، شازده 
به شکل غريبی شروع کرد به فروختن هرچه به نظرش بیهوده 
و بلااستفاده می رسید. با گیتار شروع کرد. يک جفت کفش، 
دو تا شلوار و يک ست گرمکن ورزشــی، آی پاد کلاسیک و 
اگر اشتباه نکنم دستکش های چرمش را فروخت. روزی که 
با لبخندی ظفرمندانه آمد و آيفــون 4 را برايمان به نمايش 

گذاشت، تازه فهمیديم چرا آتش به مالش زده.

 از وقتی يادم می آيد شــازده، دشمن چیپس و پفک بود. 
فرقی نمی کند برندشان چه باشــد، چون همه شان را مورد 
شماتت قرار می دهد. در عوض عاشــق M&M، اسنیکرز و 
تی تاپ کیندر است. منتها تا حالا نديده ام خودش برای آنها 

پول خرج کند.

 شازده تا اواسط دهه 90، به عادت دريافت روزانه پنج هزار 
تومان از عابربانک وفادار ماند. صبح اگر ته جیبش چیزی باقی 
نمانده بود، از عابربانک ســرکوچه پنج هزار تومان می گرفت 
و آن جیره  روزانه را طوری مديريت می کرد که کفاف هزينه 
رفت وبرگشــت به خانه را بدهد. BRT را به تاکسی و مترو را 
به آژانس ترجیح می داد و از همه بیشــتر به پیاده روی عشق 
می ورزيد. هنوز هم عاشــق اين اســت که بفهمد دوستی، 

همکاری، آشنايی با ماشین از نزديک خانه شان می گذرد.

 بین خودمان باشد، علت علاقه  شازده به مترو و BRT اين 
است که گاهی می شود بدون ارائه بلیت سوارشان شد.

 تازگی ها بــا افتخار برای بقیه تعريف می کند توانســته 

جمعه روزی از فلکه دوم صادقیه تا بــازار گل محلاتی برود، 
چهارتا گل وگیاه بخرد و با تاکسی برگردد خانه و در تمام اين 

فعل وانفعال 91هزار تومان از جیب بپردازد.

 اين يکی را با اجازه خودش می نويسم. چند وقت پیش به 
مدت يک هفته در خانه تنها مانده و موفق شــده هفت وعده 
ناهار و هفت وعده شــام را با 100هزار تومان ســرهم کند. 

ادعايش را بررسی کرده ام و اطمینان می  دهم، صحت دارد!

 شازده فقط با آدم هايی طرح دوستی می ريزد که سیگار 
باکیفیت می کشند.

 1۷سال دوست و همکاريم و تاحالا نشده يکی پیشنهاد 
بدهد همگی با هم برويم کافه يا رستوران و شازده بلافاصله 
نگويد امشب جايی مهمان هستند. منتها اگر پیشنهاد دهنده 
بگويد همگی با هم برويم کافه و تاکید کند شازده مهمان من 
است، برنامه مهمانی شب شان با اغماض قابل پیچاندن است.

 شــازده کچل نیســت ولی از ســال 90 تا الان همیشه 
موهايــش را می تراشــد. خــودش می گويد با ســر طاس 
خوش قیافه است و با اين کار، در هزينه آرايشگاه، شامپو، ژل 

مو و حتی هزينه برق سشوار صرفه جويی می کند.

 اگر در ســاعات غیرکاری يا روز تعطیل به موبايل شازده 
زنگ بزنید و پیام دستگاه مشترک موردنظر خاموش می باشد 
را بشنويد، يعنی به احتمال زياد شارژ باتری دستگاه تمام شده 
ولی شازده تا حد ممکن صبوری به خرج می  دهد تا برسد دفتر 

و شارژر را به پريز بزند. 

 اگر به شــازده زنگ بزنید و جواب ندهــد، قطعا با ديدن 
تماس ازدست رفته با شما تماس نخواهد گرفت. بايد برايش 
پیامک بفرستید و توی آن کارتان را توضیح دهید و بگويید 
فلان ساعت دوباره تماس می گیريد. اگر مسئله مرگ و زندگی 
وســط بیايد و به قول معروف، گذر پوست به دباغ خانه بیفتد، 
شازده حتما در iMessage يا Face Time تماس می گیرد 
يا از گزينه صوتی تلگرام يا واتساپ استفاده می کند. معمولا 
چون فیلترينگ اجازه برقراری تمــاس را نمی دهد، آن قدر 
پروسه را تکرار خواهد کرد تا کلافه شويد و زنگ بزنید بپرسید 

دقیقا چه مرگش شده.

 شازده از صدقه سر همین رياضت ها توی خانه شان آی مک 
دارد. با مک بوک توی کوله پشــتی می آيد سرکار و هر شب 
وقتی به خانه برمی گردد پلی استیشــن5 بازی می کند. جز 
آيفون مد سال حاضر نیست چیز ديگری دستش بگیرد و به 
اکوسیستم اپل در حد اپل واچ و ايرپادز وفادار است. تاکید دارد 
بنويسم منظورش از اپل واچ، مدل Ultra است و دارد برای 

خريد نسخه دومش آماده می شود.

  بی ستون

سرکلاسدرسشازدهیاهنربقاباروزیپنجهزارتومان
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6

7

8
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10

650هزار

چهارمیلیونو970هزار

دومیلیونو500هزار

800هزار

یکمیلیونو740هزار

720هزار

دومیلیونو725هزار

یکمیلیونو768هزار

یکمیلیونو430هزار

سهمیلیونو480هزار

قیمتانواعهندزفری

کیوسیوای

سامسونگ

ریمکس

هایلو

شیائومی

آنر

انکر

هوآوی

هیسکا

انکر

T13x

GalaxyBuds2Pro

Pro2ndR120Light

X12023

RedmiBuds5

EARBUDSX3LITE

SoundcoreP40i

FreeBudsSE2

FX-549

A3936

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمتپرفروشترینقهوهسازها

فلاویا

ویداس

بویانت

گوسونیک

مولینکس

دلونگی

فیلیپس

موباشی

کاراجا

تکنو

FL_200W

VIR-2224

StylishPlus

GCM861

FG12

EC685

HD7432

ME-DCN1002W

HatirMod

TE-825

700هزار

728هزار

12میلیونو400هزار

794هزار

دومیلیونو21هزار

هفتمیلیونو750هزار

سهمیلیونو201هزار

928هزار

ششمیلیونو650هزار

چهارمیلیونو898

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

بیشترین63هزارو80

69هزارو150

17هزارو339

هزارو850

50میلیونو125هزار

44میلیونو220هزار

27میلیونو60هزار

17میلیونو740هزار

هشتمیلیونو100هزار

چهارمیلیونو106هزارو

جدول قیمت طلا و ارز

دلارآمریکا

یورو

درهمامارات

لیرترکیه

سکهتمامجدید

سکهتمامقدیم

سکهنیمبهار

سکهربعبهار

سکهگرمی

طلای18عیار

کمترین62هزارو610

68هزارو600

17هزارو181

هزارو830

49میلیونو820هزار

44میلیونو60هزار

26میلیونو910هزار

17میلیونو690هزار

هشتمیلیونو70هزار

چهارمیلیونو82هزارو400

 تجربه بازار

هزینهپروازبهشهرهایمهماروپاییچقدراست؟
با تحریم شرکت های هواپیمایی ایران، فقط می توانید از ایرلاین های خارجی بلیت بخرید

دوشــنبه شــب اتحاديه اروپا بــا تحريم شــرکت هاي 
هواپیمايی ايران، پــرواز هواپیماهای ايرانی به ســمت 
کشــورهای اروپايی را لغو کرد. به طور معمول از تهران، 
پروازهايی يــک تا دو بــار در هفته بــه مقاصدی چون 
فرانکفورت، هامبورگ، ويــن، پاريس، میلان، لندن و رم 
انجام می شد. البته پیدا کردن بلیت هواپیماهای ايرانی 
به برخی از اين مقاصد، در ماه های اخیر بسیار با مشکل 

روبه رو شده بود.
اما حالا که پروازهای مستقیم با استفاده از هواپیمايی های 
ايرانی به کشورهای اروپايی ديگر ممکن نیست، مسافران 

به اروپا چقدر بايد هزينه کنند؟

تهران- لندن: برای اينکه بتوانیــد از ايران به پايتخت 
انگلســتان ســفر کنید، بلیت يک طرفه شما قیمت های 
گوناگونی خواهد داشــت که بســتگی به روز موردنظر 
و هواپیمايی داردکــه قصد داريد از آن اســتفاده کنید. 
بلیت 80میلیون و 500هزار تومانــی مربوط به پرواز دو 
مسیره ای است که با فلای دوبی و امارات انجام می شود 
و شما در مجموع 12ســاعت در راه خواهید بود. از اين 
12ساعت البته يک ساعت و 40دقیقه را در فرودگاه دوبی 
ماندگار می شــويد. يکی از گران ترين بلیت ها نزديک به 
100میلیــون تومان قیمت دارد و از نظر نــوع پرواز و...، 
مشابه همان قبلی است. به نظر می رسد تفاوت قیمت اين 

پروازها مربوط به روزها باشد. البته با همین دو ايرلاين، 
می توانید با 31میلیون و 500هــزار تومان هم به لندن 
برويد؛ به شرطی که هیچ  مشــکلی با معطلی نزديک به 
چهار ســاعته در فرودگاه دوبی نداشــته باشید. اما شما 
فرصت سفر با هزينه کمتر را هم داريد. مثلا دوشنبه هفته 
آينده، پگاسوس که پروازهای اقتصادی و ارزان دارد، شما 
را با کمی بیش از 20میلیون تا 23میلیون تومان به لندن 
می رساند. البته برای سفر با بلیت 20میلیونی بايد بدون 
بار باشید و برای بلیت گران تر می توانید 20کیلوگرم بار 

با خودتان برداريد.
تهران – فرانکفــورت: ارزان ترين بلیتــی که برای 

اين ســفر می توانید تهیه کنید، نزديــک به 19میلیون 
و 500هزار تومــان قیمت دارد. اين پرواز با اســتفاده از 
هواپیمايی های کويت ايرويز و اتحاد انجام می شــود؛ اما 
مشــکلش اين است که بايد ســاعت های بسیار طولانی 
در فرودگاه ها بمانید. يعنی بايد يک توقف 13ســاعت و 
پنج دقیقــه ای در فرودگاه کويت و توقفی 19ســاعت و 
35دقیقه ای در فرودگاه ابوظبی داشــته باشــید و تنها 
25کیلوگرم برداريد. البته اگر اهل پرواز با پگاسوس باشید 
و باری هم همراه نداشته باشید، می توانید تا فرانکفورت 
را با 1۶میلیون تومان برويد. برای کسانی که کم حوصله 
هســتند، پروازهای ترکیش ايرلاين می توانند مناسب 
باشند. قیمت اين پروازها حدودا 29میلیون تومان است و 
شما تنها يک ساعت توقف در فرودگاه استانبول داشته و 
بعد در مجموع، هشت ساعت را در داخل هواپیما خواهید 
بود. گران ترين بلیت نزديک به 9۶میلیون تومان فروخته 
می شود و توسط فلای دوبی و امارات انجام می شود و شما 

دو ساعت و 30دقیقه را در فرودگاه دوبی ماندگار می شود.
تهران- میلان: ارزان ترين بلیت برای مســافران ايتالیا 
با پگاسوس و قیمت 18میلیون و 200هزار تومان انجام 
می شود. با استفاده از اين بلیت می توانید 20کیلوگرم بار با 
خودتان حمل کنید. همین پروازی که حرفش را می زنیم 
از ديگر هواپیماها سريع تر شما را به میلان می رساند. البته 
وضعیت ترکیش ايرلاين هم قابل قبول است و شما تنها با 
دو ساعت و پنج دقیقه معطلی به راه خود در مسیر تهران- 
میلان ادامه مي دهید. گران ترين بلیت در مســیری که 
حرفش را می زنیم، 99میلیون و 500هزار تومان قیمت 
دارد. اين پرواز چند ايرلاينه است و با فلای دوبی و امارات 
صورت می گیرد. بدی کار اين اســت که بايد دو ساعت و 
55دقیقه در فرودگاه دوبی بمانید و در عوض می توانید با 

خودتان 35کیلوگرم بار همراه کنید.
تهران- پاریس: گران ترين بلیتی که از تهران به مقصد 
پاريس پیدا می کنید، نزديک به 101میلیون تومان قیمت 

دارد. اين پرواز بــا دو ايرلاين امارات و فلای دوبی صورت 
گرفته و دو ساعت و پنج دقیقه معطلی در فرودگاه دوبی 
را برای شما رقم خواهد زد. در مجموع اگر شما 10صبح 
از تهران راهی شــويد، ساعت هشت شــب در فرودگاه 
شــارل دوگل به زمین خواهید نشست. ارزان ترين بلیت 
در چنین مسیری، 15میلیون و 500هزار تومان قیمت 
دارد. البته تنها در شــرايطی می توانید سوار پگاسوس با 
چنین هزينه ای شويد که همراه خود، بار نداشته باشید. 
اگر کمی بیشتر هزينه کنید و نزديک به 1۷میلیون تومان 
پول بدهید، می توانید 20کیلوگرم بار با خودتان به داخل 
هواپیمای پگاســوس ببريد. هواپیمايی اتريش که بلیت 
آن، 38میلیون و ۶00هزار تومان است، شما را در مدت 
زمان نسبتا کمی به پاريس می رساند و تنها توقفتان در 
فرودگاه وين به مدت يک ساعت و 10دقیقه خواهد بود. 
البته پگاسوس ها هم از نظر زمانی وضعیت خوبی دارند اما 

هواپیماهايشان چندان راحت نیستند.

  بازارگردي 

دستگاهچرخگوشت
خرید پرفروش ترین چرخ گوشت بازار بین پنج تا هشت میلیون تومان خرج روی دستتان می گذارد

بعضیها،خودشانازقصابیگوشتمیخرندوبادستگاهچرخگوشتچرخمیکنند.البتهچرخگوشتهایجدیدفقطگوشتراچرخکردهتحویلتاننمیدهد،ازگردووپیازگرفته
تاسیبزمینیوکدورامیتوانیدباایندستگاههاچرخکنیدوحتیبابعضیازآنهاسوسیسهمدرستکنید.بررسیبازارلوازمخانگینشانمیدهدبرایخریدپرفروشترینچرخ

گوشتبازاربایدبینپنجمیلیونو600هزارتومانتاهشتمیلیونو700هزارتومانهزینهکنید.

 Buffalo-2020 ۱    پارس خزر مدل

 چرخ گوشت پارس خزر يکی از دستگاه های مقاوم و باکیفیت 
بازار است، چون بدنه اين محصول از پلاستیک سخت ساخته 
شده و به همین دلیل، در برابر ضربه و خط وخش مقاوم است. 
توان اين محصول 300وات اســت. برای اين چرخ گوشــت 
تیغه های فولادی  تعبیه شده تا با قدرت بیشتر گوشت را چرخ 
کند. مهم ترين امتیاز اين چرخ گوشــت اين است که سینی 
آن درپوش دارد تا زمانی که دســتگاه خاموش است و از آن 
استفاده نمی شود، کثیف نشود. اين محصول به يک نمايشگر 
لمسی مجهز است و همچنین سیم برق در محفظه مربوطه 
روی بدنه قرار دارد تا هم ظاهر دستگاه بهتر شود، هم سیم 
برق دچار قطعی نشــود. دهانه ورودی گوشت اين دستگاه 
4/5ســانتی متر اســت تا برای خرد کردن تکه های درشت 

گوشت و ديگر مواد غذايی مشکل نداشته باشید.
قیمت: پنج میلیون و ۶۰۰هزار تومان

چرخ گوشت مولینکس دارای دارای قطعات سوسیس ساز و 
کبه ساز، سه رنده ريز و درشت و چیپسی است. اين دستگاه 
برای اســتفاده طولانی مدت طراحی شــده است. تیغه اين 
محصول از استیل ساخته شــده و با توان موتور 2300وات 
همه مواد غذايی را به خوبی چــرخ می کند. اين محصول به 
سینی کريستال، جايگاه نگهداری قطعات و سیم، سه شبکه 
چرخ گوشت )ريز، متوسط و درشت( و دکمه معکوس مجهز 
است. دکمه معکوس، مهم ترين ويژگی اين دستگاه قدرتمند 
است. با اين دکمه، گوشت باقی مانده بین شبکه و تیغه های 
دستگاه کاملا خارج می شود. با اين اوصاف، هم از هدر رفتن 
گوشت  جلوگیری می شود و هم باعث پاک شدن گوشت از 
شبکه و تیغه می شــود. اين محصول دارای پايه ضد لغزش 

است و زمان استفاده از آن، لرزشی احساس نمی کنید.
قیمت: هشت میلیون و ۷۰۰هزار تومان

چرخ گوشت بوش دارای تیغه  برنده از جنس فولاد است که 
جلوی مارپیچ دســتگاه نصب می شود. ديسک های خروجی 
اين دستگاه در ســايزهای مختلف، باعث می شوند گوشت 
يا ماده  غذايی چرخ شده در اندازه های مختلف بسته به نیاز 
مصرف کننده آماده شــود. اين دســتگاه مجهز به قیف های 
مخصوص تهیه  سوسیس هم هست. برای گیر نکردن رگ و 
پی يا قطعات بزرگ گوشت دور مارپیچ يا تیغه دستگاه، اين 
چرخ گوشت دارای کلید  چرخش معکوس است. با فشاردادن 
اين کلید، همه قطعات برعکس می چرخند و انسداد برطرف 
می شود. همچنین برای حمل راحت تر بدنه چرخ گوشت يک 
دســته در بالای آن در نظر گرفته شده است. صفحات فلزی 
خروجی در پشت دســتگاه در جايگاه مخصوص نگهداری 
می شوند تا از گم شدن آن ها جلوگیری شود. وزن اين دستگاه 
شش کیلوگرم است و بدنه آن از پلاستیک مقاوم ساخته شده.

قیمت: شش میلیون و ۲5۰هزار تومان

MFW66020 ۲     بوش مدل ME740 ۳   مولینکس مدل

۱ گیر مالک ساختگی نیفتید
مهمتريــن کلاهبرداری هايی کــه در فروش ويلا 
رخ می دهــد را همین مالک های ســاختگی انجام 
می دهند. روش کارشــان هم اين شکلی است که 
خودشــان را به نام مالک جا می زنند و چند ويلا در 
يک شهرک معروف را آگهی می کنند. وقتی مشتری 
پیدا شد، او را به جلسه مذاکره دعوت می کنند و بعد 
به گفته مشــاوران املاک، ملک را با گرفتن بیعانه 
زخمی می کنند و با خريدار قــرارداد می بندند. اما 
در اين ماجرا، مالک ملک روحــش هم خبر ندارد 
که برای ويلايش بیعانه دريافت شده. بعد از جلسه 
خريدار و مشــاوران املاک متخلف، تازه اين افراد 
صاحب ملــک را پیدا می کنند و بــا او وارد مذاکره 
می شــوند و با مبلغ کمتری که به خريدار گفته اند، 
 ويلا را از مالــک واقعی می خرند و بعــد به خريدار 
می فروشــند؛ يعنی اين افراد فروش مال غیر انجام 
می دهند که جرم اســت. چون مالک اصلی ويلا از 
روند فروش ملکش خبر ندارد و ممکن است ملکش 

را با قیمت کمتری که مد نظرش است، بفروشد.
۲ ویلای خیالی، پول واقعی

گاهی اوقات هم عکس ويلايی کــه برای تبلیغات 
گذاشــته شــده، غیرواقعی اســت، هم کسی که 

آن را آگهی کــرده. يکــی از رايج ترين روش های 
کلاهبرداری در فروش ويلا در استان های شمالی 
همین انتشار عکس غیرواقعی اســت. در اين نوع 
کلاهبرداری ها افرادی به نام مشــاور املاک امین 
منطقه، عکس چند ويلای نوساز، دوبلکس و شیک 
با حیاط محوطه سازی شده و روف گاردن و استخر 
سرپوشیده و اســتخر روباز را آگهی می کنند و در 
قسمت توضیح آن می نويســند که مالک پول لازم 
اســت و با پرداخت کمتر از 500میلیــون تومان 
می توانید صاحب يک ويلای شــیک شويد و کلید 
را تحويل بگیريد. اين مبلغ پايیــن از يک طرف و 
اينکه با پرداخت آن می توانید ويلا را تحويل بگیريد 
از يک طرف ديگر، خريــدار را هول می کند و توی 
ديگ حلیم می افتد. اما واقعیت چیز ديگری است. 
وقتی خريدار پیش پرداخت را واريز می کند و برای 
گرفتن کلید، راهی شمال می شود تا کلید ويلايش 
را تحويل بگیرد، چیزی می بیند که زمین تا آسمان 
با عکس و ويدئويی که ديده بود، متفاوت است و اصلا 
اين ويلا، آن ويلا نیست. اينجاست که تازه متوجه 
کلاهبرداری می شــود و تا بخواهــد پولش را پس 
بگیرد و کلاهبرداری که اتفاق افتاده را ثابت کند، 

کلی طول می کشد.

۳ وقتی قیمت کامل نیست
اولین نکتــه ای که يک خريدار بــرای خريد ويلا به 
آن توجه می کند، قیمت اســت. برای اينکه ببیند با 
بودجه ای که دارد، می تواند صاحب آن ويلا شود يا نه. 
اما يکی از روش های جديد کلاهبرداری به اين شکل 
است که پايین عکس يا ويدئوی هیجان انگیز از يک 
ويلا، قیمت عجیبی می نويســند. اگر در اين پیج ها 
گشتی بزنید، از اين مدل آگهی ها زياد می بینید که 
عکس يک ويلای شــیک و بزرگ را منتشر کرده اند 
و در قســمت قیمت آن نوشــته اند،  با 800میلیون 
تومان يا يک میلیارد تومان، کلید را به شما تحويل 
می دهند. اما نکته مهم اين است که بقیه قیمت ويلا 
چه می شــود. نکته مهم در اينجور کلاهبرداری ها، 
انداختن قلاب و گرفتن مشتری است. چون خريدار 
اول فکر می کند كه اين قیمت کامل ويلاست و وقتی 
برای پرداخت پول و کارها مربوط به مبايعنامه و سند 
راهی شمال می شــود و پای معامله می نشیند، تازه 
متوجه می شــود قیمتی که در آگهی ديده، بخش 
کوچکــی از قیمت واقعی ملک اســت و در واقع آن 
800میلیون تومان يا يک میلیارد تومان برای پیش 
پرداخت است و مثلا سه تا چهار میلیارد تومان ديگر 
را بايد در اقساط يکســاله بپردازد تا  سند به نامش 

زده شود. مشــاوران املاک منطقه تاکید می کنند، 
به هیچ وجه نبايد گول ايــن آگهی های نصفه و نیمه 
را بخوريد و حتما بعد از گرفتن استعلام از مشاوران 
املاک آن منطقه و آگاهی از قیمت واقعی ويلا برای 
خريد آن اقدام کنید؛ چون شیوه بعضی از اين افراد 
اين شکلی اســت که به طور دسته جمعی خريدار را 
دوره می کنند و هرکدام يــک حرفی می زند و به هر 
روشی که شده خريدار را راضی به خريد و پرداخت 

قسط اول می کنند.
4 فروش ویلا در زمین های ممنوعه با ویوی 

ابدی
بعضی ها به صــورت غیرمجاز و شــبانه، ويلاهايی 
می ســازند که در لیســت تخريب قرار دارند. مثلا 
ويلاهايی که در زمین هايي با کاربری کشــاورزی 
ساخته می شوند، بدون مجوز هستند و خريدوفروش 
اين ويلاها، ايراد قانونی دارد. حتما آگهی فروش ويلا 
با ويوی ابدی جنگل يا رودخانه را ديده ايد. ساخت 
ويلا در هر جنگلی، جرم اســت! جنگل، جزو منابع 
طبیعی اســت؛ مخصوصا اگر جنگل های هیرکانی 
چند میلیون ساله باشــد. پس اگر عکس ويلايی را 
ديديد که يک فرد در تراس رو به جنگل نشسته و 
قهوه می نوشد، گول نخوريد، چون ممکن است در 

دام کلاهبردارهايی بیفتید که اتفاقا خیلی در فروش 
ملکشــان عجله دارند. اين افراد که اخطار تخريب 
برای ويلاهايشان گرفته اند برای فروش اين ويلاهای 
غیرمجاز، جملاتی مثل: »مالک پول لازم اســت«، 
»برای مهاجرت به پول نیــاز دارم« و »هفته ديگر 
بلیت دارم و برای درمان فرزندم ويلا را می فروشم« 
می نويسند و تازگی ها هم مد شده که برای هزينه 
دانشگاه آزاد فرزندشان می خواهند ويلا بفروشند و 
خیلی هم کارشان گیر است و به همین دلیل ويلای 
ويو ابدی جنگل را چند میلیارد زير قیمت منطقه 

می فروشند.
5  فــروش ویلا بــدون پایان کار، ســند و 

انشعابات
يکی از روش هــای مرســوم کلاهبــرداران، اين 
اســت که ويلای خام را به صورت ساختمان آماده 
ســکونت نشــان می دهند. يعنی در آگهی فروش 
ويلا می نويسند، همه انشــعابات وصل است. آب، 
برق، گاز و تلفــن. کابینت و شــیرآلات هم نصب 
شده و...، سند تک برگ هم آماده انتقال به خريدار 
اســت. عکس و ويدئويی که منتشر می کنند هم با 
چیزهايی که نوشــته اند، يکی است اما وقتی برای 
معامله راهی شمال می شويد، يک ساختمان خام 

می بینید. حتی بعضــی از خريدارانی که گول اين 
تبلیغات را خورده انــد، ويلاهايی ديده اند که هنوز 
در ورودی و پنجره نداشــته و به صورت کاملا خام 
فروخته می شده. وقتی خريدار اعتراض می کند به او 
می گويند با اين قیمت مگر می توانی در شمال ويلا 
بخری. اگر خريداری گول بخورد و ساختمان خام 
و بدون انشعاب و سند را معامله کند و برايش پول 
بپردازد، تازه می افتد توی خرج های بزرگتر و بايد 

برای کامل کردن ويلا، کلی خرج کند. 
تازه اگر شــانس بیاورد که آب لوله کشــی تا محل 
ساختمان رســیده باشــد و آن محل، لوله کشی و 
تاسیسات گاز شهری را داشــته باشد يا اينکه اصلا 
تیر برقی آن حوالی پیدا شود تا اداره برق به او کنتور 
برق بدهد. در اين مدل کلاهبرداری ها، ويلاهايی که 
به صورت غیرقانونی در جنگل و زمین های موقوفی 
ساخته شده اند، انشعابات قانونی ندارند و به صورت 

خام فروخته می شوند. 
پس حواستان باشد، برای خريد ويلا، اول انشعابات 

آن را چک کنید و بعد پای میز معامله بنشینید.
۶  دسترسی راحت به مراکز خرید و مرکز 

شهر
اگر در بیــن آگهی های فروش ويلا در شــمال با 

قیمت پايین، اين جملات را ديديد حتما در خريد 
تجديدنظر کنید: دسترســی راحت به رستوران، 
مراکز خريد، چند دقیقه ای دريا، وســط جنگل 
و ...؛ چون هیچ ارزانی بی دلیل و حکمت نیست. 
دسترسی ســريع به مرکز شــهر، يعنی ويلا در 
محله شلوغ است و اگر می خواهید ويلايی برای 
استراحت و فرار از شلوغی شهر بخريد، اين ويلا 
اصلا به دردتان نمی خورد. محله شــلوغ اســت، 
رفت وآمد زياد اســت و انگار وسط شهر خودتان 
ويلا خريده ايد نه در شــمال کشــور. کسانی که 
در شــمال دنبال ويلا می گردند، می خواهند در 
شهرک های مسکونی نزديک دريا ساکن شوند، 

نه وسط شهر و شلوغی و ترافیک. حتما می دانید 
که ويلا در حريم ساحل ســاخته نمی شود و اگر 
ويلايی را با قیمت ارزان و در چند قدمی ساحل 
می خواهند به شما بفروشــند، يعنی تا چند روز 
ديگر بايد خودتان را برای دريافت حکم تخريب 
آماده کنید. اصلا گاهی اوقات ممکن است ويلايی 
که می خريد، کاربری مســکونی نداشــته باشد. 
يعنی برای آن زمین کاربری ســاخت کارخانه يا 
مرغداری يا دامپروری صادر شــده، اما روی آن 
ويلا ســاخته اند. يا ممکن اســت يک ويلا درون 
باغ ساخته شده باشــد که اصلا مجوز و کاربری 

مسکونی نداشته باشد. 

بپا تو تله نیفتی!
نکات مهمی که باید درباره خرید ویلا در شمال و 
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استعلام فراموش نشود
همه اين نکته ها را گفتیم تا به اينجا برسیم که خريد ويلا در شمال، اصلا کار سخت و هولناکی نیست 
و همیشه افرادی در کمین نیستند تا پولتان را از چنگتان در بیاورند. اگر حواستان جمع باشد و همه 
نکات قانونی قبل از خريد ويلا را انجام بدهید، با خیال راحت، ســند به نامتان زده می شود و کابوس 
تخريب و کلاهبرداری و از دست رفتن پولتان را هم نمی بینید. اما سوالی که مطرح می شود اين است 
که برای خريد ويلا در شمال کشور از چه نهاد و اداره ای بايد استعلام بگیريم؟ قطعا زمان خريد ويلا 
اصطلاحاتی مثل، داخل بافت و خارج بافت، کاربری مســکونی، طرح هادی، سند مشاع و باغی به 
گوشتان خورده است. برای گرفتن استعلام حتما بايد حواستان به اين موارد باشد. اول از همه، بايد 
با طرح هادی آشنا شويد. اگر ويلايی که می خريد، خارج از شهر و درون روستاست، بايد حواستان به 
طرح هادی روستا باشد. طرح هادی روستا، همان طرح تفصیلی شهرداری است که در آن کاربری تمام 
پلاک ها، اعم از ويلا و زمین به صورت مجزا مشخص شده و ساخت وساز در مکان های تعريف شده، 
کاملا روشن است. اگر ويلايی که می خواهید بخريد در طرح هادی نباشد، يعنی سازنده ويلا خلاف 

کرده و بايد به دولت جريمه بدهد و حتی ممکن است حکم تخريب ويلا هم صادر شود. 
طرح هادی را حتما بايد از دهیاری همان منطقه دريافت کنید. هر روستا که به حد نصاب جمعیتی 
رسیده باشد، طبق قانون وزارت کشــور دهیاری دارد. شخص دهیار هم از اهالی همان روستاست و 
همه مناطق و زمین های آنجا را مثل کف دست می شناسد و مطمئن ترين فرد، همین دهیار است که 
می توانید درباره ويلای موردنظر از او پرس وجو کنید. يکی ديگر از سوال های مهمی که بايد از دهیار 
بپرسید، اين است که ويلايی که می خواهید بخريد، روی زمین داخل بافت ساخته شده يا خارج از 
بافت است. زمین يا ويلايی که داخل طرح هادی روستا باشــد، داخل بافت و زمینی که خارج طرح 

هادی باشد، خارج بافت می گويند.
 اين موضوع را بايد خیلی جدی بگیريد؛ چون اگر ويلايی بخريد که روی زمین خارج از بافت ساخته 
شده، يعنی پولتان رفته و شما هم صاحب آن ويلا نیستید. زمان خريد ويلا، حتما در دهیاری از دهیار 
کاربری مسکونی و کاربری باغی ويلا را هم استعلام بگیريد. در نقشه هادی روستا کاربری مسکونی با 

رنگ زرد و کاربری باغی با رنگ سبز مشخص شده است.
 با مشاوران املاک مجوزدار مشورت کنید

اگر چشمتان ويلايی را گرفته و نمی توانید از آن بگذريد، اما مشخصات مشکوکی مثل قیمت ارزان 
دارد، حتما با چند مشــاور املاک امین و با مجوز مشــورت کنید. قبل از هرچیز بايد قیمت ويلای 
موردنظر را با ويلاهای آن منطقه مقايسه کنید. اگر قیمت ها با قیمت منطقه تفاوت زيادی داشت، بايد 
شک کنید؛ يعنی اگر می خواهید در رامسر ويلا بخريد و مظنه ويلاهای 400 تا ۶00متری آن منطقه 
بین پنج تا هفت میلیارد تومان است، ولی ويلايی که می خواهند به شما بفروشند با همین مساحت 
حدود دو میلیارد تومان است، يعنی همه جای کار می لنگد. چون اگر ويلا و نوع کاربری يا انشعابات و 

سند آن مشکل نداشته باشد، هیچ مالکی، ملکش را اينقدر ارزان نمی فروشد.
 استعلام وضعیت ویلا را بگیرید

-وضعیت ملک موردنظر خیلی مهم اســت؛ به همین دلیل، بايد حواســتان به وضعیت ملک باشد. 
برای اين کار بايد به شــهرداری مراجعه کنید تا از وضعیت آن در شهرداری، مثل پرداخت عوارض،  

عقب نشینی، تخلفات ساختمانی و ... مطمئن شويد.
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شــرکت تپســی با اضافه کردن يک ويژگی جديد، به کاربران 
راننده خود اين امکان را می دهد که نظرات کاربران مسافر را به 
صورت تجمیع شــده دريافت و مهم ترين نقاط قابل بهبود خود 

را شناسايی کنند. 
به گزارش روابط عمومی تپسی، در اين طرح بعد از اينکه کاربران 
مســافر در پايان سفر امتیاز و نظراتشــان را ثبت می کنند، اين 
امتیازها و نظرات به صورت تجمیع شــده بررســی می شوند و 
اگر تاثیر محسوســی در امتیاز سفیر داشــته باشند، اين تغییر 
و دلايل آن، به راننده اطلاع داده می شــود. هــدف از انجام اين 
کار، کمک به ســفیران برای بهبود کیفیت ســفرها و در نتیجه 
بالا بردن امتیازشان اســت.   کاربران تپسی همواره در پايان هر 
سفر، میزان رضايت خود را با ثبت امتیازی از بین اعداد صفر تا 
10 ثبت کرده و همچنین دلايــل رضايت و عدم رضايت خود را 
بیان می کنند. در طی اين سال ها امتیازهايی که مسافران برای 
ســفیران ثبت می کردند، برای ارزيابی کیفیت ارائه ســرويس 
هر راننده و همچنین قطع همکاری بــا رانندگانی که عملکرد 
مناسبی نداشته اند استفاده می شد. اما با امکان جديدی که اخیرا 
به اپلیکیشن سفیران اضافه شده، حالا رانندگان می توانند نقاط 
بهبود کیفیت سفرهايشان را مشاهده و برای رفع آنها برنامه ريزی 
کنند.   برديا میرزايی، سرپرســت تیم مديريت محصول تپسی 
می گويد: »سفیران همواره به دنبال اطلاع از دلايل تغییر امتیاز 
خود هستند تا بتوانند نسبت به بهبود آن ها اقدام کنند. اين طرح 
راهی منصفانه برای پاسخ به اين نیاز سفیران است تا از اين پس 
به صورت هدفمند در مســیر بهبود عملکرد خود گام بردارند. 
بر اســاس اين طرح امتیازهای ســفیران در يک بازه کاری 45 
روزه جمع آوری می شود و اگر تغییر محسوسی در امتیاز نهايی 
آن ها داشته باشد، اين تغییر رتبه و دلايلش به آن ها اطلاع داده 
می شود.« گفتنی است که لازمه اجرای اين طرح، مشارکت فعال 
مسافران در ثبت دقیق بازخورد و دلايل رضايت يا عدم رضايت 
خود در پايان سفر است چرا که با توجه به وسعت ناوگان تپسی 
در کشور، بهترين مسیر برای ارزيابی کیفیت ناوگان، کاربرانی 
هستند که به شکل روزانه از سفرهای تپسی استفاده می کنند. 

اقدام جدید تپسی برای بهبود
کیفیت سفرها

     ویژه

علی غفوری  
هفتصبح

جانمايی پايگاه هــای هوايی ايران در ســال های 
دهه 40 شمسی و 60 میلادی همگی بسیار حساب 
شده بود. آن سال ها نبرد بین بلوک شرق به رهبری 
ارتش قدرتمند سرخ )شوروی( و غرب به رهبری 
آمريکا با قــدرت ادامه داشــت.روس ها با کمک 
متحدان عرب خود )يمن، عراق، ســوريه و مصر( 
قصد استیلا بر خلیج فارس و مناطق نفت خیز اين 
منطقه را داشتند. در مقابل غرب، ايران را تنها پايگاه 
قابل اتکا و راهبردی در اين منطقه می دانست.بازوی 
کارآمد ايران نیز دو پايگاه قــوی دريايی و هوايی 

بوشهر و بندرعباس بوده و هست.
  با اين مقدمه به ســراغ يک پرســش اساسی 
می رويم که اگر سپاه ســوم عراق که مامور تصرف 
خوزستان بود می توانست ظرف 48 ساعت خرمشهر 
و آبادان را تصرف کند تا تصرف بوشهر در شرق اين 
دو شهر چقدر فاصله داشت؟ آيا اگر اين شهر، بندر 
و دو پايگاه مهم آن را می گرفت آيا اساسا ايران قادر 
به ادامه جنگ بود؟ بايد گفت که اين ارتش بود که 
مانع از دســتیابی عراق به اين هدف شد. تکاوران 
دريايی، يک گروه کوچک از سپاه و مردم محلی با 
پشــتیبانی نیروی هوايی به ويژه پايگاه بوشهر 34 
روز خرمشهر را نگاه داشتند تا واحدهای تازه نفس 
از ساير نقاط ايران برسند اما داستان پايگاه بوشهر 

در روز دوم نبرد.
  عراقي ها با اين توجیه که  پايگاه هاي دريايي و 
هوايي بوشهر فاصله بسیار اندكي از منطقه درگیري 
خوزســتان دارند، براي از رده خارج كردن پايگاه 
ششم شكاري و گردان هاي تكاوري دريايی مشهور 
آن )كه بعدها منشأ مقاومت خونین در خرمشهر و 
آبادان شدند( مجاب شــدند که توان هوايی اندک 
باقیمانده خود را در يکم مهر معطوف حمله به اين 
پايگاه کنند.در نتیجه توان هوايی دشمن ساعتي 
بعد مجدداً پايگاه هاي مذكور را مورد حمله قرار داد؛ 

البته پرتعدادتر از گذشته.
  خوشبختانه پدافند  هوايي منطقه  اين بار غافلگیر 
نشد و با آتش پرحجم و دقیق، بمب افكن هاي عراقي 
را فراري داد  اما جنگنده هاي مذكور با چرخشــي 
دوباره مجدداً حمله را آغاز كردنــد و در حالي كه 

موشــك ها و راكت هاي خود را رهــا مي كردند به 
سمت غرب گردش كردند اما اين پايان ماجرا  نبود.

  به يک روايت 40 استاد خلبان کابین جلو و عقب 
در اين پايگاه حضور داشتند.اين افراد با ساعت های 
پروازی بالا و عمدتا سروان و سرگرد افرادی نبودند 
که مقهور 10 يا 12 بمب افکن دشمن شوند.با کمک 
نیروهای فنی نه تنها  پايگاه بلافاصله مجدداً عملیاتي 
شــد بلکه  قرار شــد فانتوم هاي اين پايگاه، ضمن 
پوشش هوايي خوزســتان به نیروي دريايي عراق 
نیز درس خوبي بدهند؛ بنابراين بلافاصله  6 فروند 
فانتوم »اي« از باند برخاسته و در دو مسیر متفاوت 
بال گشودند. آنها موفق شدند بدون تلفات 3 هواپیما 
از يک دسته مهاجم ديگر سوخوهای عراقی را به زير 
بکشند و يک دســته فانتوم ديگر نیز برای دفاع از 

آبادان بلند شدند.

   نقش پایگاه بوشهر در عملیات کمان 99
 چنانکه قبلا نیز گفته شد يکم مهر نیروی هوايی 
برنامه ای بی سابقه برای حمله به عراق داشت و پايگاه 
ششم بوشهر يکی از بازوان اصلی اين عملیات بود. 
صبح بسیار  زود يکم مهر ســالن كنفرانس پايگاه 
ششم شكاري بوشــهر خلبانان با هیجان و اندكي 
نگراني به سخنان فرمانده پايگاه گوش مي كردند 
:»دشمن ناجوانمردانه به ما حمله كرده و بايد پاسخ 
اين حمله را به سخت ترين شــكل ممكن تحمل 
كند. اين پايگاه با 40 فروند بمب افكن بازوي اصلی 
عملیات خواهد بود. ساعتي ديگر شما  روي خاك 
دشمن خواهید بود. پايگاه هوايي شعیبیه در بصره 
و اهداف دريايی و اســکله های بندر ام القصر   جزو 

اهداف ما براساس طرح عملیاتی البرز است.«
 در آن صبــح بی تکــرار، خلبانان گــردان 61 
شكاري سوار بر فانتوم ها به ســرعت يكي پس از 
ديگري پايگاه را ترك كرده و به ســمت مرز جايي 
كه قرار بود ســوخت گیري انجام دهند، شتافتند. 
سوخت رســان ها در ارتفاع 4 هزارپايي انتظار آنها 
را مي كشیدند. آنها يك به يك سوختگیري كرده و 
با عبور از مرز براي جلوگیري از رهگیري، دره هاي 
زاگرس را يك به يك رد كــرده و با قرار گرفتن در 
دشت، ارتفاع خود را در سطح تپه ها و حتي درختان 
پايین آوردند. ستون هاي عظیم فانتوم »اي« پس 
از بمباران پايگاه شعبیه و ساير اهداف  با چرخش 

به چپ و نهايت شرق دشمن را در هرگونه رهگیری 
ناکام گذاشتند.

  ساعت هايي كه فانتوم هاي بوشهر جنوب عراق 
و فانتوهای همــدان و مهرآباد بغــداد را  زير آتش 
گرفتند، بدترين ســاعات عمر ژنرال هاي عراقي و 
شــخص صدام بود. آنها اصلًا نمي توانستند تصور 
كنند خلبانان ايراني با گذر از كلیه موانع پدافندي 
و مخفي ماندن از چشم رادار، بتوانند به راحتي آب 
خوردن پايتخت ديكتاتور پرمدعاي عراق و شــهر 
دوم اين کشور يعنی بصره را عرصه تاخت و تاز خود 
قرار دهند. آن هم به مدت طولاني و چندين بار در 
يك روز. بايد در همان زمان صدام پي برده باشد كه 
حداقل يك پیروزي بدون دردسر نخواهد داشت. 
مانورهاي خلبانان ايراني كه براي فرار از آتش دشمن 
با حركاتي خیره كننده و حتي نمايشي از لابه لاي 
ســاختمان هاي بلند و خیابان هاي عريض بغداد 
مي گذشتند براي لحظاتي مردم شهر را به اين فكر 
انداخت كه شايد اين حركات توسط نیروي هوايي 
خودشان براي دلگرمي عراقي ها ترتیب داده شده 
است اما صداهای ناشی از انفجار بمب ها روياهای 

مردم را برهم ريخت. 
 اگرچه خلبانان ايراني اسیر پدافند قدرتمند عراق 
نشدند  اما در بازگشــت كمبود سوخت بلاي جان 
آنها شد. خلبانان ديگر نیز پشت سر هم درخواست 
سوخت مي كردند و وقتي بوشهري ها نیز وارد خاك 
ايران شدند، پي بردند مشكل سوخت نه تنها جدّي 

بلكه خطرناك تر از موشك هاي عراقي است.
 هواپیماها يكي پس از ديگري به جمبوجت هاي 
نیروي هوايي مي چســبیدند و بــا دريافت اندكي 
سوخت جاي خود را به بعدي مي دادند  اما 3 فروند 
فانتوم هرگز حتي فرصت دريافــت همین اندك 
سوخت را پیدا نكردند! به جز هواپیماها حداقل 4 
خلبان ارزشمند نیز شهید شدند.  اين تنها عملیات 
پايگاه بوشــهر نبود. اين پايــگاه چندين عملیات 

موثر ديگر در ان روز انجام داد . در حالیکه خلبانان 
و فرماندهان خشــنود از نابود ســازی پايگاهها و 
تجهیزات دشمن بودند، با دستورات تازه ای مواجه 
شدند. لشکرهای زرهی دشــمن با سرعت نگران 
کننده ای به سمت جنوب خوزستان در حرکت بوده 
و نفرات زمینی و تفنگداران دريايی را تحت فشار 

قرار داده بودند.
 ساعت 18 در حالیکه بیشــتر خلبانان در اثر 2 
تا 3 ســورتی پرواز در آن روز پرحادثه از حال رفته 
بودند، ســرهنگ دادپی فرمانده پايگاه وارد سالن 
استراحت خلبانان شــد و گفت:بچه ها دشمن در 
حال نزديک شدن به محور شلمچه -خرمشهر است 
و من داوطلب می خواهم.فشــار بالای پرواز بیشتر 
خلبانــان را از رمق انداخته بود اما چــاره ای نبود.

ستوان توانگريان دست خود را به علامت آمادگی 
بالا برد.وی در باره آن روز می گويد:

  ساعت 18روز اول مهر سرهنگ دادپی رئیس 
پايگاه آمد و گفت:خبر داده اند که 50 تانک عراقی 
به شلمچه آمده و می خواهند حمله کنند؛ داوطلب 
می خواهم. همه خســته بودند من و علی خرازی 
)کابین عقب ( داوطلب شديم کديور )خلبان جلو( 
نیز با ما آمد. هرکدام با 6 بمــب 750پوندی بلند 
شديم.در مسیر يک پرنده به هواپیمای کديور خورد 
و او برگشت. ما به تنهايی مسیر را ادامه داديم، هوا 
داشت تاريک می شد.از شمال شلمچه که گردش 
کردم، ديدم حجم عظیمی از تانک ها در يک نقطه 
جمع شده و واقعا وحشت کردم. با خود گفتم اينها 
می توانند خوزستان را بگیرند من با شیرجه بر آنها 
تمام بمب هايم را ريختم. انفجار آنقدر عظیم بود که 
)چرا که اين تانک ها مملو از مهمات بودند( قطعات 
آنها تا ارتفاع بســیار زيادی به آسمان پرتاب شد. 
من فکر می کنم آن 50 تانک باهم منفجر شــدند.

آن زمان ما به فکر تبلیغ اين پیروزی نبوديم و خبر 
آن جايی منتشر نشد اما يک هفته بعد خبر دادند 

که 50 تانکی که قرار بود به خرمشهر حمله کنند، 
به گل نشستند!

 آن روز در کنار بوشهر، پايگاه های يکم مهرآباد، 
دوم تبريز، سوم همدان و چهارم وحدتی، بیش از 
200هواپیما را از زمین بلند کرده که از اين تعداد 
110 هواپیما از مرز گذشته و به اهدافی از شمال تا 
مرکز عراق حمله کردند.درباره نقش هر کدام از اين 
پايگاه ها در قســمت های بعدی خواهیم پرداخت. 
ده ها اف-14 و هواپیمای پهن پیکر سوخت رسان 

اين جنگنده ها را پشتیبانی کردند.
 ســال ها قبل هنگام مصاحبه با يکی از خلبانان 
نقشه ای بســیار بزرگ بر ديوار ديدم که مربوط به 
پايگاه هوايی بوشــهر و نقاط تحت ماموريت آن در 
قبل از انقلاب بود.خلبــان مذکور که از فرماندهان 
بزرگ و با سابقه بود می گفت   پايگاه بوشهر در اوج 
قدرت خود دارای چنان وزنــی در معادلات غرب 
آسیا بود که  آمريکا و انگلستان چندان نیازی به ورود 
ناوگان خود به خلیج فارس نمی ديدند.اين پايگاه 
چند طرح توسعه از جمله تجهیز با هواپیماهای اف-

18 و اف-16 داشت و شايد اگر لغو قرار دادهای خريد 
سلاح ايران در دولت های بختیار و دکتر بازرگان رخ 
نمی داد و  سفارت آمريکا تسخیر نمی شد شايد توان 
آن به ظرفیتی می رســید که ديگر هیچ قدرتی در 

منطقه قادر به حمله به آن نبود.
 نیروی هوايی ايران در دهه 70 میلادی حداقل 
10 سال از نیروی هوايی کشورهای عراق، عربستان ، 
امارات و پاکستان جلوتر بود و اين شکاف قرار بود 

باز هم افزايش يابد.
 اما در شــهريور 59 از اين چیزها خبری نبود. 
انقلاب مردمی 57 و شبح کودتای موسوم به نقاب 
در کنار فروپاشی لشکر بزرگ 92 زرهی خوزستان 
شرايط را به گونه ای نشان می داد که شايد لشکرهای 
مکانیزه عراق می توانستد تا يک هفته خود را به اين 

منطقه فوق استرتژيک برای ايران برسانند.

نقش پایگاه بوشهر در   
 روز دوم جنگ تحمیلی

قهرمان های از یاد رفته )قسمت چهارم(

     خبر

به تازگی شرکت داريا همراه، نسخه امارات گوشی باند 
را به بازار ايران عرضه کرده است. در ادامه اين مطلب، 

نگاهی به اين نسخه  جديد گوشی باند می اندازيم. 
  شرکت داريا همراه، پايیز امسال نسخه جديدی 
از گوشی باند را به بازار کشور عرضه کرد. اين نسخه 
جديد که با نام نســخه امارات شناخته می شود، 
فقط دارای تغییــرات ظاهری اســت و از لحاظ 
سخت افزاری، هیچ تغییراتی نسبت به گوشی باند 

که مرداد ماه سال گذشته وارد بازار شد، ندارد.
  اولین تغییر نسخه امارات گوشی باند، رنگ  آن 
است. اين گوشــی های جديد در دو رنگ سفید و 
مشکی در دسترس علاقه مندان قرار گرفته اند. اين 
دو رنگ جديد، به دلیل براق شــدن شیشه پشت 
گوشی، جلوه بسیار خاص تری به گوشی های باند 
بخشیده اســت. از ديگر تغییرات ظاهری نسخه 
امارات گوشی می توان به حذف شدن لوگوی باند 
از پشت آن اشاره کرد. همچنین لوگوی داريا که 
در نسخه های قبلی باند ابعادی بزرگ داشت و در 
پشت گوشی مشخص بود، بازطراحی و کوچک تر 

شده است و به بخش پايینی منتقل شده است. 
  اما جعبه و متعلقات درون آن در نسخه امارات 
باند نیز باز طراحی شده اند. جعبه اين دو گوشی، 
نسبت به رنگی که می خريد متفاوت است )رنگ 
مشکی دارای جعبه مشــکی و رنگ سفید دارای 

جعبه سفید اســت( و طراحی روی جعبه نیز به 
عبارت »پیوندی میان ماســت« )شعار تبلیغاتی 
گوشی باند( مزين شده است. دفترچه های راهنما 
نیز با زبان طراحی جديد گوشی های نسخه امارات 

باند، باز طراحی شده است. 
  گوشی باند، يک گوشی میان رده خوش قیمت 
است که می تواند پاسخگوی بسیاری از نیازهای 
شما باشــد. اين گوشی هوشــمند اندرويدی، با 
صفحه نمايش 120 هرتزی و AMOLED خود، 
به يک گزينه بسیار خوب برای ديدن فیلم و سريال 

تبديل شده است. 
  دوربین سه گانه باند با لنز اصلی 50 مگاپیکسلی 
و با کمک هوش مصنوعی،  به شــما کمک می کند 
که لحظات خاطره انگیــز خود را بــا کیفیت بالا 
ضبط کنید و حافظه داخلــی 256 گیگابايتی اين 
گوشــی، می تواند تمامی عکس هــا و ويدئوهای 
شــما را بدون هیچ مشــکلی در خود ذخیره کند؛ 
همچنین پردازنــده مدياتک 7050 گوشــی به 
همراه 8 گیگابايت رم، خیال شما را از بابت اجرای 

اپلیکیشن ها و بازی های جديد راحت می کند. 
  از ويژگی های جذاب ديگر گوشــی هوشمند 
 Web3.0 باند، پشتیبانی از سرويس های بر پايه
است که به کاربران گوشی اجازه درآمدزايی در قالب 
امتیازهای وفاداری را می دهد. اين امکان از طريق 

نرم افزار Daria Wallet )کیف پول داريا( میسر 
شده اســت. کاربران با اســتفاده از سرويس هايی 
ماننــد Own2Earn و Sell2Earn می توانند 
امتیاز وفاداری داريوم و از طريق استفاده از سرويس 
Validate2Earn امتیــاز وفــاداری مالتیــوم 
کسب کنند و از اين امتیازها برای دريافت خدمات 
مختلفی که توسط شرکای تجاری داريا ارائه شده 

است، استفاده کنند. 
  در آينده ای بسیار نزديک قابلیت های جديد و 
جذابی برای خريد از پلتفرم های خارجی از طريق 
داريا باند میســر خواهد شــد. برای مطلع شدن 
از زمان در دســترس قرار گرفتن ايــن امکانات، 

می توانید اينستاگرام داريا را دنبال کنید.
  گوشــی باند کلیه اســتانداردها و تست های 
امنیتی و عملکردی را که در حدود چهار میلیون 
تست )شــامل VTS، GTS، STS و CTS( است 
 Compatibility Test Suite را در بســتر
جهت ارايــه خدمات موبايل گــوگل )GMS( با 
موفقیت گذرانده است. سیستم عامل اين گوشی،  
DariaOS نام دارد که بر پايه اندرويد 14 عرضه 
شده اســت. اين گوشــی تا ابتدای نسخه هفتم 
DariaOS )اندرويد 16( به روزرســانی خواهد 
شد و به مدت 5 سال نیز به روزرسانی های امنیتی 

گوگل را دريافت خواهد کرد.

ورود نسخه امارات گوشی باند به بازار ایران

اهتمام شهرداری سهند برای خدمت رسانی بهتر؛
نحوه تحویل فازهای شهر به شهرداری سهند 

بررسی شد
 - صبح  هفت 
در  پاشایی:  لیلا 
حضور  با  نشستی 
شهردار شهر جدید 
سهند و مدیرعامل 
عمران  شرکت 
سهند و کارشناسان 
موضوع  حوزه  این 
تحویل فازهای شهر 

جدید سهند به شهرداری بررسی و مقرر شد.
شهردار شهر جدید سهند در این نشست مشترک اظهار 
شرکت  و  شهرداری  بین  همکاری  و  همدلی  عین  در  کرد: 
عمران به دنبال رابطه ضابطه مند هستیم. محمد محمدی با 
بیان این  که تحویل فازها به شهرداری بایستی طبق ضوابط 
انجام شود و ما این امر را به فال نیک می گیریم، افزود: ما با 
هدف بررسی و پیش بینی چالش هایی که ممکن است در آینده 
ایجاد شود این موضوع را در دستور کار قرار داده و در حقیقت 
راه را برای مدیران آینده هموار می کنیم تا قضیه تحویل فازها 
با کمترین چالش و به راحتی انجام شود. محمد محمدی با 
اشاره به همدلی و همکاری موجود میان شهرداری سهند و 
شرکت عمران، تاکید کرد: با تحویل فازها تلاش داریم در کنار 
همکاری و همدلی، همکاری های اداری به شکل ضابطه مند 
تداوم داشته و از تداخل، تعارض و موازی کاری جلوگیری شود.  
وی با اشاره به ضرورت جمعبندی کامل صورت جلسه تحویل 
فازها و اعمال نکات لازم، بر ضرورت لحاظ موضوع آرامستان و 
غسال  خانه شهر جدید سهند به عنوان یکی از نیازهای ضروری 

در صورتجلسه نهایی تاکید کرد.
همکاری صمیمانه ای با شهرداری سهند داریم

مدیرعامل شرکت عمران سهند نیز در این نشست گفت: 
در راستای تحویل فازها و اجرای دقیق قانون آمادگی داریم.

سعیدی با تاکید بر این  که حسب قانون باید در شهرهای 
بالای ۱۰ هزار ساکن، شهر به شهرداری تحویل داده شود، افزود: 
موضوع تحویل فازها به جد از طرف شرکت عمران پیگیری 
می شود و در تلاش هستیم با جمعبندی، لحاظ موارد و ضوابط 
مورد نیاز، این موضوع را به ترتیبی شایسته انجام دهیم و قطعا 

اجازه بروز چالش در رابطه با وظایف مربوطه را نخواهیم داد.
وی، از برنامه ریزی برای طراحی سیستم آبیاری پایدار برای 
فضای سبز در شهر جدید سهند خبر داد و گفت: این طرح در 
حال مطالعه بوده تا با جمع آوری آب های سطحی، آب مورد 
نیاز فضای سبز را تامین کنیم، البته در حال حاضر نیز استفاده 
از پساب تصفیه شده برای آبیاری فضای سبز به همین منظور 
پیگیری می شود. سعیدی خاطرنشان کرد که طبق صورت جلسه 
تحویل فازهای شهر جدید سهند به شهرداری، بودجه عمرانی 
و شهری هر دو مجموعه در کمیته ای مربوطه سالانه مشخص 
شده و صرف پروژه های اولویت دار و نیازمندی های شهر خواهد 
شد. وی از برنامه ریزی  برای احداث زیرساخت های لازم در شهر 
جدید سهند خبر داد و گفت: احداث هتل در پارک ۶۰ هکتاری 
جهت بهره مندی مسافران و گردشکران، احداث باغ کتاب با 
و...  منظوره سلام  چند  عمارت  احداث  متنوع،  های  کاربری  
از جمله این برنامه ها است. لازم به ذکر است در این نشست 
صورتجلسه تحویل فازها قرائت شد و مقرر گردید بعد از اعمال 
برخی ملاحظات و موارد مجددا جمعبندی و در نشست آتی 
با حضور فرماندار، دادستان و رئیس دادگستری شهرستان به 
تصویب رسیده و موضوع تحویل فازها با هدف خدمت رسانی 
بیشتر به شهر و شهروندان و با هماهنگی و همدلی دو مجموعه 

به تدریج انجام شود.

معاون بیمه سلامت استان گلستان :
بیماران  از  بیمه سلامت حمایت  مهمترین خدمات 

خاص و صعب العلاج است
و  بیمه  معاون  گرگان- 
خدمات سلامت اداره کل بیمه 
سلامت گلستان با بیان اینکه 
یک هزار و ۲۶۴ مرکز درمانی 
بیمه  با  قرارداد  طرف  استان 
سلامت هستند، افزود: بیمه سلامت با ۱۰۰ درصد داروخانه های 
دارای پروانه استان گلستان قرارداد دارد.علیرضا صحرایی در نشست 
خبری که به مناسبت گرامیداشت هفته بیمه سلامت برگزار شد، 
اظهار کرد: بیمه سلامت، بیمه ای دولتی بوده و تابع قوانین نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران است و یک میلیون و ۱۸۴ هزار 
نفر، حدود ۶۰ درصد جمعیت استان گلستان تحت پوشش این 
بیمه هستند.معاون بیمه و خدمات سلامت اداره کل بیمه سلامت 
گلستان با اشاره به اینکه اتباع خارجی که در قالب شناسه »یکتا« 
تعریف شده اند، می توانند از خدمات بیمارستان ها و مراکز درمانی 
دولتی استفاده کنند، خاطرنشان کرد: آمار این افراد از سوی وزارت 
کشور و سازمان اتباع شناسایی می شوند تا بتوانند از خدمات نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران استفاده کنند و باید این را بگوئیم 
که در استان گلستان آمار اتباع متغیر هستند.وی اضافه کرد: اتباع 
خارجی در دو حالت که یا »آسیب پذیر ها هستند« به شکل رایگان 
و یا اینکه »غیرآسیب پذیر هستند« با پرداخت حق بیمه، می توانند 
از خدمات بیمه سلامت بهره مند شوند.وی با بیان اینکه این بیمه 
علاوه بر اتباع داخلی که به شکل رایگان برای پنج دهک نخست 
و برای پنج دهک دوم به ترتیب دهک ها با تخفیف خدمات ارائه 
می کند، ادامه داد: اتباع خارجی که نیاز به درمان دارند می توانند 
در شرایطی که در سامانه تعریف شوند، از مزایای این بیمه استفاده 
کنند.صحرایی با تأکید بر اینکه بالغ بر یک هزار و ۲۶۴ مرکز اعم 
از پزشکان، فیزیوتراپ ها، ماما ها، داروخانه ها و دیگر مراکز طرف 
قرارداد با بیمه سلامت در استان گلستان وجود دارد، تصریح کرد: 
۲۴۰ پزشک عمومی، ۲۸۰ پزشک متخصص، ۳۰ فوق تخصص، 
۷۰ دندانپزشک، ۳۱۱ داروخانه، ۶۲ آزمایشگاه و سایر مراکز طرف 
قرارداد با این بیمه هستند.معاون بیمه و خدمات سلامت اداره کل 
بیمه سلامت گلستان در بخش دیگر سخنان خود با اشاره به تعریف 
»بیماران خاص« در بیمه سلامت که در گذشته به پنج مورد اشاره 
اقدام به  اواخر سال ۱۴۰۱ دولت وقت  از  شده بود، توضیح داد: 
با تحولی  تعریف صندوق بیماران خاص و صعب العلاج کرد که 
عظیم ۵ مورد حمایت را به ۱۰۷ گروه بیماری افزایش داد.وی افزود: 
۱۰۰ درصد داروخانه های استان گلستان که پروانه رسمی دارند، 
طرف قرارداد با بیمه سلامت هستند.وی حمایت از بیماران خاص 
و صعب العلاج را یکی از مهمترین خدمات بیمه سلامت برشمرد و 
خاطرنشان کرد: طی ۶ ماه نخست سال ۱۴۰۳ حدود ۱۸۳ میلیارد 

ریال به بیماران خاص و صعب العلاج پرداخت شده است.

بزرگداشت بانوی مجاهد مرضیه حدیدچی دباغ در 
اهواز برگزار شد

اهواز - سید رحمان محمدی:  
مجاهد  بانوی  بزرگداشت 
با  دباغ  حدیدچی  مرضیه 
در  جزایری  الله  آیت  حضور 
اهواز برگزار شد.  زعیم حوزه 
های علمیه خوزستان گفت: بانو دباغ در تمامی ابعاد یک بانوی 
آیت  برای همه نسل ها است.  نظیر  بی  الگویی  و  کامل اسلامی 
الله سیدمحمدعلی موسوی جزایری در همایش زن تراز انقلاب 
بزرگداشت بانوی مجاهد مرضیه حدیدچی دباغ که در اهواز برگزار 
شد بیان کرد: خانم دباغ بسیار فاضل، انقلابی و عاقل بود که در 
دوران قبل از انقلاب به اجبار در  لبنان و سوریه زندگی می کرد و 
سپس به یاران امام خمینی )ره( در فرانسه ملحق شد.  وی افزود: 

خانم دباغ انسانی مسئولیت پذیر بود و در مبارزات انقلاب و پیشبرد 
انقلاب اسلامی نقش مهم و برجسته ای داشت.

 زعیم حوزه های علمیه خوزستان مبارز بودن، مجاهده بودن 
و تابع مرجع و رهبری بودن را از ویژگی های خانم دباغ از نظر یک 
جوان انقلابی دانست و گفت: با توجه به ویژگی های منحصر به  
فردی که در ابعاد شخصی و اجتماعی این بانو بود باید به بهترین 
نحو به جوانان معرفی شود. وی افزود: این زن شجاع جزو مبارزانی 
بود که در مسیر مقاومت استقامت کرد و همواره در کنار امام راحل 
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل  منادی  مجید  همچنین  بود. 
انقلابی به ویژه  خوزستان بیان کرد: معرفی چهره های برجسته 
بانوان اثرگذار در انقلاب اسلامی از جمله خانم دباغ که از یاران 
امام )ره( بود بسیار مهم است. وی با بیان اینکه خانم دباغ نقش 
ویژه ای در پیروزی انقلاب اسلامی داشت افزود: این بانوی بزرگوار به 
عنوان صفیر انقلاب اسلامی و از جانب امام به کشور شوروی رفت 
و اقدامات موثری انجام داد. منادی گفت: این میزان حضور برجسته 
یک بانوی انقلابی و مسلمان در میادین مختلف که مقام معظم 
رهبری از وی به عنوان الگوی سوم زن مسلمان یاد کردند، باید 

بیشتر مورد توجه قرار گیرد.

مدیر عامل شرکت برق منطقه ای گیلان:
6 پروژه بزرگ پست فوق توزیع در شهرستان رشت 

احداث خواهد شد
رضازاده:   زهرا  رشت- 
برق  شرکت  عامل  مدیر 
نشست  در  گیلان  منطقه ای 
مردم  نماینده  کوچکی نژاد  با 
و  رشت  شهرستان  شریف 
حومه در مجلس شورای اسلامی، با اشاره به قدمت بالای شبکه برق 
گیلان گفت: استان گیلان پیشگام در صنعت برق بوده و بیش از 
یک قرن است که صنعت برق وارد استان شده است. این قدمت بالا 
در عرصه برق، فرسودگی تجهیزات و تاسیسات برقی را در بخش 
خط و پست به همراه داشته که این چالش اساسی قبل از تبدیل 
شدن به بحران باید مرتفع گردد. دشت بزرگ با اشاره به اینکه 
کلان شهر رشت مرکز ثقل بار است، افزود: تمرکز و توجه اساسی 
شرکت برق منطقه ای گیلان، شهرستان رشت به عنوان کانون 
اصلی ثقل بار است. وی افزود: با توجه به این مهم، احداث ۶ پست 
فوق توزیع با ظرفیت ۶۰۰ مگاولت آمپر در شهرستان رشت تعریف 
شده که از این ۶ پروژه، مشکل زمین ۲ پروژه مرتفع شده و در 
مابقی پروژه ها با مشکل زمین جهت احداث پست رو به رو هستیم 
که حل این معضل مستلزم مشارکت، همدلی و همکاری تمامی 
دستگاه های اجرایی استان است. مدیر عامل شرکت برق منطقه ای 
گیلان با اشاره به اینکه زیربنا و مادر تولید، اشتغال و توسعه پایدار، 
انرژی برق است، گفت: موتور محرک تمامی فعالیت های اجتماعی، 
اقتصادی و صنعتی انرژی برق بوده و صنعت برق به عنوان متولی 
این بخش، رسالت خطیری بر دوش دارد که انجام این وظیفه بزرگ 
نیازمند کار گروهی و فرا سازمانی است. دشت بزرگ با توصیف 
شرکت برق منطقه ای گیلان به عنوان شرکت مرجع، گفت: شرکت 
برق منطقه ای گیلان در بسیاری از زمینه ها، نوآوری و ابتکار به خرج 
داده به نحوی که دیگر شرکت های برق منطقه ای، این شرکت را به 
عنوان الگویی موفق و پیشران یاد می کنند  که این امر بیانگر تحرک 

و پویایی شرکت برق منطقه ای گیلان می باشد.
آینده ای  بشارت  گیلان  منطقه ای  برق  عامل شرکت  مدیر   
درخشان برای صنعت برق گیلان را داد و افزود: بزرگترین قرارداد 
تاریخ صنعت برق گیلان در زمینه خرید ترانس های با قدرت ۵۰ 
مگاولت آمپر و خرید ۵ دستگاه پست GIS منعقد شده و آینده ای 
روشن را پیش رو خواهیم داشت. وی با اشاره به اینکه ناترازی تولید 
برق محور  افزود:  است،  اساسی کشور  از جمله چالش های  برق 
توسعه بوده و جهت تامین رفاه بیشتر مردم و رونق تولید و اشتغال 

باید نگاه ویژه ای به صنعت برق داشته باشیم.

     بدانیدخبر

به گزارش اکوايران، ســامانه دفاعــی تاد يکی از 
قدرتمندترين تسلیحات ضدموشکی ارتش ايالات 
متحده بــوده که قادر به رهگیری موشــک های 
بالســتیک در فاصله 150 تا 200 کیلومتر با نرخ 
موفقیت تقريباً کامل در آزمايش هاست. به نوشته 
سی ان ان،  تاد پدافند هوايی مرحله پايانی ارتفاع 
بالا  ، تنها سیستم دفاع موشــکی ايالات متحده 
بوده که می تواند موشــک های بالســتیک با برد 
کوتاه، میان برد و میان برد مابین را هم در داخل 
جو و هم خارج از جو در مرحلــه نهايی پرواز )يا 
هنگام سقوط به ســمت هدف( رهگیری و نابود 
کند. رهگیرهای تاد از نوع جنبشی هستند، به اين 
معنی که هدف های ورودی را با برخورد مستقیم 
از بیــن می برند، نه با انفجــار نزديک به کلاهک 

جنگی ورودی.
بر اساس گزارشــی از خدمات تحقیقات کنگره 
آمريکا، ارتش ايــالات متحده هفــت باتری تاد 

دارد که هر کدام از شش پرتابگر نصب شده  روی 
کامیون که هر کدام نیز شــامل هشــت رهگیر 
می شود، سیستم راداری قدرتمند و يک سیستم 
کنترل آتش و ارتباطات تشکیل شده است. طبق 
گفته پنتاگون، يکی از اين دستگاه های ارزشمند 
اکنون به اسرائیل ارسال شــده تا توانايی آن در 
مقابله با موشــک های ورودی را پس از حملات 
بی سابقه ايران به رژيم صهیونیستی در 13 آوريل 
و 1 اکتبر تقويت کند؛ اما برای انجام اين کار، نیاز 
به حضور نیروهای آمريکايی در اراضی اشــغالی 
اســت. پنتاگون گفته که ارتش ايــالات متحده 
حدود 100 ســرباز اعزام خواهد کرد تا دستگاه 
پدافند را عملیاتی کننــد. ايران به ايالات متحده 
اطلاع داده که در صورت حمله جديد اســرائیل، 

به هر حمله ای واکنش سخت نشان خواهد داد.
 تاد می تواند سريعاً توســط هواپیماهای باربری 
نیروی هوايــی ايالات متحده مانند ســی-17 و 

سی-5 مســتقر شــود، اما پنتاگون زمان بندی 
مشخصی برای فعال شــدن آن در اسرائیل اعلام 
نکرده اســت. يک ســامانه دفاعی تاد حدود 1 
میلیارد قیمت دارد و ارزش هر موشک آن بین 10 

تا 15 میلیون دلار تخمین زده می شود.
***آيا موشک های مافوق صوت ايران توانايی گذر 

از سامانه تاد را دارند؟
با اعلام خبر استقرار سامانه تاد در اسرائیل، عباس 
عراقچی وزير خارجه ايران به مقامات آمريکايی 
هشدار داد که واشــنگتن »جان سربازان خود را 
با اســتقرار برای عملیات سامانه های موشکی در 
اســرائیل به خطر می اندازد.« خبرگزاری تسنیم   
نیز استدلال کرد که تاد قادر به رهگیری فتاح 1 
ايران )که در حمله اول اکتبر به اسرائیل استفاده 
شد( نیست و اســتقرار اين ســامانه کمک قابل 
توجهی به اســرائیل برای مقابله با موشک های 

بالستیک ايران نخواهد کرد.

سامانه پدافند تاد چیست؟
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   توئیت بازی
آغاز ساخت فصل دوم حکایت های کمال

کامنت ها

بالاخره پــس از کــش  و قــوس فــراوان فصل دوم ســریال 
»حکایت های کمال« بعد از ۶ ســال بــه کارگردانی قدرت الله 
صلح میرزایــی در شــهرک غزالی کلیــد خورد. ســریالی که 
تهیه کننده آن گفته بود:» با توجه به تغییر سن بازیگران نوجوان 
این سریال، دیگر امکان ســاخت فصل دوم فراهم نیست.« به 
گزارش ایسنا، فصل دوم این مجموعه به تهیه کنندگی محمود 
سلامیان تولید خواهد شد. سلامیان درباره  جزئیات فصل دوم 
توضیح داد: این فصل از مجموعه »حکایت های کمال« هم در ۳۰ 
قسمت تولید خواهد شد و با تغییراتی در بازیگران همراه است.

وی گفت: »حکایت های  کمال« اقتباسی از رمانی به همین نام 
نوشته محمد میرکیانی محســوب می شود که قهرمان داستان 
یک نوجوان به نام کمال اســت. این سریال شامل ۵ فصل ۱۵۰ 
قسمتی اســت و در فصل دوم نیز محمود پاک نیت، میرطاهر 
مظلومی، حمید ابراهیمی، ایرج نوذری، کاظم هژیر آزاد، جعفر 
دهقان، افشین سنگ چاپ، کاظم نوربخش، پوراندخت مهیمن، 
آزیتا ترکاشوند و سولماز حصاری به ایفای نقش می پردازند.در 
فصل اول این مجموعه محمود پاک نیت، شــهره لرستانی، نگار 
عابدی، فلور نظری، علی مسلمی، کاظم هژیرآزاد، شهرام عبدلی، 
ســیروس میمنت، حمید ابراهیمی، اکبر سنگی، آرش نوذری، 
داریوش سلیمی، سعید پیردوست، عباس محبوب، بیتا خردمند 
و حمید صفایی و شهربانو موســوی و محمدرضا شیرخانلو به 
ایفای نقش پرداخته اند. این ســریال روایتی از دهه ۴۰ است و 

ساختاری اپیزودیک دارد.

  احمد رنجبر: فصل اول »حکایت های کمال« شروع  خوبی 
داشت اما خیلی زود سخت پسندها را ناامید کرد. سریال حتی 
اقبال بالای مخاطبان پیگیر را به خود ندید و عجیب است که 
هزینه و وقت صرف ساخت چنین اثری می شود. گویا مدیران 
شکســت ها را نمی بینند و از این روســت که فصل دوم این 
سریال و فصل بعدی »فراری« و »چرخ گردون« را در دستور 

کار قرار داده اند. 

  منیژه خسروی: داستان های کتاب »حکایت های کمال« 
برای طیفــی از مخاطبان کودک و نوجــوان جذابیت دارد. در 
برگردان ســریالی هم برخی با آن همراه شــدند اما این اثر در 
مجموع نتوانســت رضایت جمعی مخاطبان را به همراه داشته 

باشد. امیدوارم برای فصل دوم اتفاقی خوب رقم بخورد.

   آنالیز    رصد خانه

ستاره سادات قطبی در تازه  ترین تجربه اجرا، با مسابقه »نوآ« همکاری دارد. برنامه  ای که موضوع 
آن طراحی و دوخت لباس های زنانه است و برای علاقه مندان جذابیت  هایی دارد. هرچند زمان 
مســابقه کمی طولانی اســت اما در مجموع امتیازات آن مثل دکور، کارشناسان، توان بالای 
شرکت کننده ها و... می  چربد. مجری برای همراهی با بانوان خیاط، شیوه  ای مناسب برگزیده است 
و شوخ  طبعی و صمیمیت را چاشنی کار خود کرده. ستاره سادات قطبی در این راه موفق است؛ 
چون علاوه  بر تجربه اجرا، اندوخته بازیگری دارد. همچنین بده-بستان او با آزاده قوام )کارشناس 
مسابقه( خوب از آب درآمده. قطبی در جلد شــخصیت مهربان فرو می  رود و قوام جدی است. 
»نوآ« اتفاق خوبِ کارنامه ستاره سادات قطبی است که اغلب اجراهای اخیر او همراه با همسر 

)شهرام شکیبا( بوده. او حالا ثابت کرده در اجرای تک  نفره موفق تر عمل می  کند.

محمدحسین مهدویان در حال ضبط سکانس های باقی مانده فصل چهارم سریال »زخم کاری« 
است. براساس خبر روزنامه سینما با ضبط این سکانس ها در شهر برلین پرونده تولید این سریال 
بسته خواهد شد. در این ســکانس ها فقط الناز ملک و رعنا آزادی ور بازی دارند. در فصل چهارم 
مالک با بازی جواد عزتی رودرروی شخصیت جدیدی قرار می گیرد که نقش آن را مهدی سلطانی 
بر عهده دارد. قرار است با پخش فصل چهارم »زخم کاری« پرونده این سریال بسته و ماجراهای 
مالک و سمیرا به سرانجام نهایی برسد، البته آنطوری که الناز ملک در گفت وگویش با ماهنامه فیلم 
امروز مطرح کرده، پایان بندی این فصل به گونه ای است که امکان ساخت فصل پنجم هم مهیاست. 
با این حال روزنامه سینما در گزارش خود تاکید کرده که پلتفرم فیلیمو به عنوان سرمایه گذار و 

محمدحسین مهدویان به عنوان کارگردان دیگر تمایلی به ادامه دادن این سریال ندارند.

روابط عمومی معاونت سیما خبر داد: »بر اساس گزارش منتشر شده اتاق وضعیت معاونت فضای 
مجازی رسانه ملی که به بررسی »میزان بازدید سریال طوبی در فضای مجازی« پرداخته است، 
بیش از ۶۰ هزار محتوای تقطیع شده از این سریال که در پنج بستر تلگرام، توئیتر، اینستاگرام، ایتا و 
روبیکا منتشر شده، در مجموع ۴۰۰ میلیون بازدید را به خود اختصاص داده است. این میزان مشاهده 
محتوا در فضای مجازی نشان دهنده استقبال خوب از این مجموعه نمایشی در میان مخاطبان است 
که طوبی را به پربازدیدترین و محبوب ترین سریال رسانه ملی در میان کاربران فضای مجازی در 
سال ۱۴۰۳ تبدیل کرده است. همچنین تعداد نظرات منتشرشده ذیل محتوای مرتبط با سریال 
۶۰۰ هزار مورد بوده و محتواهای تقطیع شده درمجموع ۱۰ میلیون لایک از سوی کاربران دریافت 
کرده اند.« هفته گذشته پخش سریال »طوبی« به کارگردانی سعید سلطانی در شبکه یک تمام شد.

عملکرد روز      نقش ستاره در نوآ

تولید روز      زخم کاری 4 می آید

آمار روز      طوبی در مجازی پربازدید شد

طبق آخرین خبر ها درباره 
پروژه جدید ابراهیم 

حاتمی کیا، نسخه سینمایی 
بخش کودکی موسی )ع( این 

روز ها در حال آماده سازی برای 
حضور در جشنواره فیلم فجر 

است. علیرضا کمالی و مریلا 
زارعی در این قسمت به ایفای 

نقش می پردازند که علیرضا 
کمالی نقش عمران پدر حضرت 
موسی )ع( و مریلا زارعی نقش 

مادر ایشان را برعهده دارد.

سریال »لوتر« در فاصله سال های 2۰۱۰ تا 2۰۱9  از شبکه بی بی سی وان پخش شد و طرفداران زیادی به دست آورد. 
سال 2۰2۳ نتفلیکس فیلم »لوتر: سقوط خورشید« را بر اساس همین سریال تولید کرد که داستانش از این قرار است: 
» یک کارآگاه پلیس به نام لوتر که توسط یک قاتل زنجیره ای به زندان افتاده است، با همکاری دوست قدیمی پلیسش 
و نگهبان زندان از زندان فرار می کند تا قاتل زنجیره ای را بــه دام بیندازد. در نهایت او با همکاری یک پلیس دیگر 
سرنخ هایی که قاتل از خود به جا گذاشته را پیدا کرده و...« داستان »سقوط خورشید« بعد از فصل پنجم سریال اتفاق 
می افتد و خبری از آلیس نیست. به جای او اندی سرکیس نقش شرور اصلی را به عهده گرفته و کاری می کند که لوتر 
برای خنثی کردن نقشه هایش از زندان فرار کند. به نوشته سایت نماوا مگ، »لوتر: سقوط خورشید« از یک نظر، متأثر 
از سه گانه  »بتمن« کریستوفر نولان است؛ همچنان که نولان، با حذف رویکردهای فراواقعگرای کمیک های »بتمن« 
و افزودن »واقع گرایی امروزین جامعه«، ســه گانه   خود را بدل به »نوآر«ی بسیار تأثیرگذار کرد، سازندگان »لوتر: 
سقوط خورشید« هم، با الهام از کمیک های »بتمن« و البته حذف شخصیت »بتمن«، به این سمت متمایل شدند.

پیشنهاد ویژه

روز
ي ام

ها 
ني 

يد 
   د 

زی
د  با

عد

14
02

مهران مدیری با انتشار عکسی 
از سریال جدید خود در صفحه 
اینستاگرامش خبر داد که برای 

انتخاب اسم آن هنوز دعواست و 
به زودی اعلام خواهد شد! نام این 
سریال کمدی پیش تر »پدر قهوه« 
عنوان شده بود. پخش این سریال 

از ۱۴ آبان ماه از فیلم نت آغاز 
خواهد شد.

فصل جدید برنامه »ویدئو چک« 
به زودی پنجشنبه ها از شبکه 

ورزش پخش می شود تا اینگونه 
عبدالله روا دو برنامه روی آنتن 

داشته باشد. به تازگی سری تازه 
»بگو بخند« با اجرای او در شبکه 

نسیم شروع شده. 

چالش مريلا با مادر موسی

 شبکهساعتقالببرنامه

آنتن۱۶لیگ برتر والیبالگیتی پسند - مهرگان نور
تماشا۱9:۳۰سریال خارجییوهان فالک

نسیم2۱مسابقه کمدیبگو بخند

آی فیلم2۱سریال ایرانیصفر 2۱

ورزش 22بسکتبال لیگ اروپابارسلونا - موناکو

یک22:۱۵سریال جدید ایرانیهشت پا

گروه تلویزیون   
هفتصبح

عزم تلویزیون جزم است تا بعد از یک دوره رخوت 
که بخشی از آن حاصل اتفاقات اجتماعی بوده، حال 
مردم را خوب کند. متاسفانه اغلب محصولات جدید 
و نیز چند مورد قبلی، فاقد توان برای تحقق این هدف 
هستند. درباره ناکامی برخی، پیش تر نوشتیم و راجع به 
بقیه هم خواهیم نوشت. در این میان نباید از »عمارت« 
غافل شد که از معدود محصولاتی است که مسیری 
نسبتا خوب پیش گرفته و تماشای آن با همه ضعف ها و 

ایراداتی که دارد، مخاطب را سرگرم می کند.

   مورد اول| فضای کلی
شعبده یا تردستی جزو هنرهایی است که همیشه مخاطبان  
فراوانی داشته. برنامه سازان نیز سعی کرده اند از جذابیت آن 
بهره ببرند اما به دلایلی دورخیزها جواب نداده است. شاید 
یک دلیل نگاه ســخت گیرانه برخی مدیران تلویزیون بوده 
باشد و دلیل دیگر عدم وجود هنرمندی که در کنار اجرای 
خوب و متنوع، قواعد اجرا را بداند. »عمارت« اما برنامه ای 

است که از حضور سعید فتحی روشــن بهره می برد. ضمن 
آنکه برنامه زیرســاختی قابل قبول دارد و جمع اینها باعث 
می شود بینندگان شبکه سه با تماشای آن سرگرم شوند و 
لذت ببرند. از یاد نبریم که سهم شعبده در تلویزیون همواره 
کم بوده و در مناسبت های شاد بخشی کوتاه از برنامه ها به 
این هنر اختصاص می یافت. خاطرتان هست که در دهه ۶۰ 
و 7۰ شــعبده معدود به پراندن کبوتر از کلاه و اتفاقاتی در 
همین اندازه می شــد؟ حالا »عمارت« در هر قسمت چند 

تردستی خاص و مهیج دارد.

   مورد دوم| درباره میزبان
مهم ترین عامــل جذابیت »عمــارت« به حضور ســعید 
فتحی روشــن برمی گردد. کســی که با شــعبده بازی در 
مسابقه »عصر جدید« صاحب شــهرت شد و در فصل های 
بعد مشاور برنامه و کمک کننده به شــرکت کنندگان بود. 
او برای شبکه سه مسابقه »بازیمون« را بر مبنای اتاق فرار 
ساخت که نتیجه ای درخور به همراه نداشت. فتحی روشن 
سال پیش تردســتی را محور تولید »منتالیست« قرار داد 
که تبدیل به یکی از محصولات محبوب پلتفرم فیلیمو شد. 
او حالا با تجربه ای بیشــتر به صحنه »عمارت« پا گذاشته 
است. فتحی روشن در قامت میزبان، آداب برخورد درست با 

مهمانان، تماشاچیان سالن و مخاطبان تلویزیون را می داند. 
یعنی می داند مسیر هر قسمت را چطور پیش ببرد تا همه را 
درگیر کند. انتخاب واژگان درست و واکنش های به قاعده از 

جمله ویژگی های مثبت اوست.

   مورد سوم| دست پُر سعید
وقتی خبر پخش »عمارت« منتشــر شد، سوال مهم این 
بود که آیا فتحی روشن ایده های کافی برای تردستی دارد 
یا به مرور کارش رنگ تکرار خواهد گرفت. آیا نیاز نبود تا 
یک شعبده باز دیگر کنارش قرار گیرد؟ حالا اما می توان 
اعتراف کرد که او در هر قسمت چند اجرای جذاب دارد 
که تماشای آنها توام با شگفتی است. طبعا این احساس 
از ســمت مخاطبی می آید که با فن و فوت شعبده آشنا 
نیست. راستش هر چه گشــتیم نظر تخصصیِ ایجابی یا 
سلبی درباره کار فتحی روشــن نیافتیم. عجالتا او از نظر 
مخاطبان، هنرمندی است که تردستی را در نهایت دقت 
و همراه با غافلگیری و هیجان به ســرانجام می رســاند. 
حتی اگر کسی پیگیر »عمارت« از قاب شبکه سه نباشد، 
تیکه های اجرای فتحی روشن را در فضای مجازی دیده 
است؛ اجراهایی که کامنت های تحسین آمیز کاربران را 

به همراه دارد.

   مورد چهارم| عملکرد همراهان
تصمیم این بوده تا ســعید فتحی روشن در »عمارت« تنها 
نباشــد. به همین دلیل پژمان بازغی، لیــلا اوتادی، وحید 
شمســایی و ملیکا زارعی عضو ثابت برنامه هستند. در نگاه 
اول واکنش های این دوســتان برای عده ای واجد جذابیت 
است. با نگاهی سخت گیرانه اما می توان گفت آنها چه ربطی 
به یک برنامه شعبده دارند؟ تحلیل میانه می تواند این باشد 
که چهره های مطرح واجد نوعی جذابیــت برای طیفی از 
مخاطبان هســتند و واکنش های هیجانی و نظرات توام با 
تعجب و مشارکت شان در اجرا، به کیفیت کار فتحی روشن 
ضریب می دهد. ایراد مهم جایی اســت که آنها گاه قادر به 
مدیریت خود نیســتند. مثلا هنوز هیجان ناشی از شعبده 
تمام نشــده اســت که دو نفر کل کل می  کنند و بحث را به 
بیراهه می برند. این هم جز مواردی است که باید در تدوین 

اصلاح شود. 

   مورد پنجم| ایرادات ساختاری
»عمارت« از نظر ساختاری می تواند برنامه  ای بهتر شود. 
مثلا برخی  آیتم  ها در تدوین گرفتار تعلیق بیش از اندازه 
می  شــوند؛ درحالی که مخاطب دوســت دارد در زمانی 
منطقی و معقول نتیجه کار شعبده باز را تماشا کند. حضور 
تماشــاچی برای چنین برنامه  ای لازم اســت. یعنی هم 
شاهدانی هستند که می توانند به از بین رفتن شائبه تقلب 
کمک کنند و مهم  تر اینکه فتحی روشن به انرژی و تعامل 
آن ها نیاز دارد. در فرآیند حضور تماشاگران می  شد بهتر 
عمل کرد تا فضا صمیمانه  تر باشــد. چون چیدمان محل 
نشستن بیش از حد رسمی اســت و بدتر اینکه از زیبایی 

بصری بهره ندارد.

»عمارت« از معدود برنامه های خوب حال حاضر تلویزیون است که با هدف سرگرم کردن مخاطب 
روی آنتن می رود و نقش آفرین اصلی آن سعید فتحی روشن است

شعبده های جذاب سعید

         منظر اول| پس از سه سال آخرین فیلمی که از مریلا زارعی دیدیم، »هناس« بود که سال ۱۴۰۰ بازی کرد 
و یک سال بعد در جشنواره فیلم فجر رونمایی شد. این بازیگر حالا در همکاری دوباره اش با ابراهیم حاتمی کیا 
نقشی خاص را برعهده دارد. پروژه تاریخی است؛ شخصیت حساسیت برانگیز است و حاتمی کیا اولین بار است 
که سراغ چنین ژانری می رود. می دانیم توانایی این کارگردان اثبات شده و زارعی هم بارها درخشیده. می دانیم 
همکاری های قبلی این دو با »دعوت«، »چ« و »بادیگارد« موفق بوده ولی حالا صحبت از یک اثر متفاوت است 
و باید دید نتیجه چه خواهد شد. بر اساس شنیده ها، شــرایط برای رقم خوردن یک اتفاق خوب فراهم است و 
کارگردان و بازیگر انگیزه های  بالایی دارند. حاتمی کیا بعد از »خروج« در سال 98 دیگر فیلم نساخت و تمرکزش 

را بر پروژه »موسی« گذاشت. اثری که قرار بود آن را فرج الله سلحشور کارگردانی کند. 

         منظر دوم| مرور کارنامه مریلا زارعی بازیگر توانمندی است که اخیرا تجربیاتی تازه به کارنامه اش افزوده. 
داریم از دو نقش او در سریال های خانگی »افعی تهران« و »جنگل آسفالت« می گوییم که وارد جلد شخصیت 
زنانی خاص رفت. اولی متهم به آدم کشی بود و دومی گرفتار اعتیاد. عملکرد زارعی در هر دو سریال تحسین ها 
را به همراه داشت. حالا سوال این است که آیا او همزمان با پذیرش همکاری با پروژه »موسی« می تواند در فصل 
دوم »جنگل آسفالت« بازی کند؟ نمی دانیم.... زارعی سال 7۴ پا به عرصه بازیگری گذاشت و حالا حاصل فعالیت 
هنری اش بیش از ۵۰ فیلم و سریال است. نام زارعی با سریال های تلویزیونی از جمله »کارآگاه« و »دبیرستان 
خضراء« سر زبان ها افتاد و اولین نقش مهم سینمایی اش سال 77 با »دو زن« رقم خورد. او برای این فیلم از جشن 

خانه سینما تندیس مکمل گرفت و خیلی زود نقش های خوب و ماندگار دیگری به کارنامه اش افزود.

لوتر: سقوط خورشید
  پخش:   شبکه نمایش

  زمان پخش: ساعت ۱7
  کارگردان: جیمی پین
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 اندی سرکیس، درموت کرولی و هتی موراهان

  محصول : انگلیس/2023
  نمره در IMDB   : 6/۴ از ۱0
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گل یا پوچ مدیری 
 با مخاطبان خانگی

محمد صابری|خلق قصه، هنر می خواهد و چقدر دشوار است 
وقتی قرار است این قصه، ریشه در واقعیتی بیرونی هم داشته 
باشــد. اگر بخواهیم صفر تا صد فرآیند تولید یک سریال یا 
فیلم سینمایی را در یک گزاره خلاصه کنیم و حکم به توفیق یا 
شکست آن بدهیم، همه اش در این واقعیت خلاصه می شود؛ لطفا 
قصه بگویید. همین الان اگر مروری بر ماندگارترین تولیدات 

سرگرم کننده در قاب تلویزیون یا شبکه خانگی داشته باشید، 
قطعا آن هایی موفق تر ظاهر شده اند که توانسته اند نسبتی با 
همین گزاره برقرار کنند و برای مخاطبان خود »قصه« بگویند. 
برنامه »گل یا پوچ« که به تازگی پخش فصل نخست آن در شبکه 
خانگی به پایان رسیده است، از این منظر یکی از موفق ترین آثار 
بوده است. پلتفرم های خانگی طی یک دهه گذشته، هر اندازه 

که در زمینه تولید مجموعه های نمایشی موفق ظاهر شده اند، 
غالبا در تولیدات سرگرم کننده و به خصوص در رئالیتی شوها، 
جز کپی برداری، توفیقی به دست نیاورده  بودند و در میان معدود 
تجربه های موفق، حالا می توان »گل  یا پوچ« را هم یک دستاورد 
قابل ارجاع به حســاب آورد. مهران مدیری میزبان اصلی این 
برنامه بود و هرچند این بار خود، کارگردانی را برعهده نداشته اما 

کیفیت حضورش، سایه ای سنگین بر خروجی آن داشته است. 
فصل اول »گل یا پوچ« با رقابت 18فرد ناشناس کلید خورد و با 
شهرت تعداد قابل توجهی از آن ها به پایان رسید. به بهانه حضور 
موفق مهران مدیری در این برنامه، سراغ بازخوانی کارنامه اش 
در شبکه نمایش خانگی رفتیم؛ او در کدام تجربه هایش موفق تر 

و در کدامیک ناکام بوده است؟

 پرونده برنامه تماشایی »گل یا پوچ« در شبکه نمایش خانگی بسته شد تا بار دیگر 
شاهد احیای برند مهران مدیری در مقام میزبان یک برنامه باشیم. به همین بهانه سراغ 
بازخوانی هشت تجربه این هنرمند در شبکه نمایش خانگی رفتیم؛ کجا گل کاشت و کجا 

مشتش پوچ بود؟

يکــی از ويژه ترين امتیــازات »گل يــا پوچ« 
ستاره سازی به جای ستاره بازی بود. اگر بخواهیم 
فهرســتی از پارامترهای موثــر در توفیق يک 
برنامه ســرگرم کننده تهیه کنیم، قطعا يکی از 
شاخص ترين پارامترهای تعیین کننده می تواند 
همین ويژگی باشد. مهران مديری و تیم درجه 
يکی که به عنوان طراح و کارگردان در کنارش 
بوده اند، به خوبی توانســتند در فرآيند تولید و 
پخش اين مجموعه، تعدادی از چهره های گمنام 
و برخاســته از میان مردم معمولی را تبديل به 
چهره هايی شناخته شده کنند که اتفاقا همزمان 
با پخش اين مجموعه و خــارج از قاب »گل  يا 
پوچ« در کانون توجه قرار گرفتند. برخی از آن ها 
حالا تبديل به چهره های مطرح در شبکه های 
اجتماعی شده اند و اين بهترين سند برای توفیق 

در چهره سازی اين برنامه است.

کدام چهره  ها همراهش بودند؟

»مسابقه گل يا پوچ خوشــبختانه يک مسابقه 
کپی از برنامه هــای خارجی نیســت؛ چرا که 
بازی گل يا پوچ، يک بازی اصیل ايرانی است.« 
اين هــا حرف های مهران مديری اســت که در 
ابتدای هر قســمت از برنامه »گل  يا پوچ«  آن 
را يادآوری می کرد تا به قول خودش يک بازی 
اصیل ايرانی کــه در جمع های خانوادگی بازی 
می شود را تبديل به يک شوی تلويزيونی کند. از 
اين رو شايد بتوان اين مسابقه را از منظر اجرا در 
مقابل مسابقه های ديگر نمايش خانگی بديع و 
تازه دانست؛ به خصوص که مدت هاست فرمول 
تکراری استفاده از قالب مافیا، تبديل به بستری 
برای ســری دوزی مجموعه های رئالیتی شــو 
در شبکه خانگی شــده بود. پلتفرم فیلیمو که 
پیش تر با تجربه های موفقی همچون »صداتو« 
اين قاعده را به هم زده بود، اين بار هم به خوبی از 
برند مهران مديری، در مقام طراح و میزبان بهره 
گرفت و اين مجموعه توانســت اتفاقی متفاوت 
را در شــبکه  خانگی رقم بزند. کیفیت حضور 
مديری در مقام میزبان، موردتحسین مخاطبان 

قرار گرفت.

از این تجربه چه می دانیم؟

هرچند برخلاف ديگر آثار مورد اشاره در اين 
پرونده، »گل  يا پوچ« جــزو آثاری که مديری 
خــود کارگردانی اش را برعهده داشــته، قرار 
نمی گیرد و بخشی از موفقیت اين مجموعه هم 
مديون تیم کارگردانی آن است، اما نمی توان 
سايه ســنگین مديری در توفیق اين تجربه را 
ناديده گرفت. مديــری هم در فرآيند طراحی 
بازی و هم در کیفیت میزبانی به خوبی توانست 
لحن اين برنامه را مديريت کند و امضای خود 
را پای آن بگذارد. در ســايت رســمی فیلیمو 
تاکید شــده اســت: »در فصل اول، خبری از 
حضور خانم ها نیســت؛ چون هیــچ خانومی 
در اين مســابقه، تقاضای شرکت نکرده است 
اما احتمال حضــور تیم هايــی از خانم ها در 
فصل های بعد وجود دارد.« و اين يعنی ادامه 

يک اتفاق خوب.

واکنش ها چه بود؟

گل یا پوچ| 1403

مهران مديری توانايی ويــژه ای در زوج آفرينی 
دارد. او به خوبی می توانــد دو کاراکتر متضاد را 
در کنار يکديگر قرار دهد و از کنتراســت میان 
 رفتار آن ها، موقعیت های کمدی خلق کند. در 
»ويلای من« هم همین فرمول اجرايی شــده و 
اين بار هم مهران مديری برای خلق زوج اصلی 
ســراغ يکی از کلیدی ترين بازيگران مجموعه 
آثارش يعنی سیامک انصاری رفته است. مديری 
و انصــاری دو بازيگــر محــوری »ويلای من«  
بودند که بخشی از موقعیت های کمدی سريال 
به واسطه بده بستان های میان آن ها شکل گرفت. 
در اين مجموعه اما بازيگــران ديگری همچون 
هادی کاظمی، الیــکا عبدالرزاقــی، غلامرضا 
نیکخواه و زنده ياد عارف لرستانی هم ايفای نقش 
کردند و به نوعی اين بار هم تیم بازيگران مديری، 

به طور کامل همراهش بوده اند.

کدام چهره  ها همراهش بودند؟

بعد از نیمه تمام ماندن تولید و انتشــار »قهوه 
تلخ« مهــران مديری در موقعیتی دشــوار در 
مواجهه با طرفدارانش قرار گرفت. او برای رفع 
همین دلخوری بود که خیلی زود در همکاری 
مجدد با يک هلدينگ اقتصادی، سريال تازه ای 
را کلید زد. »ويلای من« با همین دســتورکار 
متولد شد، داستان ســريال پیرمردی 90ساله 
و پولدار به نام مشــکین مشــکات که قرار بود 
به زودی فوت کند. وی هرگــز ازدواج نکرده و 
فرزندی نداشــت. او فقط چند برادر داشت که 
همه آن ها فوت کرده  بودند. وکیل درســت کار 
وی، هنگامــه مهاجر به دنبــال وراث واقعی او 
بود که به طور اتفاقی ارســلان رحمتی با بازی 
مهران مديری و هدايت بقلانی با بازی سیامک 
انصاری که در يک رستوران کار می کنند متوجه 
اين ماجرا می شوند و تصمیم می گیرند که خود 
را به عنــوان برادرزاده مشــکات معرفی کنند. 
ارسلان، فردی باهوش و خلافکار با سابقه بود و 
هدايت نیز سابقه زندان داشت و در جعل مدرک 

استاد بود.

از این تجربه چه می دانیم؟

اشــاره کرديم که انگیزه اصلی مهران مديری 
برای تولید »ويلای من« جبــران مافات بود، 
او بخشــی از اعتماد مخاطبانــش را به دلیل 
بلاتکلیف ماندن پايان »قهوه تلخ« از دست داده 
بود و به دنبال فرصتی برای جبران می گشــت 
اما »ويلای من« انتظاری را که او توقع داشت، 
رقم نزد. ســريال هرچند گروهی از مخاطبان 
را با خود همراه کرد اما قطعا در قیاس با ساير 
تجربه های کارگردانــی او، نمی توان »ويلای 
من« را در زمره توفیقاتش قرار داد. مديری اما 
در فرامتن تلاش کرد اتفاقــات ديگری را رقم 
بزند. مانند ماجرای قرعه کشی که پیش تر در 
»قهوه تلخ«  بلاتکلیف مانده بــود و اين بار در 
»ويلای من« مراسمی با پروپاگاندای اساسی 
رســانه ای برايش تدارک ديده شد و جوايزی 

هم اهدا شد.

واکنش ها چه بود؟

ویلای من| 1391

اصلی تريــن برگ برنده مهــران مديری در 
»هیولا« که تا حدودی توانست غیبت کاراکتر 
محبــوب فرهاد اصلانی در ايــن مجموعه را 
جبران کند، حضور ويشــکا آسايش بود. ژاله 
کبیری، همســر دوم کامــروا و مادرخوانده 
هوشمند بود. ژاله، زنی بسیار پولدار بود که با 
سادگی تمام، همه اموالش را به نام کامروا زده 
و اختیارشــان را به او سپرد اما پس از سقوط 
هلیکوپتر و مرگ مشــکوک کامــروا متوجه 
می شــود که هیچ پولی ندارد و همســرش 
تمام اموال او را فروخته اســت. آسايش که 
از کمدين های موفق ســینما هم محســوب 
می شود، در اين مجموعه هم حضوری جذاب 
داشت و برخی از سکانس های مرتبط با تقابل 
او و ســیما تیرانداز، از بخش هــای جذاب و 

خنده دار سريال بود.

کدام چهره  ها همراهش بودند؟

بعد از تجربه موفق »هیــولا« مهران مديری 
به راحتی نمی توانســت بی  خیــال اين برند 
تازه شــود. او که پیش تر هم سری سازی در 
قاب تلويزيون را برای تجربه های موفق خود 
مشق کرده بود، در شبکه خانگی هم تصمیم 
به استمرار اين تجربه گرفت. البته »دراکولا« 
به دلیــل تغییر تیم ســازنده و حتی ترکیب 
عوامل بیشتر شــبیه به يک اسپین آف برای 
»هیولا« بود تا يک دنباله. کاراکتر مشــترک 
اين دو سريال هم کامران کامروا با بازی مهران 
مديری بود. ژاله کبیری، همسر جديد کامران 
کامروا بود که بعد از سه سال زندگی مشترک 
برای او جشــن تولد گرفته و همه آشنايان و 
دوستان را دعوت کرده تا ثروت خود را برای 
ديگران به نمايش بگذارد. کامروا هم موسسه 
خیريه جديدی برای کــودکان کار راه اندازی 
کرده و مانند گذشــته به پولشــويی مشغول 
اســت و مهیار مهرافزون را به استخدام خود 
درآورده  است. در چنین شرايطی بالگرد حامل 
کامروا سقوط می کند و اين نقطه آغاز روايت 

سريال است.

از این تجربه چه می دانیم؟

»دراکولا« نتوانست موفقیت »هیولا« را برای 
مهران مديری تکــرار کند. هرچنــد برخی از 
بازی های خوب در ســريال مانند بازی ويشکا 
آســايش و ســیما تیرانــداز به صــورت ويژه 
موردتحسین منتقدان هم قرار گرفت اما گويی 
در غیاب پیمان قاسم خانی، فیلمنامه اين سريال 
نتوانســت درخشــش فیلمنامه قبلی را برای 
مديری به همراه داشته باشد. با اين همه اما باز 
هم »هیولا« فرامتن هايی برای خبرسازی و قرار 
گرفتن در کانون توجه رســانه ها و شبکه های 
اجتماعی داشت. در قسمتی از سريال، مديری، 
ترانه مهتاب از ويگن را اجرا کــرد که اين اجرا 
موردتوجه کاربران فضــای مجازی قرار گرفت. 
از سوی ديگر، کیفیت حضور حیوانات زنده در 
قسمت اول، بازخوردهايی را در میان طرفداران 

محیط زيست به همراه داشت.

واکنش ها چه بود؟

دراکولا| 1400

يکی از برگ برنده های مهران مديری در کارگردانی 
مجموعه های طنز، توانمنــدی ويژه اش در زمینه 
تمرکز بــر قابلیت هــای بازيگران، بــرای خلق 
کاراکترهای ماندگار اســت. از همیــن زاويه هم 
همواره سريال های موفق او ويترينی از هنرنمايی 
بازيگران هم بوده اســت. نقش اصلی در ســريال 
»قهوه تلخ«  نیما با بازی ســیامک انصاری بود اما 
بی ترديد ماندگارترين شخصیت های اين مجموعه 
را بايد باباشاه و بابااتی با آن ويژگی های منحصر به 
فردشان دانست که بازی درخشان هادی کاظمی 
و جواد عزتی در نقش آن ها هنــوز هم در حافظه 
مخاطبان رنگ  نباخته و هر از گاهی شاهد وايرال 
شدن مجدد بريده هايی از آن هستیم. محمدرضا 
هدايتی، الیــکا عبدالرزاقــی و زنده يــاد عارف 
لرســتانی هم در اين مجموعه خوش درخشیدند 

و کاراکترهای ماندگاری را خلق کردند.

کدام چهره  ها همراهش بودند؟

آن روزهــا يعنی در ســال های پايانی دهه 90، 
هنوز صحبت درباره امکان تولید يک مجموعه 
نمايشــی، خارج از قاب تلويزيون با لکنت زبان 
همراه بــود. هنوز چیزی به نام شــبکه نمايش 
خانگی به صورت کامــل هويت پیدا نکرده بود و 
هرگونه ســرمايه گذاری در اين حوزه با ريسک 
بالايی همــراه بود. مهران مديــری که پیش تر 
»گنج مظفر« را در قالب سی دی در بازار عرضه 
کرده و تجربه چندان ماندگاری هم رقم نزده بود، 
اين بار با »قهوه تلخ« چنان قدرت نمايی  کرد که 
مسیر برای ديگران هم هموار شد. »قهوه تلخ« 
در کنار  »قلب يخی«، بی ترديد پرچم دار تحول 
در شــکل گیری جريان سريال ســازی خانگی 
بودند. ايده مديری و برادران قاســم خانی برای 
»قهوه تلخ« درباره نیما زند کريمی به عنوان يک 
استاد تاريخ بود که در مسیر تحقیقات خود در 
مورد يک سلسله نامکشوف تاريخی در حدفاصل 
بین زنديه و قاجاريه، با خوردن يک فنجان قهوه 
در زمان سفر می کند و در دردسر بدی می افتد. 

»قهوه تلخ« با همین ايده ساده، درخشید.

از این تجربه چه می دانیم؟

»قهــوه تلخ« را تــا همین امروز هــم احتمالا 
بتواند پرمخاطب ترين ســريال خانگی توصیف 
کرد. مهــران مديری بــا تیمــی درجه يک از 
بازيگران توانست تجربه ای درخشان در زمینه 
کمدی سازی در خارج از قاب تلويزيون را به ثبت 
برساند و هرچند هنوز خبری از پلتفرم ها نبود، 
مخاطبان با خريد سی دی، به تماشای هفتگی 
اين مجموعه می نشســتند. خلق کاراکترهای 
ماندگار در کنار طنز پرقدرت و پرکنايه در اين 
مجموعه، يادآور ســريال محبوب »شب های 
برره« در تلويزيون بود، اما با همه اين توفیقات، 
سريال سرانجام تراژيکی پیدا کرد. »قهوه تلخ« 
از پروژه های ناتمام در شبکه خانگی است که به 
دلیل اختلاف در تیم تهیه کنندگی و البته برخی 
فشــارهای نظارتی، هیچگاه به پايان نرسید تا 

اولین سريال ناتمام خانگی هم لقب بگیرد.

واکنش ها چه بود؟

قهوه تلخ| 1389

اصلی ترين چهره ای که با »اســکار« توانست 
بیش از گذشته در همراهی با مهران مديری 
در کانون توجه قرار بگیرد، نیما شــعبان نژاد 
بود. کمدينی توانمند کــه پیش تر با حضور 
در کنار رامبد جوان و در قــاب »خندوانه«، 
حسابی خوش درخشــیده بود اما از جايی به 
بعد مورد اعتماد و حمايت مهران مديری قرار 
گرفت و يکی از همراهان ثابت او در تجربه های 
اخیرش شد. شعبان نژاد در »اسکار«، دستیار 
اصلی مديری بود. اما هــر فصل از اين برنامه 
میزبان چهره هايی هم بود کــه البته بخش 
زيادی از آن ها را می تــوان چهره های ثابت 
برنامه های سرگرمی در شبکه خانگی به شمار 
آورد و بــه معنای واقعی حضــور هیچ کدام، 
ارزش افزوده ويژه ای را برای همراهی مخاطب 

نداشت.

کدام چهره  ها همراهش بودند؟

مهران مديری کــه به دلیل حواشــی مرتبط 
با ســال 1401، از تلويزيون کنــاره گرفته بود 
و حتــی ادامه پخــش  »دورهمــی «اش هم با 
چالش هايی مواجه شــده بود، تصمیم گرفت 
با يک برنامــه ترکیبی به شــبکه خانگی وارد 
شــود اما فرمان نظارت در شــبکه خانگی هم 
در دســت تلويزيونی ها بود و اين شــروع يک 
چالش دوسويه برای مديری و صداوسیما شد. 
»اسکار«، گويی وجه المصالحه اين کشمکش ها 
بود و سرانجام هم توانست از خان سوءتفاهم ها 
عبور کند و راهی شبکه خانگی شود. در هر فصل 
از برنامه »اسکار« چهار مهمان حضور داشتند 
و چالش هايی را که از ســمت مديری مشخص 
می شد، انجام می دادند. هر فردي تلاش می  کرد 
چالش خود را به خلاقانه ترين روش ممکن انجام 
دهد و رقابت بر سر تنديس اسکار بود. در پايان 
هر فصل چهار قســمتی، نحوه انجام چالش ها 
توســط چهره های مهمان از ســوی مجری و 
دستیار او و نیز بینندگان، بررسی و امتیاز داده 
می شد تا سرانجام با جمع امتیازهای هر چالش، 

برنده جايزه اسکار آن فصل مشخص شود.

از این تجربه چه می دانیم؟

فرآيند تولید و پخش »اســکار«، حاشــیه های 
فرامتنی بسیاری داشت و به همین دلیل پیش 
از آغاز پخش رســمی آن، نامش در کانون توجه 
رسانه ها قرار گرفت. با اين همه اين برنامه طراحی 
و اجرايی جذاب داشت. مهران مديری هم بعد از 
مدت ها، حضوری موفق و به اندازه در مقام مجری 
داشت و توانســت بار ديگر ثابت کند که توانايی 
ويژه ای در میزبانــی يک برنامه دارد. اســکار، 
آيتم های جذابی هم داشــت که پربازتاب ترين 
آن ها مربوط به ســکانس های فیلم های مطرح 
تاريخ سینما بود که مهمانان به عنوان يک چالش 
می توانستند به مدد ابزارهای فناوری جديد، در 
آن ها ايفای نقش کنند. اين سکانس ها به صورت 
تکی، در شــبکه های اجتماعی بازنشــر شد و 
موردتوجه قرار گرفت. »اسکار« از اين منظر، جزو 

تجربه های موفق مديری بود.

واکنش ها چه بود؟
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اصلی ترين چهــره ای که همراهــی اش با مديری 
در »هیــولا« در همــان پیش تولیــد موردتوجه 
رسانه ها قرار گرفت، بی شــک پیمان قاسم خانی 
بود. فیلمنامه نويس کاربلد و خوش ســابقه ای که 
سال ها همکاری  مشترکش با مهران مديری به خلق 
جذاب ترين و ماندگارترين کمدی های تلويزيونی 
منجر شده بود و حالا پس از مدت ها بارديگر تصمیم 
به همکاری مشــترک گرفته بودند. از سوی ديگر 
حضور فرهاد اصلانی در نقش اصلی ســريال هم 
بسیار اتفاق متفاوتی بود و مديری به خوبی توانست 
تبحر خود برای تشخیص ظرفیت های کمدی يک 
بازيگر ديگر را به رخ بکشد. شبنم مقدمی، محمد 
بحرانی و سیما تیرانداز هم حضوری تماشايی در اين 
سريال داشتند. حتی نیما شعبان نژاد که پیش تر در 
»خندوانه« کشف شده بود، در قاب اين سريال به 

شهرت بیشتری رسید.

کدام چهره  ها همراهش بودند؟

مهران مديری در اين مقطع از فعالیت خود در 
شــبکه خانگی نیاز به احیای برند خود داشت 
و وقتی دســت روی ســوژه ای جــذاب مانند 
آقازادگی و فســاد مالی گذاشت، مشخص بود 
که می  تواند بازگشــتی را بــه دوران اوج خود 
رقم بزند. داســتان »هیولا« از ايــن قرار بود؛ 
هوشنگ شرافت، معلمی سرشناس و شرافتمند 
است که در تنگنای مالی قرار دارد و اين مسئله 
بر خانواده اش تاثیر به ســزايی گذاشــته  است. 
هوشــنگ، مادری مريض دارد که توان خريد 
داروهايش را ندارد. روزی يکی از دانش آموزانش 
به نام هوشــمند کامروا به او سه تراول 50هزار 
تومانی می دهد و شــرايط خريد داروها را پیدا 
می کند، اما می فهمد کــه تراول ها تقلبی بوده 
و برای خريد داروهايش مجبــور به خرج آنها 
می شود. در همان حین، با پدر هوشمند يعنی 
کامران کامروا که فردی بسیار پولدار است، آشنا 
می شود و ارتباطاتی با او پیدا می کند که باعث 
می شود شريف بودن را کنار بگذارد و ناخواسته 
صاحب ثروتــی بادآورده و ســپس درگیر يک 

ماجرای جنايی می شود.

از این تجربه چه می دانیم؟

»هیولا« به پشــتوانه ترکیب بازيگرانش خیلی 
زود محبوب شد. مهمتر از ويژگی های ساختاری 
اما اين بار هم اين فیلمنامــه درجه يک پیمان 
قاســم خانی بود که توفیق ســريال را ضريب 
داد. در يکی از نظرســنجی ها اعلام شد فصل 
اول هیولا، با میانگین 1۷میلیون دقیقه تماشا، 
پربیننده ترين مجموعه شــبکه نمايش خانگی 
شده است. البته اين رکورد بعدها به آثار ديگری 
هم تعلق گرفت. با اين همه، فضای کلی سريال 
و بريده های آن در فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی هم رسان شد و همین ويژگی حکايت 
از توفیق مديری در احیای برند خود داشــت. 
کنايه های صريح سیاسی و اقتصادی اين سريال 
هم در رسیدن به چنین موفقیتی بی تاثیر نبود. 
هیولا در بیستمین دوره جشــن حافظ برنده 

چهار جايزه شد.

واکنش ها چه بود؟
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هرچنــد در مجموعــه »عطســه« مديــری 
دايره بازيگران خــود را محدودتر کــرده بود اما 
برگ برنده  های اصلی خود را همچنان همراه خود 
داشــت. آيتم ويژه ای که مهران غفوريان در اين 
مجموعه به عنــوان يک زندانی تحــت بازجويی 
داشــت، فراتر از عنوان و شناسنامه اين مجموعه 
تبديل به يک برند در فضای مجازی شد و همچنان 
هم هر از گاهی شاهد وايرال بريده های آن هستیم. 
در کنــار غفوريــان بازيگران ديگــری همچون 
سیامک انصاری، سپند امیرسلیمانی، علی اوجی، 
فلامک جنیدی، ســروش جمشیدی، سید جواد 
رضويان و نصرالله رادش هم در آيتم های مختلف 
»عطسه« حضور داشــتند و به تعبیری می توان 
گفت بدنه چهره های همراه مديری در سريال های 
تلويزيونی اش در اين مجموعه هم همراهش بودند 

و کاراکتر مختص خود را داشتند.

کدام چهره  ها همراهش بودند؟

مجموعه »عطسه« در واقع دنباله ای بر مجموعه  
آيتمی »شــوخی کردم« بود. در بخش مربوط به 
برنامه »شوخی کردم« به دو ويژگی مشخص آن 
اشاره کرديم، يکی موضوع محور بودن هر قسمت 
و ديگری حضور پرشــمار بازيگران تولیدات طنز 
تلويزيونی طی چند دهه گذشــته در ويترين اين 
برنامه. »عطســه« گويی اما هیچکــدام از اين دو 
ويژگی را نداشت. فصل مشــترک دو تجربه خلق 
کاراکترهايی با شناسنامه و در موقعیت مشخص 
بود اما بنا بر آنچه مديری خودش هم اعلام کرد، 
برخــلاف رويکــرد موضوعی »شــوخی  کردم« 
در مجموعه »عطســه« تلاش اصلی شــوخی با 
موضوعات روز بود و از اين منظر می توان گفت اين 
برنامه به تجربه سال های دورتر مديری در »ساعت 
خوش« نزديک تر بود. نکته جالب درباره »عطسه« 
اما تولید و توزيع آن در سکوت کامل خبری بود و 
در فرآيند عرضه هم وزارت ارشاد درجه کیفی جیم 
را برای اين مجموعه درنظر گرفت که پايین ترين 
درجه ای بود که تا آن روز به يک محصول نمايش 

خانگی اعطا شده بود!

از این تجربه چه می دانیم؟

»عطســه«، موقعیــت عجیبــی در کارنامه 
مديــری دارد و حتــی در قیاس بــا تجربه 
قبل ترش يعنی »شــوخی کردم« با هیاهوی 
کمتری به پخش رســید. به نوعی که نه در 
حین پخش و نه پــس از آن، کمتر شــاهد 
گفت وگوی رســانه ای عوامــل آن بوديم و 
همه چیز درباره اين مجموعه، در يک سکوت 
خبری سپری شد. اشاره هم کرديم که وزارت 
ارشاد درجه کیفی بســیار پايینی را برای آن 
در نظر گرفت. به همین دلايل اين مجموعه 
توفیق اقتصادی پیدا نکــرد اما چند کاراکتر 
در دل آن خلق شد که به صورت گسترده به 
شهرت رسیدند. مانند مربی فوتبالی که مهران 
مديری خودش ايفاگر نقــش آن بود و تقلید 
کنايه آمیزش از چهره های شــاخص فوتبالی 

حسابی مورد توجه قرار گرفت.

واکنش ها چه بود؟
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يکی از ويژگی های شــاخص مجموعه »شــوخی 
کردم« که اتفاقا در پوســتر اصلی برای پخش در 
شــبکه خانگی روی آن تاکید ويژه ای شــده بود، 
تلاش مهران مديری برای گردهم آوردن شــمار 
قابل توجهی از چهره های شناخته شده مجموعه های 
طنز تلويزيونی طی دهه های گذشته در يک قاب 
بود. اين ويژگی به خصوص به واسطه قالب آيتمی، 
اين فرصت را فراهم آورده بود تــا مخاطب در هر 
قسمت از اين برنامه با تنوعی از چهره های کمدين 
مواجه باشــد. خشــايار الوند و امیرمهــدی ژوله، 
اصلی ترين آيتم نويس های ايــن مجموعه بودند و 
کاراکترهايی که آن ها خلق کردند با نقش آفرينی 
چهره هايی همچــون مهران غفوريان، ســیامک 
انصاری، جواد رضويان، نیما فلاح، نادر ســلیمانی، 
رضا شــفیعی جم و شــمار ديگری از کمدين های 

شناخته شده در حافظه مخاطبان ماندگار شدند.

کدام چهره  ها همراهش بودند؟

وقتی به ســال های اوج حضور مهران مديری در 
قاب تلويزيون در اولین گام های کمدی سازی اش 
بازمی گرديــم، متوجــه اين نکته می شــويم که 
مديری پیش از ســاخت مجموعه های داستانی، 
تبحر ويژه ای در آيتم ســازی طنز داشت و اساسا 
برند خاطره سازی مانند »ســاعت خوش« برپايه 
همین ساختار متولد شد. بعد از تجربه ساخت سه 
سريال خانگی، رفتن سراغ قالب آيتمی، به نوعی 
يک ريســک در اين بازار جديد محسوب می شد. 
»شوخی کردم« محصول همین دورخیز از سمت 
مهران مديری بود. پیش تولید شوخی کردم را با 
حضور بیش از ۶۷ نفر از چهره هــای مطرح طنز 
ايران در 20سال گذشــته آغاز کرد. تولید فصل 
اول اين ســريال در 12مجموعه دو قســمتی به 
پايان رسیده و پخش اولین مجموعه آن با موضوع 
»خلاقیت )دروغ(« در شــبکه نمايش خانگی از 
15دی 1392 آغاز شد و بعدتر هر قسمت از اين 
مجموعه با يک موضوع محوری روانه بازار شــد. 
خلق کاراکترهای ثابت در موقعیت های مشترک، 

ايده مديری در اين مجموعه آيتمی بود. 

از این تجربه چه می دانیم؟

»شوخی کردم« در مجموع تجربه ای موفق برای 
مهران مديری بود که بعدتر توانست نسخه ای 
از آن را به آنتن تلويزيون هم برســاند. جنس 
متفاوت طراحی آيتم های اين مجموعه و تمرکز 
محتوايی هر قســمت از آن بر يــک کلیدواژه، 
باعث شــده بود که مخاطب، الزامــی به دنبال 
کردن سريالی آن نداشــته باشد و تقدم و تأخر 
در تماشــای بخش های مختلف آن، اختلالی 
در فرآيند ارتباط مخاطب با آن ايجاد نمی کرد. 
احتمالا رضايت شــخصی مديری از نتیجه اين 
برنامه هم در طراحی و تولید مجموعه بعدی اش 
يعنی »عطسه« بی تاثیر نبوده است. به خصوص 
که با دقت روی لوکیشــن ها و حتی بازيگران 
حاضر در مجموعه می شود فهمید که »عطسه« 
کاملا مستقل از »شوخی کردم« ساخته شده و 

صرفا دنباله ای بر آن نیست.

واکنش ها چه بود؟
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14 04 85
در میانه دهه هشتاد صحبت از پلتفرم های خانگی اصلا مرسوم نبود و به سختی می شد تصور کرد 
که يک اثر نمايشی خارج از قاب تلويزيون بتواند به تولید و مهمتر از آن، پخش برسد. در سال 85 
مهران مديری »گنج مظفر« را با همین نگاه به تولید رساند. البته اين سريال قرار بود از تلويزيون 
پخش شــود اما به دلايلی امکانش را پیدا نکرد و امتیاز آن به بخش خصوصی واگذار شد. مديری 
بعد از تولید و پخش  »قهوه تلخ«  اين سريال را هم روانه شبکه خانگی کرد که توفیقی هم برايش 

به همراه نیاورد.

 مهران مديری خودش بارها اعتراف کرده است که بازيگر خوبی نیست! البته اين گزاره بیشتر مربوط به 
پروژه های غیرکمدی  می شود که او خود کارگردانی شان را برعهده نداشته است. مديری در شبکه نمايش 
خانگی اما بازی های متنوعی هم دارد که از میان آن ها می توان به نمونه ضعیف »قلب يخی«، نمونه موفق 
»خاتون« و نمونه افتخاری »افعی تهران«  اشاره کرد. او در آينده ای نزديک سريال »تاسیان« را در مقام 
بازيگر در شبکه نمايش خانگی خواهد داشت تا تعداد اين دســت نقش آفرينی هايش در مقام دوربین 

کارگردانان ديگر به عدد 4 برسد.

مهران مديری 14 سال بعد از »قهوه تلخ« به تازگی بار ديگر سراغ قهوه رفته و نام پروژه تازه اش را »پدر 
قهوه« گذاشته است! اين سريال برای شبکه نمايش خانگی ساخته می شود و گويا قرار است ژاله صامتی، 
بازيگر نقش اول زن اين سريال باشد. مهران مديری نقش رئیس مافیای قهوه را ايفا کند و سام درخشانی 
هم يکی از نقش های محوری »پدر قهوه« را برعهده بگیــرد. همچنین از ترکیبی که برای بازيگران در 
نظر گرفته شده، می توان از همین حالا فضای کمدی کار و شــباهتش با آثاری چون مرد هزار چهره يا 

هیولا را متصور شد.
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   گزارش

در فصل جديد فوتبال باشگاهی اروپا به نوعی طلسم 
عجیب و غريبی به وجود آمده و اغلب بازيکنانی که از 
تعداد زياد بازی ها شکايت می کنند، خیلی سريع پس 

از مصاحبه خود دچار مصدومیت می شوند.
   رودری

رودری هافبک منچسترسیتی و اســپانیا، وقتی در 
ماه ســپتامبر افزايش بازی ها تاثیر خود را گذاشته 
بود به سخنگوی غیررســمی فوتبالیست ها تبديل 
شــد. برنده يورو 2024 فاش کرد بازيکنان خسته 
شــده اند و اعتراف کرد حتی صحبت هايی در مورد 
حمله اعتصاب بازيکنان وجــود دارد.او گفت: »بله، 
فکر می کنم به اعتصاب نزديک شــده ايم. بین 40 تا 
50 تعداد بازی هايی است که يک بازيکن می تواند در 
بالاترين سطح بازی کند. پس از آن شما افت می کنید 
زيرا حفظ ســطح فیزيکی غیرممکن است. امسال 
شايد تا 70 يا 80 بازی پیش برويم. فکر می کنم اين 
تعداد بازی خیلی زياد به نظر می رسد.« رودری پس 
از اين مصاحبه ها به طرز وحشتناکی در جريان ديدار 
سیتی با رقیب اصلی خود در راه قهرمانی لیگ برتر 
دچار مصدومیت شــد. انتظار نمی رود او اين فصل 

دوباره بازی کند.
   سون هیونگ مین

ســون هیونگ مین، کاپیتان تاتنهام اخیرا زمانی را 
در فیزيوتراپی ســپری کرده؛ اگرچه مصدومیت او 
به مراتب کمتر از رودری فاجعه بار است. ستاره کره 
جنوبی ماه گذشــته اعتراف کرد احساس نمی کند 
از بازيکنان مراقبت می شــود: »مــا نمی توانیم اين 
موضوع را کنترل کنیم. فقط 2 هفته تعطیل اســت 
و سپس پیش فصل شروع می شود. قطعاً اين شرايط 
را تغییر دهیم و بازيکنان بايد قدم بگذارند و چیزی 
بگويند.« سون در پیروزی لیگ اروپا مقابل قره باغ از 
تعداد بازی ها شکايت کرد و از آن زمان ديگر داخل 
مستطیل ســبز ديده نشــده؛ اگرچه تصور می شود 

بازگشت او نزديک باشد.
   آلیسون

آلیسون درواز بان لیورپول، يکی ديگر از ستاره های 

لیگ برتر در سال های اخیر مصدومیت زيادی داشته 
اســت. او قبل از بازی های ملی مصدومیت ديگری 
را متحمل شــد و انتظار نمی رود  تا ماه نوامبر کاملًا 
آماده شــود. مصدومیت جديد زمانی رخ داد که او از 
شیوه جديد لیگ قهرمانان انتقاد کرد. آلیسون گفت: 
»کسی از بازيکنان نمی پرسد در مورد اضافه کردن 
بازی های بیشتر چه فکری می کنند. بنابراين شايد 
نظر ما مهم نباشد. همه می دانند ما در مورد داشتن 
بازی های بیشــتر چه فکر می کنیم. می دانیم مردم 
بازی های بیشتری می خواهند اما کسانی که تقويم را 
می سازند، کنار هم بنشینند و به همه طرف ها از جمله 

بازيکنان گوش کنند.«
   دنی کارواخال

دنی کارواخــال، برنــده لیــگ قهرمانــان اروپا و 
يــورو 2024، با توجه بــه بازی برای رئــال مادريد 
و تیــم ملــی اســپانیا، 2 تیــم برتــر در فوتبــال 
باشــگاهی و بین المللــی، ممکن اســت در معرض 
 خطر انجــام تعداد زيــادی بازی خطرناک باشــد.

 همین اتفاق افتــاد و کارواخال در بــازی آخر رئال 
مقابل ويارئــال در دقايق پايانی دچــار پارگی رباط 
صلیبی از چهار ناحیه شد. او قبل از اين مصدومیت 

در مصاحبه ای از رودری در بحث اعتصاب بازيکنان 
حمايت کرد. ستاره رئال مادريد گفت: »فکر می کنم 
اگر از هر فوتبالیستی بپرسید، همان نظر رودری را به 
شما خواهند گفت. اگر اين روند ادامه پیدا کند، زمانی 
فرا می رسد که گزينه ديگری وجود ندارد. نمی دانم 
چه اتفاقی می افتد اما اين ما را نگران می کند زيرا بايد 
تحمل کنیم.« قرارداد کارواخال قرار بود در تابستان 
به پايان برسد اما مادريد در اقدامی اخلاق مدارانه آن 

را تا سال 2026 تمديد کرد.
   یورین تیمبر

تمیبر فصل گذشــته را به دلیل مصدومیت طولانی 
مدت از دســت داده بود.  او در فصل جديد شرايط 
بهتری دارد و يکــی از بازيکنان مهم بــرای آرتتا به 
شــمار می رود. او اخیراً گفت: »من فکر می کنم اين 
موضوع خیلی خطرناک است. هفته گذشته با سیتی 
بازی کرديم و فکر می کنم آنها  2  روز بعد دوباره بازی 
کردند. اين خیلی زياد است.« تیمبر در حال حاضر 
مشکل عضلانی دارد که او را مجبور کرد تا پیروزی  3 
بر يک آرسنال مقابل ساوتهمپتون را از دست بدهد 
اما انتظار نمی رود برای مدت طولانی تری از لیست 

توپچی ها خارج شود.

ديروز آخرين مســابقات ملی در نقــاط مختلف جهان به 
انجام رسید و حالا بايد منتظر شــروع مجدد رقابت های 
باشــگاهی باشــیم. هفته آينده به جــز بازی های لیگ، 
ديدارهای قاره ای برگزار خواهد شــد و تیم هــا با برنامه 
فشرده ای مواجه هســتند. البته اين تقويم سنگین، برای 
باشــگاه های ايرانی صدق نمی کند و آنها علی رغم ديگر 
نقاط آسیا و اروپا، از امتیازهای ويژه ای برخوردار هستند و 
با لغو ديدارهای داخلی شان، جدول لیگ را به راحتی به هم 
ريختند و کاری کردند که حالاحالاها نبايد منتظر تعادل 

در تعداد بازی تیم ها باشیم.

   السد قطر، حریف پرسپولیس
حريف اين هفته پرســپولیس 8 بازيکن ملی پوش داشت 
اما نه تنها بازی اش لغو نشــد، بلکه بايــد روز جمعه برابر 
الشحانیه به میدان برود. تیم سرشناس قطری 3 روز بعد 
میزبان تیم تحت هدايت خوان کارلوس گاريدو خواهد بود. 
آنها در فضايی کاملا حرفه ای و شــبیه   چیزی که در دنیا 
مرسوم است، به کارشــان ادامه می دهند و همین مسئله 
به  بازيکنان کمک می کند تا در مواقــع بحرانی تر و حتی 
در تورنمنت های خاص که فاصله مســابقات در آنها کم 
هستند، بتوانند خروجی بهتری از خود بروز بدهند. نقطه 
مقابل السد، پرسپولیس است. بازی پنجشنبه اين تیم برابر 
ملوان به زمان نامعلومی موکول شد و آنها تا دوشنبه هیچ 

مسابقه ای نخواهند داشت.

   روشن تاجیکستان، حریف تراکتور
اين طور نیست که تنها کشورهای سطح اول آسیا مقید به 
برنامه از پیش مشخص شده باشند. تیم روشن تاجیکستان 
نیز که بايد چهارشنبه هفته آينده با تراکتور پیکار داشته 
باشد، خلاف حريف ايرانی اش که مسابقه خود را لغو کرد 
و حاضر نشــد روز جمعه -پنج روز پیش از ديدار در لیگ 
قهرمانان آســیا2- به مصاف گل گهر برود. روشن پس از 
دوئلی که امروز برگزار خواهد کرد، شنبه نیز ديداری ديگر 

خواهد داشت و سپس مهیای مصاف با پرشورها می شود.

   شارجه امارات، حریف سپاهان
ديگر تیم ايرانی که بازی داخلی خود را لغو کرد، سپاهان 
است. طلايی پوشان که نســبت به ديگر تیم های داخلی 
نمايندگان بیشــتری در تیم ملی دارند، پنجشــنبه در 
خانه به مصاف نساجی نمی روند، به اين بهانه که بايد روز 
سه شنبه مقابل شارجه صف آرايی کنند. آنها حاضر نشدند 
ديدار با نساجی را روز جمعه برگزار کنند، به اين بهانه که 
پیش از مصاف با شارجه، نفرات شان دچار خستگی نشوند. 
حريف اماراتی اما علی رغم داشتن سه بازيکن در تیم ملی 
امارات، بايد پیش از رويارويی با تیم ايرانی، جمعه در لیگ 
ادنوک به میدان برود. بدون شک صحبت از سفر به کشور 
خارجی در اين جا برای هیچ يک از چهار تیم ايرانی صدق 
نمی کند. آن ها بايد راهی کشــورهای امارات و قطر شوند 
که فاصله شان با محل استقرار فعلی شان به اندازه يک سفر 

بین شهریِ داخلی است.

   استقلال، تنها تیمی که دیدارش را لغو نکرد
تنها تیم ايرانی حاضر در مسابقات آسیايی که ديدارش در 
لیگ لغو نشد و چنین درخواستی از سازمان لیگ نداشت، 
استقلال بود. آن ها نیز اگر چنین مطالبه ای داشتند قطعا 
مسابقه شــان به زمان ديگری موکول می شد. با اين حال 
آبی پوشــان تهرانی پیش از مسابقه حســاس برابر النصر 
که سه شنبه شــب در امارات برگزار می شود، روز جمعه 
می بايست مقابل ذوب آهن پیکار داشته باشند. رونالدو و 
هم تیمی هايش در النصر نیز جمعه بايد در خانه الشــباب 
حاضر شــوند و پس از آن به جدال با آبی پوشــان تهرانی 

بینديشند.

   مصونیت آزار دهنده آسیایی ها
در فصل نقل وانتقالات مشــخص شــد که تیم های ايرانی 
حاضر در مســابقات آســیايی از ســقف بودجه بالاتری 

برخوردار هســتند و می توانند با فراغ بال بیشتری نسبت 
به ديگر تیم ها در بازار فعالیت داشــته باشــند و بازيکنان 
باکیفیتی را به خدمت بگیرند. بســتن تیم های رقابتی و 
داشتن حداقل 2 بازيکن خوب در هر پست، بايد باعث شود 
تا اين تیم ها مسابقات بیشتری در طول فصل برگزار کنند 
و آماده برنامه پرفشارتری باشند. عملا اما چنین ماجرايی 
حکمفرما نیست. 4-3 تیم مدنظر به بهانه مسابقات ملی، 
امتیازات ويژه تری طلب می کنند و حاضر نیستند همانند 
اکثريت قريب به اتفاق رقبای شان هر سه يا چهار روز يک بار 
به میدان بروند و به هر بهانه ای در جست وجوی لغو کردن 
مسابقات خود هستند و از اهرم های رسانه ای برای تحقق 
خواسته های غیرحرفه ای شان استفاده می کنند . مسئله ای 
که باعث شــده برنامه لیگ در همین ابتدای فصل دچار از 
هم پاشیدگی و بی نظمی شود. قدرت بالای تیم های مذکور 
و عدم مديريت درست فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ در 
قبال آنها باعث شده تا صدای ديگر تیم ها هم دربیايد. بايد 
ديد اين مصونیت آزاردهنده تا چه زمانی برقرار خواهد بود.

   شما نمی خواهید حرفه ای شوید!
لغو مســابقات 3 تیم از 4 تیم ايرانی حاضر در مســابقات 

باشگاهی آسیا يک پیغام بزرگ همراه خود دارد.
 اين تیم ها، هواداران شان و همچنین مسئولان تصمیم گیر 
فوتبال ايران نمی خواهند حرفه ای شوند و حرفه ای رفتار 
کنند. آن ها به جای انجام دادن کاری شــبیه   کشورهای 
امارات، قطر، عربســتان، کره جنوبی، ژاپن، اســترالیا و... 
ترجیح داده اند مثل 3 کشور مالزی، عراق و ازبکستان به 

فشردگی مسابقات واکنش نشان دهند. 
به جز نمايندگان 3 کشــور مذکور در مسابقات آسیايی، 
الباقی تیم ها در نقاط مختلف قاره کهن طبق برنامه قبلی، 
پیش از مصاف آسیايی شان، بايد در لیگ داخلی يک بازی 
به انجام برسانند. هیچ اعتراض، شــکايت يا جنجالی نیز 
وجود نــدارد و جملگی بدون مشــکل و در کمال احترام 
نسبت به حريفان خود در میادينی که بايد حاضر می شوند. 
هیچ تعارفی وجود نــدارد. با اين تفکر حاکــم بر فضای 
باشــگاه داری، هواداری و همچنین مديريتی، نمی توان 
به حرفه ای شدن نزديک شــد. ماجرا فقط کیفیت چمن، 

)VAR( و چیزهايی از اين دست نیست.
 شما حتی نمی خواهید از يک برنامه ساده تمکین کنید و 
از اين هرج ومرج لذت می بريد. پس خواهشا آدرس غلط 

ندهید.

چرخه بی پایانِ مذاکره هایِ ناتمام
استقلال يکی از 2 تیم بدون سرمربی لیگ بیست وچهارم است؛ البته که 

در حال حاضر سکان هدايت آبی پوشان پايتخت به صورت موقت در اختیار 
سهراب بختیاری زاده قرار دارد اما با اين وجود، هواداران استقلال چشم انتظار 

معارفه رسمی جواد نکونام هستند. در طول 2 هفته گذشته که نکونام از 
هدايت خود کناره گیری کرده، مديران باشگاه استقلال با چهره های مختلف 
وارد مذاکره شدند اما با اين وجود، همچنان خبری از انتخاب سرمربی جديد 
استقلال نیست. هواداران آبی پوش امیدشان به اين بود که وضعیت نیمکت 
تیم شان در ايام تعطیلات فیفادی تعیین  تکلیف شود اما با وجود آنکه امروز 
پنجره فیفادی بسته خواهد شد و مجدداً مسابقات باشگاهی به راه می افتد، 
همچنان خبری از انتخاب سرمربی جديد استقلال نیست. از فرهاد مجیدی 

که از او به عنوان تنها گزينه ايرانی هدايت آبی ها ياد می شد تا چهره هايی 
مانند آندره آ استراماچونی، ريکاردو سا پینتو، پاکو خمس، خولیو ولاسکوئز، 
فیلیپ مونتانیه، پل لوگوئن و پیتسو موسیمانه نام شان در روزهای گذشته 

حوالی نیمکت استقلال مطرح شد.
   مذاکره با رگه کامف هم به سرانجام نرسید

آبی ها بعد از عدم توافق با گزينه های مختلف به سراغ مذاکره با لورنتیو 
رگه کامف رفتند و امید داشتند که بتوانند با اين سرمربی 49 ساله به توافق 

برسند. در شرايطی که از رگه کامف به عنوان جدی ترين گزينه هدايت 
استقلال ياد می شد و بحث امضای قرارداد همکاری با او به ارزش 700 هزار 
دلار مطرح بود و حتی گفته می شد که قرار است طی 48 ساعت آتی، خبر 

همکاری او با آبی پوشان رسماً اعلام شود اما حالا مديرعامل استقلال خبر از 
توقف مذاکره با سرمربی رومانیايی داده است.

   رقم درخواستی رگه کامف؛ حدود 350 هزار دلار اما ...
فرشید سمیعی، مديرعامل استقلال روز سه شنبه و هنگام ترک ساختمان 
باشگاه، در واکنش به اخبار منتشره درباره توافق با رگه کامف توضیح داد: 
»حضور او در تیم به ما پیشنهاد شده بود؛ البته عددی که مطرح شده بود، 

رقم درخواستی او نبود و نصف آن رقم، مبلغ مورد درخواست رگه کامف بود 
اما باشگاه به دلايلی با او تصمیم به مذاکره نگرفت!« سمیعی درباره موعد 

انتخاب سرمربی جديد هم گفت: »عرض کرده بودم تا چهارشنبه قرار است 
توافقات را انجام بدهیم و   بعد از اعلام خواهیم کرد«.

   24 ساعت سرنوشت ساز در انتظار نیمکت آبی ها
سمیعی در مصاحبه ديروز خود هم تايید کرد که قرار است سرمربی جديد 

استقلال تا روز چهارشنبه، مقدمات قراردادش نهايی شود. در چنین 
شرايطی، اسامی گزينه های مختلف در روزهای اخیر به میان آمده و حضور 
هیچ کدام در استقلال به سرانجام نرسیده و بايد ديد در چنین وضعیتی، در 

24 ساعت آينده کدام سرمربی به عنوان سکان دار جديد آبی ها معرفی خواهد 
شد و اين چرخه بی پايان طرح اسامی مختلف چه زمانی به پايان می رسد و 

سرانجام چه کسی در نقش جانشین جواد نکونام معرفی می شود.
منبع: فوتبال 360
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رنجش؟ عذرخواهی؟ خیلی هم کیف کردیم!
چند روز بعد از آن حرف های جنجالی و زشــت، محمود فکــری مصاحبه ای کرد و دربــاره آن حرف ها 
توضیحاتی داد. او گفت: »از مصاحبه اخیر بنده برداشــت های مختلفی شد. در اين مصاحبه، منظورم به 
شخص خاصی نبود و اســمی هم از کســی نبردم و در واقع کلی گويی کردم. بابت نوع گفتار بنده در اين 
مصاحبه  که بعضا باعث رنجش اهالی فوتبال شده، از عموم جامعه عذرخواهی می کنم.« استاد همان اول 
مدعی شده که از مصاحبه اش برداشت های مختلفی شــده! اما آقای فکری! واقعیت اين است که اصلا هم 
برداشت های متفاوتی در کار نبود و همه متوجه شدند که منظور شما چیست و کیست! درست است که 
اسمی از کسی نبرديد اما با توجه به رابطه شما با يکی از گزينه های سرمربیگری استقلال، نیازی هم نبود که 
اسم بیاوريد! همه می دانند که منظور شما فلان مربی خارجی نبود! ضمن اينکه خیلی هم کلی گويی نبود و 
داشتید وارد جزئیات خطرناکی هم می شديد که خدا را شکر اين اتفاق نیفتاد. در نهايت هم فرموده ايد که 
بابت نوع گفتارتان که بعضا! باعث رنجش اهالی فوتبال شــده عذرخواهی می کنید! واقعا؟ بعضا؟ رنجش؟ 
اختیار داريد! اصلا هم رنجشی نبود. خیلی هم کیف کرديم از اين حرف ها. هیچ مشکلی هم نبود و فقط اين 
رسانه ها بودند که شلوغش کردند و باعث شدند نسبت به حرف های شیرين و خوشايند شما حساسیت ايجاد 
شود. درباره آن کلمه هم شما اصلا داشتید مبحثی ادبی را توضیح می داديد و مجبور به استفاده از فعل و 
فاعل و مفعول بوديد. راحت باشید استاد! هر چه دلتان می خواهد بگويید. فقط اسم نبريد که بعدا بتوانید 

راه فراری برای خودتان دست و پا کنید. 

عفیف برای ما کری نخواند، چه کسی بخواند؟
»اگر بازيکنی مانند اکرم عفیف در فوتبال ما حضور داشــت در حد بازيکنان درجه دو، سه می شد. حالا اين 
بازيکن توانسته به تیم ملی کشورمان و اســتقلال گلزنی کند اما سطح او از خیلی از بازيکنان ما کمتر است. 
من به شما قول می دهم که می توانیم قطر را با نتیجه خیلی خوب شکست دهیم و امثال اکرم عفیف و… هم 
بايد سر جای خودشان بنشیند تا هیچ وقت ديگر برای ايرانی جماعت کُری خوانی نکنند.« البته امیدواريم 
ديشب اکرم عفیف، همان بازيکن درجه دو و ســه مدنظر جناب آقای بیژن طاهری بوده باشد و ملی پوشان 
کشورمان توانسته باشــند او را مهار کنند و از کار بیندازند اما حتی اگر اين اتفاق افتاده باشد، باز هم درست 
نیست که درباره او و هر بازيکن ديگری اينطور حرف بزنیم. او تا قبل از بازی ديشب، مقابل تیم ملی، استقلال، 
پرسپولیس و سپاهان که همگی مهم ترين و پرستاره ترين تیم های فوتبال مان هستند، 5 گل زده و 3 پاس 
گل داده بود و اين دقیقا به معنای اين است که او کیفیت بالايی دارد. اينجور حرف زدن، نه تنها باعث تحقیر 
او نمی شود، بلکه کیفیت بازيکنانی مثل ســیدجلال حسینی، روزبه چشمی، محمدحسین کنعانی زادگان، 
گئورگی گولسیانی، شجاع خلیل زاده و ... را زير ســوال می برد. نکته ديگر اين است که واقعا چرا هیچ وقت 
نبايد برای »ايرانی جماعت« کری بخوانند؟ کری خوانی فقط برای جهانبخش و آزمون و ... بقیه خوب است؟ 
اگر اکرم عفیف که دو بار قهرمان جام ملت ها شده برای ما کری نخواند، چه کسی بايد بخواند؟ آقای طاهری! 
عفیف که هیچ، با وضعی که داريم می بینیم، دو ســال ديگر، بازيکنان قرقیزستان و هند و تايلند هم برای ما 

کری می خوانند.

اعتراض کنی، مصدوم می شوی
تعداد مصدومیت های بازیکنان در این فصل روزبه روز در حال افزایش است

تنبل های پرتوقع
3 تیم ایرانی حاضر در تورنمنت های آسیایی، دیدارهای خود 

در لیگ را لغو کرده اند

۲ بایرنی دیگر در لیست خرید منچستریونایتد
مديران باشگاه منچستريونايتد وضعیت دو بازيکن ديگر از بايرن مونیخ را 
زيرنظر دارند که يکی از آنها لئون گورتسکا و ديگری لروی سانه است که 
به ترتیب در پايان ماه ژوئن 2026 و در پايان ماه ژوئن 2025 قراردادشان 
با بايرن منقضی می شود. سرخپوشان منچســتر جذب اين دو بازيکن را 
در پنجره زمســتانی پیش رو يا تابســتان آينده در نظر دارند. من يونايتد 
در تابســتان اخیر ماتیس دلیخت و نصیر مــزراوی را از بايرن به خدمت 
گرفت. در سوی ديگر شايعاتی مطرح است مبنی بر اينکه منچستريونايتد 
تصمیم گرفته تا به آنتونی اجازه دهد تا در ماه ژانويه از اين تیم به صورت 
قرضی يا قطعی جدا شود. باشگاه های آژاکس، نیوکاسل و کريستال پالاس 
نسبت به جذب اين بال برزيلی علاقه مند هستند که تا سال 2027 تحت 
 قرارداد منچستريونايتد است. منچستريونايتد ممکن است پیش از پنجره 
نقل وانتقالات زمستانی پیش رو تغییراتی را هم روی نیمکت مربیگری اش 
شاهد باشد. گفته می شــود دو بازی پیش روی شیاطین سرح با برنتفورد 
در لیگ برتر انگلیس و فنرباغچه در لیگ اروپا آخرين ضرب الاجل مديران 
اين باشگاه به اريک تن هاگ است تا جايگاهش را در اين تیم حفظ کند و 
در صورت نتیجه نگرفتن از سمت سرمربیگری اين تیم اخراج خواهد شد.

شروع تحقیقات از امباپه در سوئد
دادستانی سوئد تحقیقات در مورد تجاوز جنسی مرتبط به کیلیان امباپه 
را پذيرفته است. به گفته مطبوعات سوئد، ســتاره رئال مورد پايین ترين 
سطح سوءظن در قوانین سوئد قرار دارد ولی اطرافیان امباپه اين اطلاعات 
را تکذيب کرده و از افترا صحبت می کنند. سفر امباپه به سوئد همزمان با 
فیفا دی و بازی فرانسه در لیگ ملت ها حاشیه ساز شده بود. دفتر دادستانی 
سوئد اعتراف کرده است که در حال تحقیق در مورد تجاوز جنسی در مرکز 
استکهلم است و امباپه نیز به آن مرتبط است، اگرچه میزان مشارکت او در 
اين قضیه کاملا مشخص نیست. به گزارش روزنامه »اکسپرسن«، دادستانی 
اعتراف می کند که امباپه در اين اتهام ادعايی به عنوان »مظنون معقول« 
طبقه بندی شده است، به همین دلیل تحقیقات برای روشن شدن حقايق 
در حال انجام است. اطرافیان ســتاره فرانسوی هر گونه صحت اين اتهام را 
قاطعانه رد می کنند و معتقدند اين يک تلاش برای بدنام کردن امباپه است.

آمار خیره کننده ایمن حسین در تیم ملی عراق
ســتاره خط هجومی تیم ملی عراق از بازی ابتدايی جام ملت های آسیای 
2023 در هر مسابقه ای برای تیم ملی کشورش بازی کرده موفق به گلزنی 
شده اســت. طی اين مدت تیم ملی عراق در 14 مسابقه از جام ملت های 
آسیا و مقدماتی جام جهانی به میدان رفته و به شکل خیره کننده ای ايمن 
حسین در 12 مسابقه موفق به گلزنی شــده است. اين بازيکن البته در دو 
ديدار برابر فیلیپین و کويت حضور نداشته و تیم ملی عراق به يک پیروزی 
خفیف يک بر صفر مقابل فیلیپین و تساوی بدون گل مقابل کويت دست 
يافته اســت. آخرين مصاف تیم ملی عراق هم ديروز مقابل کره جنوبی به 
پايان رسید که شاگردان کاساس خســوس کاساس در يک بازی پر گل و 
جذاب با نتیجه 3 بر 2 در خاک کره جنوبی مغلوب شــدند. با اين حال در 
اين مسابقه هم آمار گلزنی ايمن حســین ادامه پیدا کرد و او موفق شد در 
حالیکه تیمش با يک گل از حريف عقب افتاده بود گل تساوی را وارد دروازه 

حريف کند.

خداحافظی آلابا از فوتبال مزخرف محض است
رئال مادريد فصل گذشته روزهای ســختی را به دلیل مصدومیت متعدد 
بازيکنانش به خصوص از ناحیه رباط صلیبی پشــت سر گذاشت و يکی از 
آنها داويد آلابا بود که در آذر ماه سال گذشته به دلیل پارگی رباط صلیبی 
مجبور به انجام عمل جراحی شد و برای مدتی طولانی از میادين دور ماند. 
از چند ماه قبل شايعات بسیاری درباره زمان بازگشت اين مدافع اتريشی 
به میادين به گوش می رسید اما باشــگاه رئال مادريد هیچ زمان دقیقی را 
برای حضور دوباره او در زمین تعیین نکرد و روند درمان او همچنان ادامه 
دارد. بعضی از رسانه های اسپانیايی روز گذشته مدعی شده بودند که اين 
بازيکن در حال انجام تمريناتش بار ديگر احســاس درد شديدی داشته و 
گفته می شود   احتمال دارد غضروف بین استخوان های زانويش تحلیل رفته 
باشد و شايد اين اتفاق حتی منجر به خداحافظی از دنیای فوتبال شود. اما 
فابريتزيو رومانو، خبرنگار سرشــناس ايتالیايی، خبر داده است که انتشار 
چنین اخباری و احتمال خداحافظی حالا با از دنیای فوتبال کاملًا اشتباه و 
مزخرف است. او همچنان روند درمانش را بر طبق برنامه ای که پیش از اين 
داشت ادامه می دهد و کادر پزشکی کاملًا از پیشرفتش راضی هستند. اين 
بازيکن نسبت به چند هفته گذشته احساس بهتری دارد و انتظار می رود   به 

زودی به تمرينات گروهی اضافه شود.«

بازگشت کریم به پرسپولیس پس از ۵۰۳ روز
کريم باقری که قرارداد جديد خود با باشگاه پرسپولیس را به امضا رساند، 
با حضور در بازی تدارکاتی   سه شنبه، پس از 503 روز به جمع سرخپوشان 
بازگشت. او دوشنبه شب هم با خوان کارلوس گاريدو جلسه داشت تا نسبت 
به شرح وظايف خود و انتظارات سرمربی آشــنايی پیدا کند و از امروز در 
تمرينات حضور يابد. آخرين حضور کريم باقری در تیم فوتبال پرسپولیس 
به دربی فینال جام حذفی فصل 02-1401 مربوط می شود که در جريان 
آن با پیروزی سرخپوشان، سوپر جام نیز از آن پرسپولیس شد و يک سه گانه 

ديگر رقم خورد. 

وضعیت مبهم تبریزی برای بازی با استقلال
مرتضی تبريزی وينگر باتجربه ذوب آهن بازی هفته هفتم مقابل آلومینیوم 
اراک را به دلیل مصدومیت از دست داد و حضور مقابل ديگر تیم سابقش 
هم وضعیت مشــخصی ندارد و تمريناتش را برای رسیدن به فرم مسابقه 
دنبال می کند. تبريزی هنوز در لیگ بیســت و چهارم نتوانسته از ابتدا در 
ترکیب ذوب آهن قرار بگیــرد و مقابل هوادار، تراکتــور و فولاد به عنوان 
بازيکن جانشین به زمین آمد و هنوز موفق نشده پس از بازگشت به جمع 
گاندوها برای اين تیم گلزنی کند. در آخرين تمرين تیم ذوب آهن در حالی 
که با باندهای مخصوص زانوی خــود را تحت مراقبت قرار داده بود تمرين 
سبکی را پشت سرگذاشت و امیدوار است که در روزهای آينده با بهتر شدن 

شرايطش، مقابل تیم سابق خود استقلال به میدان برود.

میزبانی تراکتور در آسیا تایید شد
تیم فوتبال تراکتور قرار بود روز دوم آبان در چارچوب لیگ قهرمانان آسیا 
میزبان روشن تاجیکســتان باشــد اما هجدهم مهر کنفدراسیون فوتبال 
آسیا به نماينده ايران اعلام کرد اجازه میزبانی در ورزشگاه خانگی خود را 
ندارد و بازی بايد در کشور ثالث برگزار شود. همان مقطع باشگاه تراکتور 
در پاسخ به نامه AFC درخواســت اولیه خود مبنی بر جابه جايی میزبانی 
بازی رفت و برگشت مقابل روشن تاجیکستان را مطرح کرد تا بازی رفت 
به میزبانی تیم روشن برگزار شود و تا موعد برگزاری بازی برگشت امکان 
میزبانی در تبريز محقق شود. ديروز رسانه رسمی باشگاه تراکتور اعلام کرد 
با تايید کنفدراسیون فوتبال آسیا ديدار رفت دو تیم از سری مسابقات لیگ 
قهرمانان آسیا روز چهارشنبه 2 آبان در شهر دوشنبه تاجیکستان برگزار 

خواهد شد.

    گوشه و کنار مستطیل سبز
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مرگ زن جوان در حادثه بامدادی خیابان 
ملاصدرا

قطع کردن دست پسرجوان با شمشیر تزیینی 

دستگیري کلاهبردار حرفه اي

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران از وقوع تصادف 
در بزرگراه چمران خبر داد.  جلال ملکی اظهار کرد: صبح روز سه شنبه 24 مهر، 
ساعت 4:58 بامداد، حادثه ای در مســیر جنوب به شمال بزرگراه چمران، بعد از 
خیابان ملاصدرا رخ داد. در پی این حادثه، دو ایســتگاه آتش نشانی به سرعت به 

محل اعزام شدند و آتش نشانان در کمتر از 3 دقیقه به صحنه رسیدند.
جلال ملکی افزود: در این حادثه، یک دستگاه خودروی سواری پرشیا با گاردریل 
میانی )تفکیک کننده مسیر تردد خودروها و مسیر بی آرتی( برخورد کرده بود. در 
خودروی مذکور، یک خانم جوان حدوداً 30ساله حضور داشت که به نظر می رسید 
کمربند ایمنی نبسته بود، بخشی از بدن وی از پنجره خودرو خارج بود و بخشی 

دیگر در داخل خودرو قرار داشت.
ملکی ادامه داد: آتش نشانان با آغاز عملیات رهاسازی، این خانم را از خودرو خارج 
کردند و تحویل عوامل اورژانس دادند، متأســفانه مشخص شد که وی جان خود 
را از دست داده است. پس از اتمام عملیات، محل حادثه برای بررسی علت وقوع 
به عوامل پلیس راهور تحویل داده شد و عملیات آتش نشانی در ساعت 5:47 به 

پایان رسید.

با شکسته شــدن حکم قصاص عضو مرد جوان، که 
در جدال خونین مچ دســت پسر جوان را با شمشیر  
تزیینی قطع کرده بود او بــرای  دومین بار پای میز 

محاکمه ایستاد اما جرمش را گردن نگرفت. 
رسیدگی به این پرونده از اواخر آبان ماه سال 99 به 
دنبال وقوع درگیری در یکی از خیابان های شــرق 
تهران آغاز شد. در این درگیری پسر 18ساله ای  به 
نام امیر که به شدت آســیب دیده بود به بیمارستان 
منتقل شد اما دست چپ وی که از مچ قطع شده بود 

تحت عمل جراحی پیوند قرار گرفت.
برادرامیر کــه او را به بیمارســتان منتقل کرده بود 
گفت: من و بــرادر کوچکــم مقابل خانــه یکی از 
دوســتانمان رفته بودیم اما 5 مرد جــوان یک باره 
سر رسیدند و شــروع به دعوا کردند. آنها می گفتند 
نباید به ماشینی که کنار خیابان متوقف شده تکیه 
بدهم. من سعی کردم آنها را آرام کنم آنها دست بردار 
نبودند. آنها با چاقو و شمشــیر به سمت ما حمله ور 
شــدند و یکی از آنها با شمشیر به دست چپ برادرم 
زد که موجب قطع شدن مچ دســت او شد. او مدام 
عربده می کشید و حتی اجازه نمی داد دست برادرم 
را که روی زمین افتاده بود بــردارم و برای پیوند به 
بیمارستان برسانم. حالا برادرم تحت عمل جراحی 
پیوند قرار گرفته اما پزشــکان امیدی بــه بهبود او 

ندارند.

   ردیابی متهمان شرور
با اطلاعاتی که پسر جوان به ماموران داده بود 5 متهم 
ردیابی و بازداشت شــدند و به درگیری با دو برادر و 

عربده کشی اعتراف کردند.
در این میان امیر که دست چپش تحت عمل جراحی 
پیوند قرار گرفته بود پس از ترخیص از بیمارســتان 
یکی از پسران شرور به نام شاهین را عامل قطع کردن 

دستش معرفی کرد.
به ایــن ترتیب برای شــاهین و چهار همدســتش 
کیفرخواست صادر و آنها در شعبه 11 دادگاه کیفری 

یک استان تهران پای میز محاکمه ایستادند.

   صدور حکم قطع دست
در آن جلســه امیر که عمل جراحی پیوند دستش 
ناموفق بود و پزشــکان ناچار به قطع دستش شده 
بودند در جایگاه ویژه ایســتاد و در تشــریح ماجرا 
گفت: آن شــب متهمان با چاقو و شمشیر به سمت 
من و برادرم حمله کردند. من دستم را جلوی صورتم 
گرفتم تا آسیبی به صورتم نزنند. اما یکی از آنها به نام 
شاهین با شمشیر به دستم زد و موجب قطع دستم 
شد.او فریاد می کشــید و حتی اجازه نمی داد برادرم 
دســتم را که روی زمین افتاده بود بــردارد تا آن را 
به بیمارستان برســانیم. چندین عمل جراحی روی 
دستم انجام شد اما همگی ناموفق بود و دستم قطع 
شد. این ماجرا تاثیر بدی در روحیه من و خانواده ام 
گذاشــته و هنوز خانه نشین هســتم و نمی توانم به 

محل کارم بروم.
 من تقاضای قصاص عضو را دارم.

 وقتی شــاهین روبه روی قضات ایستاد گفت: قبول 
دارم آن شب همراه دوستانم با دو برادر درگیر شدیم. 
اما ضربه شمشیر را دوســتم کامران به دست امیر 
وارد کرد. من و کامران هر دو شمشــیرهای تزیینی 
در دست داشتیم و آنها را از خانه دوستمان برداشته 

بودیم و گمان می کردیم تیغه آن کند است.
 اما کامران اظهارات دوســتش را نپذیرفت و گفت 
ضربه را شاهین به دست امیر زده است. سایر متهمان 

نیز اتهام درگیری دسته جمعی را نپذیرفتند.
در پایان جلســه قضات وارد شور شدند  و با توجه به 
مدرک های موجود در پرونده و همچنین اظهارنظر 

کارشناسان پزشکی قانونی، شاهین را به قطع دست 
محکوم کردند.

شکسته شدن حکم قطع عضو
با اعتراض وی به حکم صادره، پرونده در دیوان عالی 
کشور تحت رسیدگی قرار گرفت و قضات عالی رتبه 
حکم قصاص عضو را شکســتند  و با توجه به ادعای 
تازه شاهین خواستار از ســرگیری تحقیقات شدند 
تا روشن شود کدام یک از متهمان ضربه را به دست 

شاکی زده اند.

   محاکمه دوباره
 با تکمیل تحقیقات شــاهین و کامــران این بار در 
شعبه پنجم دادگاه کیفری یک استان تهران پای میز 

محاکمه ایستاد.
در این جلســه شــاهین گفت: من در آن دعوا چاقو 
داشــتم و ضربه اصلی را کامران به دســت شــاکی 

وارد کرد.
 وقتی کامران روبه روی قضات ایســتاد این اتهام را 
نپذیرفت و گفت: باور کنید من ضربه ای به امیر نزدم.

 سپس شــاکی  روبه روی قضات ایستاد و شاهین را 
دروغگو خواند.

او گفت: من به خوبی به خاطر دارم که شاهین ضربه 
کاری را به دستم وارد کرد. او مدام عربده می کشید 
و من و برادرم را تهدید به مرگ می کرد. دست او باید 

قطع شود.
 در پایان جلسه قضات وارد شور شدند تا رای صادر 

کنند. 

سرکلانتر دوم پلیس پیشگیري پایتخت از دستگیري 
کلاهبرداري که با فریب دادن افراد ســالخورده، از 
کارت بانکي آن ها سرقت مي كرد خبر داد. سرهنگ 
محمد افشار سرکلانتر دوم پلیس پیشگیري پایتخت 
گفت: در پي شکایت چند نفر از شهروندان مبني بر 
کلاهبرداري به شیوه فریب دادن افراد سالخورده و 
برداشت مبالغ از کارت عابر بانک آن ها در محدوده 
حــوزه اســتحفاظي کلانتــري 118 ســتارخان، 
دســتگیري کلاهبردار در دســتور کار پلیس قرار 

گرفت.

او تصریح کرد: ماموران پس از بررسي محل سرقت و 
بازبیني دوربین هاي مداربسته، متوجه شدند سارق با 
فریب دادن افراد مسن کارت عابر بانک آن ها را سرقت 
مي نماید که با اقدامات فني پلیسي و شیوه هاي نوین 
کشف جرم هویت سارق شناسایي شد و تصویر متهم 
در اختیار تمامي واحد هاي گشت انتظامي و عملیاتي 
قرار گرفت. سرهنگ افشــار ادامه داد: تیم عملیات 
کلانتري 118 ستارخان متهم را در حین فریب یکي 
از شهروندان ســالمند رویت که بلافاصله دستگیر و 
به کلانتري منتقل شد. سرهنگ افشار ابراز داشت: 

در بازرسي اولیه تعداد 10 کارت بانکي کشف شده و 
کلاهبردار به جرم خود مبني بر کلاهبرداري و فریب 
دادن افراد ســالخورده اعتراف کرده و از کارت عابر 
بانک یکي از شــکات مبلغ هفتصد و پنجاه میلیون 
ریال برداشت نموده است و تا کنون 10 نفر از شکات 
شناســایي و در مجموع مبلغ یک میلیــارد ریال از 
مالباختگان سرقت نموده است.این مقام انتظامي در 
پایان به شهروندان توصیه کرد: تحت هیچ شرایطي 
کارت بانکي خود را به همراه رمز آن در اختیار افراد 

دیگر قرار ندهند.

اواسط سال 1401 مرد میانســالی که از ناحیه گردن 
مورد اصابت ضربه چاقو قــرار گرفته بود با حال وخیم و 
خونریزی شدید به یکی از بیمارستان های جنوب تهران 
منتقل شد اما ســاعتی بعد از انتقال او به بیمارستان به 
رغم تلاش کادر درمان بــرای معالجه او و نجات جانش 
به دلیل بریدگی شــاهرگ، این مرد 50 ساله جان خود 

را از دست داد.
به این ترتیب رســیدگی به موضوع وارد فاز جنایی شد 
و تیم جنایی به همراه کارآگاهان پلیس برای کشف راز 
ماجرا بالای سر جســد مقتول در سردخانه بیمارستان 

حاضر شده و تحقیقات خود را آغاز کردند.
در همین حــال با دســتور بازپرس جنایی جســد به 
سردخانه پزشــکی قانونی منتقل شــد تا آزمایشات و 

معاینات لازم انجام شود.

   اولین سرنخ
در ابتدای تحقیقات مشخص شــد که مرد 50 ساله در 
جریان درگیری که در یک بوستان واقع در جنوب تهران 

رخ داده بود مورد اصابت ضربه چاقو قرار گرفته است.
به این ترتیب ماموران در اولین قدم از تحقیقات خود به 
همان پارک مراجعه کرده و پــرس و جو را از رهگذران 

آغاز کرده تا به شاهدان عینی ماجرا رسیدند.
برخی شاهدان اظهار داشتند که دو نوجوان به نام های 
شهاب و سینا که از بچه های همین محله هم هستند با 
این مرد درگیر شده و او را مورد اصابت ضربه چاقو قرار 

دادند.
به این ترتیب ردیابی شــهاب و ســینا در دســتور کار 
کارآگاهان قرار گرفت و به عنوان اولین مظنونین پرونده 

تحت تعقیب قرار گرفتند.
چندی نگذشت که هر دو نفر در همان حوالی شناسایی 

و دستگیر شدند.

   اعتراف به قتل
متهمان بعد از انتقال به پلیس آگاهی به شرکت در نزاع 
مرگبار اقرار کردند. آنهــا در اولین اظهارات خود انگیزه 
این جنایت را درگیری آنی با یک رهگذر عنوان کرده و 
ادعا کردند که مقتول را نمی شناخته و هیچ خصومت یا 

کینه قبلی با او نداشتند.
ســپس هر دو متهم با توجه به اینکه زیر 18 سال سن 
داشــتند به کانون اصلاح و تربیت منتقل شده و منتظر 

طی روال قانونی در پرونده شدند.
در ادامه روند رسیدگی به این پرونده، متهمان در همان 

پارک محل وقوع جنایت صحنه جرم را بازسازی کردند 
و بعد از تکمیل تحقیقات رسیدگی به پرونده در شعبه 

پنجم دادگاه کیفری یک استان تهران آغاز شد.

   در دادگاه
در ابتدای جلسه رســیدگی پدر و مادر مقتول به عنوان 
تنها اولیای دم پرونده تقاضای قصاص متهم اصلی پرونده 
را کردند و این در حالی است که مجازات قصاص تنها با 

علم قاضی مشمول متهم زیر 18 سال می شود.
همچنین مشخص شد که مقتول هرگز ازدواج نکرده و 

همسر و فرزندی نداشته است.
سپس شــهاب به عنوان متهم ردیف اول پرونده که از 
کانون اصلاح و تربیت به دادگاه اعزام شــده بود در برابر 
اتهام مباشرت در قتل عمدی به دفاع از خود برخاست 
و در تشــریح جزئیات جنایت گفت:»روز حادثه من و 
دوستم سینا در گوشــه ای از پارک نشسته بودیم و در 
حال مصرف مواد مخدر بودیم.در همان حال نمی دانم 
سر و کله مقتول از کجا پیدا شد فقط وقتی به خودمان 
آمدیم که داشــت به ما نزدیک می شد و با عصبانیت به 
ما فحاشــی و توهین می کرد. او می گفت بساط را جمع 
کنید و پی کارتان بروید. ما داشتیم هاج و واج او را نگاه 

می کردیم که شروع کرد به مشــت و لگد زدن به ما که 
روی زمین نشسته بودیم. من از جایم بلند شدم و گفتم 
عمو چرا می زنی؟ اما او باز هم یقه من را گرفت و دست 
بردار نبود. من خیلی ترسیده بودم و می خواستم هر طور 
شده از آنجا و از آن وضعیتی که ما را دیده بود فرار کنم. 

اما او جلوی راهم ایستاده بود.«
متهم در ادامه گفت:»در همان حال من چاقویی را که در 
دست سینا بود از او گرفتم و جلوی صورت مرد میانسال 
گرفتم و همانطور که چاقو را در مشتم جلوی صورتش 
تکان می دادم تا مجبور شود عقب برود خودم عقب عقب 
می رفتم اما در یک لحظه چاقو بــه گردنش گیر کرد و 
خون از شاهرگش فواره زد.من و سینا هم از ترسمان پا 

به فرار گذاشتیم.«
بعد از پایان دفاعیات متهم  نوبت به سینا رسید که از خود 
دفاع کند و او گفت:»من هیچ نقشی در وقوع این ماجرا 
نداشتم.ما نشسته بودیم و مواد می کشیدیم و یک چاقو 
هم برای تقســیم کردن موادمخدرمان کنار بساطمان 
بود.یکدفعه مقتول نزدیک آمد و با ما درگیر شد و شهاب 

چاقو را دست گرفت که منجر به این حادثه شد.«
بعد از پایان دفاعیات متهمان و وکلای آنها قضات دادگاه 

برای صدور رای وارد شور شدند.

مزاحمموادکشیدنمشد؛کشتمش!
دو متهم زیر 18 سال به اتهام قتل مرد میانسالی در پارک محاکمه شدند

از پرونده »بابک زنجانی« تا »چای دبش« و 
»کوروش کمپانی«

دادستان تهران: »یکی از پرونده هایی که طی مدت اخیر، اذهان مردم را به 
خود درگیر کرده بود، پرونده مربوط به شرکت چای دبش بود.

کیفرخواست پرونده چای دبش، صادر و به دادگاه ارسال شد. در این پرونده 
تاکنون برای ۶3نفر کیفرخواست صادر شده که برخی از این افراد، کارمند 
بانک، بعضی کارمند وزارت جهاد کشاورزی، وزارت صمت و سازمان توسعه 
و تجارت و تعدادی نیز از مدیران و عوامل گروه دبش و شرکت های وابسته 
به آن هســتند. در این پرونده که از اواخر ســال  1401تشــکیل شده، از 

33کارشناس در رشته های مختلف استفاده شده است.
اتهامات متهمین اصلی این پرونده، اخلال کلان و عمده در نظام اقتصادی 
و ارزی کشــور، معاونت در این اتهام، تحصیل مال نامشــروع و همچنین 
پرداخت و اخذ رشوه است. در پرونده مذکور، علاوه بر مسائل و تخلفات ارزی 
گروه دبش، بیش از 30هزار میلیارد تومان تســهیلات بانکی بدون ضوابط 
و مقررات در اختیار این گروه گذاشــته شــده که 9هزار میلیارد تومان آن 
معوق شده اســت. تاکنون اموالی که از متهم اصلی این پرونده شناسایی و 
توقیف شده، حدود 20هزار میلیارد تومان است. منطبق با تاکیدات ریاست 
قوه قضائیه، مبارزه با فســاد اقتصادی در عرصه ها و بخش های گوناگون با 
جدیت در دستگاه قضایی استمرار دارد و این امر، به هیچ وجه در قوه قضائیه 

تعطیل پذیر نیست.«
او در ایــن زمینه گفــت: »در پرونده چای دبــش تاکنون بــرای ۶3 نفر 
کیفرخواست صادر شده که بعضی از این افراد کارمند بانک، بعضی کارمند 
وزارت جهاد کشاورزی، وزارت صمت و سازمان توسعه و تجارت و تعدادی 

نیز از مدیران و عوامل گروه دبش و شرکت های وابسته به آن هستند.«
صالحی گفت: »به لحاظ وســعت و پیچیدگی موضوعــات در این پرونده، 
تحقیقات مفصل و دقیقی با مشــورت های صاحب نظــران حقوقی صورت 

گرفته است.«
دادستان تهران در ادامه افزود: »اتهامات متهمین اصلی این پرونده، اخلال 
کلان و عمده در نظام اقتصادی و ارزی کشور، معاونت در این اتهام، تحصیل 
مال نامشروع و همچنین پرداخت و اخذ رشوه اســت.« شایان ذکر است، 
رسیدگی به پرونده چای دبش، تنها یکی از موارد بیانگر جدیت دستگاه قضا 
در تعیین تکلیف پرونده های مفاسد اقتصادی و استیفای حقوق بیت المال 
است. طبق اعلام حجت الاسلام و المسلمین خلیلی، معاون اول قوه قضائیه 
در یکم تیرماه سال جاری، در نتیجه اقدامات دستگاه قضا در مقابله با فساد،  
323هزار میلیارد تومان بازگشــت مالی به بیت المال رخ داده و همچنین 
58هزار میلیارد تومان معوقات بانکی توســط واحد های اجرایی وصول و 
40 هزار میلیارد تومان مطالبات دولت از برخی شرکت ها وصول شده است. 
پرونده بابک زنجانی یکی دیگر از پرونده های مهم در حوزه مبارزه با مفاسد 
اقتصادی است که در این رابطه نیز قوه قضائیه اقدامات مشخص و منتج به 
نتیجه ای را ترتیب داده است؛ 30بهمن سال گذشته بود که حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای در جلسه شــورای عالی قوه قضائیه از بازگشت 

بدهی  های بابک زنجانی به کشور پس از 10سال خبر داد.
شایان ذکر اســت، مجموع بدهی های بابک زنجانی به وزارت نفت حدود 
120هــزار میلیارد تومان بوده اســت که تمــام این بدهی هــا، در نتیجه 
پیگیری های قضایی به بیت المال بازگشــت. بدهی پرداخت شده از جانب 
زنجانی، معادل ۶9/7برابر بودجه وزارت ارتباطات، 8/21برابر بودجه وزارت 
کشــور، 5۶/3برابر بودجه وزارت اقتصاد و 40برابــر بودجه وزارت میراث 
فرهنگی و گردشگری بوده است. در پرونده سایر مفاسد دانه درشت اقتصادی 
نیز قوه قضائیه اقدامات مهمی را ترتیب داده است؛ برای نمونه در پرونده گروه 
رستمی صفا، مقادیر قابل توجهی به بیت المال بازگشته است. در اوایل مهرماه 
امسال نیز، صالحی، رئیس کل دادگستری استان تهران از به مزایده گذاشته 
شدن پنج دســتگاه خودروی سواری متعلق به شــرکت کوروش کمپانی 
جهت پرداخت مطالبات مالباختگان در مرحله تحقیقات مقدماتی خبر داد. 
این مزایده از تاریخ 9 تا 1۶مهر انجام شــد که عواید حاصل از فروش اموال 
در این مزایده، جهت استرداد مطالبات شاکیان صرف خواهد شد. گفتنی 
است، رئیس قوه قضائیه، در جریان نشست شورای عالی قوه قضائیه در تاریخ 
2۶شهریور سال جاری، تاکید کرد: »قوه قضائیه از بخش ها و مجموعه های 
پیشتاز در امرِ خطیر مبارزه و مقابله با فساد است؛ به هیچ وجه نباید از مبارزه 
با فساد در عرصه ها و ساحت های گوناگون اعم از اقتصادی، فرهنگی، سیاسی 
و امنیتی غافل شویم؛ فساد، مُسری است و از درون تهی می سازد؛ چنانچه 
از امر خطیر مبارزه با فساد غفلت ورزیم، آن گاه کشور و مردم و قوای نظام 
آســیب می بینند؛ البته ممکن اســت در مقاطع و بنا بر اقتضائات مختلف 
روش ها و شیوه های مقابله با فساد متفاوت باشد، اما در اصل مقابله با فساد 

هیچگونه تردیدی وجود ندارد.

 پودرهای بدنسازی 25 میلیاردی قاچاق
 به باشگاه نرسید 

فرمانده انتظامي شهرستان لامرد از کشــف پودر و مکمل بدنسازی و انواع 
داروهای قاچــاق به ارزش 25 میلیارد ریال خبر داد. ســرهنگ محســن 
لشکری اظهار داشت: در اجراي طرح مبارزه با قاچاق کالا و ارز، روز گذشته 
ماموران انتظامي لامرد حین کنترل محورهاي مواصلاتي به یک دســتگاه 
وانت آریسان مشکوک و جهت بررسي بیشتر آن را متوقف کردند. سرهنگ 
لشکری افزود: ماموران در بررسي از این خودرو ۶2۶ قلم انواع پودر بدنسازی، 
قرص و شربت  غیرمجاز و قاچاق را کشف و ضبط کردند. فرمانده انتظامي 
لامرد با بیان اینکه ارزش کالاهاي کشف شده توسط کارشناسان 25 میلیارد 
ریال برآورد شده است، تصریح کرد: در این خصوص یک نفر دستگیر و پس 

از تشکیل پرونده براي سیر مراحل قانوني به مراجع قضایي معرفي شد.

  پرونده کیفری 

  خبر 
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  گالری   

روز نوزدهم جنگ لبنان؛ بیش از ۴۰۰ هزار 
کودک در لبنان آواره شده اند

به گزارش صندوق کودکان سازمان ملل، طی سه هفته گذشته در لبنان بیش از ۴۰۰ هزار کودک از 
خانه های خود رانده شده اند. تد چایبان، معاون مدیر اجرایی امور بشردوستانه یونیسف که برای بازدید 

از مدارسی که به پناهگاه آوارگان تبدیل شده اند به بیروت سفر کرده است، روز دوشنبه ۱٤ اکتبر، 
در گفت وگویی با آسوشیتدپرس ضمن ابراز حیرت از شمار بالای کودکانی که با گذشت سه هفته از 

شدت گرفتن حملات اسرائیل به لبنان، تحت تاثیر اثرات جنگ قرار گرفته اند، تصریح کرد: »در حالی 
که اینجا نشسته ایم، ۱/2میلیون کودک از تحصیل محروم هستند. مدارس دولتی آنها یا غیر قابل 

دسترسی هستند، یا در اثر جنگ آسیب دیده    یا به عنوان سرپناه مورد استفاده قرار می گیرند. آخرین 
چیزی که این کشور به آن نیاز دارد، علاوه بر همه چیزهایی که از سر گذرانده، خطر )پدیداری( یک 

نسل سوخته است.« در حالی که برخی از مدارس خصوصی لبنان هنوز فعال هستند، سیستم مدارس 
دولتی در کنار آسیب پذیرترین افراد این کشور مانند پناهندگان فلسطینی و سوری، به شدت تحت 
تاثیر جنگ قرار گرفته است. معاون مدیر اجرایی امور بشردوستانه یونیسف می گوید  به این ترتیب 
»صدها هزار کودک لبنانی، سوری و فلسطینی در خطر فراموش کردن آموخته های خود هستند.« 
به گفته تد چایبان، در سه هفته گذشته بیش از ١٠٠ کودک در لبنان کشته و بیش از ٨٠٠ کودک 

نیز زخمی شده اند. وی همچنین به ترومای ناشی از خشونت موجود اشاره کرده و می گوید:  اکثر 
کودکان آواره که خشونت جنگ از جمله صدای انفجار یا شلیک گلوله را تجربه کرده اند، با هر صدای 
بلندی، از ترس پناه می گیرند.«  معاون مدیر اجرایی امور بشردوستانه یونیسف در پایان سخنان خود 

خواستار حفاظت از زیرساخت های غیرنظامی و همچنین برقراری آتش بس در لبنان و غزه شده و 
تاکید کرد:  باید اراده سیاسی وجود داشته باشد و درک شود که مناقشه، از طریق ابزار نظامی قابل 

حل نیست...کاری که ما باید انجام دهیم، این است که مطمئن شویم این متوقف می شود. این جنون 
متوقف می شود و پیش از اینکه به ویرانی ها، دردها، رنج ها و مرگ هایی که در غزه دیده ایم برسیم، یک 
آتش بس وجود دارد.« بنا بر اعلام وزارت بهداشت لبنان، حملات اسرائیل به این کشور تا کنون بیش 

از ٢٣٠٠ نفر کشته بر جا گذاشته که نزدیک به ٧٥ درصد آنها طی ماه گذشته جان خود را از دست 
داده اند. جنگ در لبنان ۱/2میلیون نفر از ساکنان این کشور را آواره کرده و بیشتر آنها پس از تشدید 

تنش طی سه هفته گذشته، به بیروت و سایر مناطق شمالی کشور گریخته اند. )آسوشیتدپرس(

    دونالد ترامپ به این باور رسیده است که پیروز رقابت با هریس است و روزهای خوشی را 
از سر می گذراند. در این تصویر قابی از رقص ترامپ همراه با کریستی نئون، فرماندار داکوتای 

جنوبی را در تجمع طرفداران نامزد حزب جمهوری خواه  می بینیم. )آسوشیتدپرس(

   
حضور تیلور سوئیفت و 
تراویس کلسی در میان 
تماشاگران یک مسابقه 

بیسبال جنجالی شد؛ چرا که 
طرفداران سوئیفت شاهد 

رفتار کودکانه کلسی و توجه 
بیش از حد سوئیفت به او 

بودند. در طی این مسابقه، 
سوئیفت دانه دانه پاپ کورن 
در دهن کلسی می گذاشت و 

هر چند دقیقه یک بار هم با 
لیوان به او نوشابه می خوراند. 

)بک گرید(

   
از این تصویر که مربوط به 

افتتاحیه و مراسم فرش قرمز 
فیلم کالت و تحسین شده 

»باشگاه مشت زنی« به 
کارگردانی دیوید فینچر است، 

۲۵ سال می گذرد . ادوارد 
نورتون، برد پیت و هلنا بونهم 

کارتر بازیگران اصلی این فیلم 
هیجان انگیز بودند. هرچند 

این فیلم اکران موفقی را پشت 
سر نگذاشت اما پس از ورود 

به شبکه خانگی به یکی از 
پربیننده ترین فیلم های تاریخ 
سینما بدل شد و در سال های 
اول سبب شد تا باشگاه های 
مخفی به سبک آنچه در این 
فیلم دیدیم، در گوشه و کنار 

دنیا به راه بیفتد. )گتی ایمیجز(

    نیروی هوایی روسیه علاوه بر بمباران مواضع نیروهای مخالف بشار اسد در سوریه، به 
شهرهای اوکراین هم حمله  کردند و طی این حمله ها بخش هایی از شهرهای این کشور نابود 

شد و در آتش سوخت. )گتی ایمیجز(

    کا، رپر ۵۲ ساله آمریکایی که بر خلاف دیگر رپرهای سیاه پوست آمریکایی زندگی 
سالمی داشت و به عنوان آتش نشان در عملیات های مختلف حضور داشت، روز گذشته و 

به طور غیر منتظره ای درگذشت. )ایکس(

ک 
کمی

 
   

اگرچه سیاست های کلی آمریکا در امور بین الملل چندان وابسته به افراد نیست اما آنطور که به نظر می رسد، دونالد ترامپ قصد دارد در 
صورت پیروزی دست به اقداماتی نظیر خروج آمریکا از ناتو بزند که ممکن است اروپا را درگیر جنگ با روسیه بکند. از این رو، برخی از آمریکایی ها او را 

نابودگر و هریس را ناجی جهان معرفی می کنند . کارتونی از کارتون موومنت

  سایت نگار جهان

با جت هایپرسونیک، نیویورک تا لندن را 
تنها در یک ساعت پرواز کنید

جت مافوق صوت هایپرسونیک می تواند مسافران را از 
نیویورک به لندن در کمتر از یک ساعت جابه جا کند.

کمپانی  ونوس، یک شرکت هوافضای تگزاسی، در حال 
کار  روی ساخت یک جت مافوق صوت به نام استارگیزر 

است که شش برابر سرعت صوت حرکت می کند و توانایی 
رسیدن به ارتفاعات بسیار بالاتر را دارد. مسافت ۳۵۰۰ 

مایلی از نیویورک تا لندن به طول حدود هفت ساعت طول 
می کشد. سایر هواپیماهای پرسرعت سفر را کوتاه کرده اند  

اما هرگز تا این حد موفق نبوده اند. جت استارگیزر حدود سه 
برابر سریع تر از کنکورد و پنج برابر از هواپیمای آینده ناسا با 
نام مستعار »پسر کنکورد« خواهد بود. به گفته فلاکت فرام، 

روزانه حدود 2۱ پرواز مستقیم از شهر نیویورک به لندن 
انجام می شود. این هواپیمای مسافربری جدید ۳۳ میلیون 

دلاری، سفر را برای کسانی که می خواهند از این مسیر عبور 
کنند بسیار بهبود می بخشد. جت استارگیزر با استفاده از 
موتورهای جت سنتی بلند شده و پس از رسیدن به ارتفاع 

مناسب به جت هایپرسونیک منتقل می شود. )العین(

اسلحه آمریکایی؛ با ارزش ترین کالای 
بازار سیاه در افغانستان و پاکستان

سلاح های آمریکایی رهاشده در افغانستان طی سه سال 
سلطه طالبان بر این کشور به یکی از با ارزش ترین کالاها 

در بازارهای غیرقانونی تبدیل شده اند. البته خریدوفروش 
اسلحه  در افغانستان علنی انجام نمی شود و قاچاقچیان 

اسلحه معمولا در بازارهای اسلحه خیبرپختون خوا و پیشاور 
پاکستان سلاح هایی مانند ام۴ کارباین، تفنگ نظامی ام۱۶ 
و مهمات این سلاح ها را به متقاضیان می فروشند. یک فعال 
یوتیوب اهل اسپانیا که به شهر پیشاور پاکستان سفر کرده 
و به بازار اسلحه فروشی این شهر که سلاح های آمریکایی، 
ترکیه ای، روسی و پاکستانی آنجا فروخته می شوند، سر 

زده است.  در این بازار، یک فروشنده اسلحه با نشان دادن 
تفنگ ام۴ کارباین که کاربری نظامی دارد، این به یوتیوبر 

می گوید این اسلحه آمریکایی است و از افغانستان وارد 
شده  . فروشنده نشان »ساخت ایالات متحده« و شماره 

ثبت اسلحه را هم نشان می دهد و می گوید ارزش آن 
۵۰۰ دلار آمریکا است. روی این اسلحه نشان »اموال 

دولت ایالات متحده« نیز حک شده است. اسلحه یادشده 
به دوربین مجهز است؛ آنچه این فعال یوتیوب را متحیر 

می کند و با تعجب می پرسد: »این اسلحه را فقط ۵۰۰ دلار 
می فروشید؟« قیمت یک اسلحه ام ۴ کارباین در وب سایت 

آمریکایی Guns.com که ویژه خریدوفروش سلاح 
گرم، مهمات و لوازم جانبی مرتبط با اسلحه است، یک 

هزار و ۵۹ دلار اعلام شده است. در برخی وب سایت های 
دیگر هم قیمت ام۴ کارباین جدید و دست دوم از ۷۰۰  تا 
هزار و ۵۰۰ دلار است. این در حالی است که در بازارهای 
غیرقانونی پاکستان و افغانستان، با اینکه نرخ مشخصی 

برای این سلاح وجود ندارد، به دلیل اینکه سلاح های 
آمریکایی در سه سال گذشته به صورت گسترده میان 
شبکه های قاچاق اسلحه توزیع شده اند، قیمت کمتر از 

بازارهای رسمی و قانونی آمریکا یا دیگر کشورهای جهان 
است. بر اساس گزارش وزارت دفاع ایالات متحده که آوریل 

2۰22 منتشر شد، با خروج ارتش آمریکا از افغانستان، 
تسلیحات پیشرفته آمریکایی به ارزش بیش از هفت میلیارد 

دلار در افغانستان جا ماند و به دست طالبان و گروه های 
تروریستی متحد طالبان افتاد. بر اساس این گزارش، از 

سال 2۰۰۵ تا 2۰2۱ پنتاگون ۱۸ میلیارد و ۶۰۰ میلیون 
دلار اسلحه وارد افغانستان کرد و در اختیار نیروهای امنیتی 
دولت پیشین این کشور قرار داد که با خروج آمریکا ــ که به 
فروپاشی دولت جمهوری انجامید ــ تمامی این تجهیزات 
به علاوه هواپیماها، هلی کوپترها و پهپادهای تجسسی به 
دست طالبان افتادند. هرچند طالبان دسترسی گروه های 
تروریستی فعال در کشورهای منطقه از جمله پاکستان و 
ایران را به سلاح های آمریکایی رد می کنند، دست کم سه 
گروه فعال شبه نظامی از جمله تحریک طالبان پاکستان، 

ارتش آزاد ی بخش بلوچستان و جیش العدل با انتشار عکس 
و ویدئو از افراد و قرارگاه های آموزشی نظامی خود، تایید 
کرده اند که به سلاح های آمریکایی از جمله ام۴ کارباین، 
ام۱۶ کارباین، تفنگ تک تیرانداز و دوربین دید در شب 

که یک ابزار راهبردی و تعیین کننده است، دست یافته اند. 
در تازه ترین مورد، مسئولان امنیتی در مرز تورخم میان 

پاکستان و افغانستان در روز دوشنبه 2۳ مهر، از کشف و 
ضبط یک محموله بزرگ اسلحه آمریکایی خبر دادند. بر 

اساس اطلاعاتی که رسانه های پاکستانی منتشر کردند، این 
محموله، حاوی ده ها اسلحه ام۴ کارباین، اسلحه کمری، 

دوربین دید در شب و هزاران گلوله، در یک کامیون حامل 
سبزیجات جاسازی شده بود. نیروهای امنیتی پاکستان 

راننده کامیون و یک شخص مرتبط با این محموله را 
بازداشت کردند، اما در مورد اینکه این اسلحه متعلق به 

گروه های شبه نظامی فعال در پاکستان است یا شبکه های 
قاچاق اسلحه، جزئیاتی ارائه نکرده اند.

دونالد ترامپ، رئیس جمهوری پیشین آمریکا و نامزد 
جمهوری خواهان در انتخابات 2۰2۴، بارها از طالبان 

به عنوان »بزرگ ترین فروشنده تسلیحات آمریکایی« یاد 
کرده است. البته ترامپ ادعا می کند ارزش سلاح های 

آمریکایی رهاشده در افغانستان ۸۵ میلیارد دلار است، اما 
نهادهای امنیتی از جمله پنتاگون، ارزش این تسلیحات 
را حدود هفت میلیارد دلار براورد می کنند. ترامپ بارها 
از روند خروج دولت بایدن از افغانستان انتقاد کرده و آن 
را »شرم آورترین اتفاق در تاریخ آمریکا« خوانده است. او 
اخیرا در مصاحبه با شان رایان، کهنه سرباز آمریکایی که 

پادکستی پرمخاطب تولید می کند، گفت دولت او نیز قصد 
خروج از افغانستان را داشت، اما این کار را با طمانینه و بدون 
آسیب رساندن به آمریکایی ها انجام می داد. ترامپ از پایگاه 

نظامی بگرام به عنوان »یک مکان ارزشمند برای آمریکا« 
یاد کرد و یادآور شد پایگاهی که با پول آمریکا ساخته شد، 

اکنون در اختیار چین قرار گرفته است. )ایندیپندنت(

کره شمالی بخش هایی از جاده های بین 
دو کره را منفجر کرد

کره جنوبی اعلام کرد که کره شمالی روز سه شنبه بخش 
شمالی جاده های بلااستفاده بین دو کره را منفجر کرد. 

این درحالی است که دو کشور به واسطه ادعای کره 
شمالی مبنی بر پرواز پهپادهای کره جنوبی در آسمان 
پیونگ یانگ، پایتخت کره شمالی، در تقابل با یکدیگر 

قرار گرفته اند. رئیس ستاد مشترک ارتش کره جنوبی در 
بیانیه ای کوتاه اعلام کرد که کره شمالی روز سه شنبه 

بخش هایی از جاده های بین دو کره را منفجر کرد. در این 
بیانیه آمده که ارتش کره جنوبی نظارت و آمادگی خود را 
افزایش داده اما به جزئیات بیشتری اشاره نشده است. این 

انفجارها یک روز پس از آن رخ داد که کیم جونگ اون، رهبر 
کره شمالی، با مقامات ارشد نظامی و امنیتی خود دیدار 
کرد. رسانه دولتی کره شمالی در اوایل سه شنبه گزارش 

داد که کیم در این دیدار پرواز ادعایی پهپادهای کره جنوبی 
را »اقدامی به شدت تحریک آمیز« از جانب دشمن دانست 

و تدابیر نامشخصی را در رابطه با انجام »اقدام نظامی 
فوری« و »عملیات بازدارنده« در دفاع از حاکمیت کشور 

مطرح کرد. کره شمالی پیش تر توپخانه خط مقدم و دیگر 
یگان های ارتش را در حالت آماده باش قرار داده بود تا 

درصورت آفتابی شدن پهپادهای ادعایی کره جنوبی در 
آسمان کره شمالی به آن کشور حمله کند. کره جنوبی 
از برعهده گرفتن مسئولیت پهپادها خودداری کرده اما 

هشدار داده که اگر امنیت شهروندانش به خطر بیفتد، کره 
شمالی را به شدت مجازات خواهد کرد. تخریب جاده ها 

در راستای تلاش کیم جونگ اون، رهبر کره شمالی، 
برای قطع رابطه با کره جنوبی انجام گرفت و جایگاه این 
کشور را به عنوان دشمن شماره یک کره شمالی تثبیت 

کرد. این اقدام باعث شد که هدف دیرینه کره شمالی برای 
اتحاد مسالمت آمیز دو کره به حال خود رها شود. در دور 

قبلی تنش زدایی بین دو کره در دهه 2۰۰۰، این دو کشور 
دو مسیر جاده ای و دو مسیر ریلی را در مرزهای بشدت 

حفاظت شده خود به هم متصل کردند. اما متعاقب آن که 
دو کره بر سر برنامه هسته ای کره شمالی و دیگر مسائل در 
تقابل با یکدیگر قرار گرفتند، یکی پس از دیگری به حالت 

تعلیق درآمدند. کره شمالی هفته گذشته اعلام کرد که مرز 
خود با کره جنوبی را برای همیشه می بندد و برای مقابله با 

»هیجانات ستیزه جویانه« نیروهای کره جنوبی و آمریکا در 
خط مقدم سازه های دفاعی می سازد. مقامات کره جنوبی 
می گویند کره شمالی از اوایل سال جاری مشغول افزودن 

موانع ضد تانک و مین گذاری در خط مرزی بوده است. 
آن ها گفتند کره شمالی مین گذاری کرده و چراغ های 

جاده ای را در سمت خود برداشته و مسیر ریلی را در بخش 
شمالی قطع کرده است. )اپوک تایمز(

کمپانی سونی اعلام کرده است که 
پیش بینی می کند فیلم سینمایی 
»ونون: آخرین رقص« بیش از ۷۰ 

میلیون دلار در افتتاحیه خود بفروشد. 
این فروش با توجه به ضررهای فیلم 

»جوکر: جنون مشترک« یک دستاورد 
بزرگ به حساب می آید. )۳۰نما(
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همزمان با اعلام تاریخ پخش فیلم 
»جوکر: جنون مشترک« از پلتفرم های 
دیجیتال، »ورایتی« گزارش داد که این 
دنباله ابرقهرمانی به کارگردانی »تاد 
فیلیپس« ۱۵۰ تا ۲۰۰ میلیون دلار به 

استودیوی برادران وارنر زیان مالی وارد 
خواهد کرد. )۳۰نما(

  کیوسک

نیویورک تایمز در سر مقاله خود دست 
به افشاگری زد و نوشت که ارتش 

اسرائیل از اسرای فلسطینی به عنوان 
سپر انسانی استفاده می کند. 

زیتانگ آلمان در تیتر و عکس یک 
به افزایش دزدی در برلین پرداخت و 
وقوع و بروز این معضل را به مهاجران 
نسبت داد.

پل شریدر: در زمان تماشای »جوکر: جنون 
مشترک« برای خرید بیرون رفتم

پل شریدر، فیلمنامه نویس مشهور آمریکایی می گوید در زمان اکران »جوکر: 
جنون مشترک« برای خرید بیرون رفته است. این نویسنده و فیلمساز کهنه کار 
در مصاحبه با »مجله اینترویو« می گوید در مجموع از تماشای »جوکر 2« لذت 
نبرده و بیش از 2۵ دقیقه از آن را ندیده است. فیلم »جنون مشترک« دنباله ای 
برای »جوکر« ســال 2۰۱۹ به کارگردانی تاد فیلیپس است که نه مخاطبان و 
نه منتقدان از آن استقبال نکرده اند. واکین فینیکس در این فیلم نقش »آرتور 
فلک« را تکرار می کند و لیدی گاگا نیز در نقش »هارلی کوئین« ظاهر می شود. 
شریدر می گوید: ۱۰ یا ۱۵ دقیقه از آن را دیدم. رفتم چیزی خریدم، برگشتم، ۱۰ 
دقیقه دیگر را دیدم. همین کافی بود.« او در بخش دیگری از مصاحبه »جوکر: 
جنون مشترک« را یک »موزیکال بسیار بد« می خواند و سپس توضیح می دهد 
که چرا این فیلم را دوست ندارد: »هیچ یک از آدم ها را دوست ندارم. به عنوان 
بازیگر از آن ها خوشم نمی آید. به عنوان شخصیت آن ها را دوست ندارم. کلیت 
اثر را دوست ندارم. یعنی آن ها شخصیت هایی اند که اگر به خانه شما بیایند، از در 

پشتی بیرون می روید.« )۳۰نما(

ون
و ز

یل

تیراندازی در مهمانی در ا کلاهما سیتی:
یک نفر کشته و دست کم ۱۲ نفر زخمی شدند

به گفته پلیس، تیراندازی در مهمانی مرکز همایش های اکلاهما ۱ کشته و ۱2 زخمی برجا 
گذاشت. اداره پلیس اکلاهما سیتی اعلام کرد: »ناآرامی به شلیک چند گلوله در داخل و 
خارج از یک مجموعه خصوصی  درجنوب غرب اکلاهما سیتی در حوالی ساعت ۱2:۳۰ 
بامداد روز شنبه انجامید.« دست کم وضعیت 2 نفر در بیمارستان وخیم است و اطلاعات 
قربانیان منتشر نشده است. مظنونان هنوز شناسایی نشده  اند اما چند نفر در پی تیراندازی 
بازداشت شده و بازرسان در حال مصاحبه با شاهدان هستند. گفتنی است مسئله حمل 
آزادانه سلاح در ایالت های آمریکا در آستانه انتخابات ریاست جمهوری این کشور به یکی 
از پربحث ترین موارد بدل شده است و کامالا هریس مخالف جدی این وضعیت و دونالد 
ترامپ به مدافع اصلی آن بدل شده است. بابد منتظر ماند و دید مردم آمریکا کدام رویه را 

بیشتر می پسندند . )اپک تایمز(

  ینگه دنیا  تا انتخابات آمریکا  حادثه روز

بر اساس نتایج مجموعه جدیدی از نظرسنجی های 
ملی که روز یکشــنبه منتشر شــد، کامالا هریس 
و دونالــد ترامپ در مــاه آخر منتهی بــه انتخابات 
2۰2۴، همچنــان در رقابتی تنگاتنــگ قرار دارند. 
اما ممکن اســت این رقابت در ایالت های چرخشی 
در حال خارج شدن از دســت هریس باشد، این در 
شرایطی اســت که دوره »ماه عسل« هریس پس از 
ورود دیرهنگامش به انتخابات به پایان می رســد و 
راهبرد پیام کارزار انتخاباتی اش از حمله تهاجمی به 
دیدگاه های جمهوری خواهان در مورد زنان و حملات 
به جی دی ونس، معاون ترامپ، فاصله می گیرد. معاون 
رئیس جمهور و رقیبش در نظرســنجی ملی جدید 
شبکه ان بی سی از رای دهندگان احتمالی، امتیاز برابر 
داشــتند و هر دو ۴۸ درصد آرا را کسب کرده بودند. 
در نظرسنجی شبکه ســی بی اس، هریس در سطح 
ملی، با نتیجه ۵۱ درصد به ۵۰ درصد، با یک درصد 
آرا پیشتاز بود  و در مجموع ایالت های کلیدی برای 
رقابت انتخاباتی با نتیجه ۴۹ درصد به ۴۸ درصد عقب 
بود؛ هر دو نتیجه در محدود حاشیه خطا قرار دارند  و 
در نظرسنجی شبکه ای بی سی نیوز از رای دهندگان 
ثبت نام شده، هریس با نتیجه ۴۹ درصد به ۴۷ درصد 

پیشتاز بود.
این نظرسنجی ها به همان تصویری اشاره دارند که 
از مجموعه  نظرسنجی ها از رای دهندگان ایالت های 
چرخشی در هفته گذشته به دست آمد. به احتمال 
فراوان، هریس همچنان میــان تمام رای دهندگان 

در سطح ملی اندکی جلوتر است، اما به نظر می رسد 
شاهد خطر افتادن ایالت های کلیدی رقابت انتخاباتی 
به دست دونالد ترامپ باشد. مجموعه نظرسنجی های 
ملی که روز یکشنبه منتشر شد، پس از انتشار چند 
گروه نظرسنجی  در هفته گذشته صورت گرفت. بر 
اساس نظرسنجی جدید کویینی پیاک از ایالت های 
پنسیلوانیا، ویسکانســین و میشیگان که این هفته 
منتشر شــد، ترامپ در دو ایالت آخر پیشتاز است؛ 
میانگین نظرسنجی های ریل کلیرپالیتیکس اکنون 
برای اولین بار در چند ماه اخیــر ترامپ را در ایالت 
میشیگان جلوتر نشــان می دهد، ایالتی که در سال 
2۰۱۶ هیلاری کلینتون را کنار زد اما در سال 2۰2۰ 
به پایگاه تحت کنترل دموکرات ها بازگشــت. ســه 
نظرسنجی مسئله محوری که روز یکشنبه منتشر شد 
به خودی خود مجموعه ای از هشدارها برای معاون 
رئیس جمهوری همراه داشــت. نتیجه نظرسنجی 
سی بی اس اختلاف های گسترده ای میان حامیان دو 
نامزد نشان داد، در مورد اینکه آیا دولت بایدن  ـهریس 
در پی ویرانی که طوفان  های هلــن و میلتون به بار 
آورد، مناطق محافظه کار کشــور را در امدادرسانی 
نادیده گرفته است یا خیر. در همین حال، نظرسنجی 
شبکه ای بی سی نشان داد که تعداد آمریکایی هایی 
که معتقدند وضعیت اقتصاد کشــور رو به وخامت 
گذاشته دو برابر کسانی است که معتقدند رو به بهبود 
است. این نظرسنجی همچنین میزان ناکامی حزب 
دموکرات در ارائه یک سیاست مهاجرتی مثبت و موثر 

را نشان داد  و اکنون رای دهندگان بیشتر احتمال دارد 
از برنامه های اخراج گسترده مهاجران حمایت کنند. 
اما هیچ یک از نظرسنجی ها در ایالت های چرخشی ، 
حتی آنهایی که چرخش واقعی به نفع دونالد ترامپ، 
یا برعکس نشان داده اند ، حاکی از این نیست که شمار 
بســیار زیادی از ایالت های کلیدی رقابت انتخاباتی 
به صورت جدی از محدوده یکــی از نامزدها خارج 

شده باشند.
این وضعیت نقشه  مسیری را که هر دو نامزد، در کنار 
معاون های همراه شان، در ماه آخر رقابت انتخاباتی 
طی می کنند گسترش داده است. بین ایالت هایی که 
اکنون ناگهان به عرصه رقابت شدید تبدیل شده اند 
کارولینای شــمالی قرار دارد، ایالتی که معاون های 
ارشــد ترامپ و هریس هفته ها است در حال مبارزه 

انتخاباتی اند. 
آیا هریس می تواند امتیاز مالی قابل ملاحظه کارزار 
انتخاباتی اش را به پیشتازی ملموس در نظرسنجی ها 
یا در روز انتخابات تبدیل کند یا خیر. کارزار انتخاباتی 
هریس همواره در جمع آوری کمک های مالی از کارزار 
انتخاباتی رئیس جمهوری سابق جلوتر بوده و مجموع 
کمک هایی که در ماه اوت جمع آوری کرد چهار برابر 
کارزار انتخاباتی ترامپ بود. کارزار انتخاباتی ترامپ 
در پول خرج کردن کم نگذاشــته اما ممکن اســت 
توانایی رئیس جمهوری سابق در رقابت با نرخ سوخت 
سرمایه هریس در چند هفته آینده با مشکل مواجه 

شود. )ایندیپندنت(

دونالد ترامپ پس از انتشــار فیلــم زندگینامه ای 
»کارآموز« که ادعاهایی مبنی برتعرض جنســی او 
به همسر سابقش، ایوانا ترامپ  را دوباره مطرح کرده، 
به شدت از سازنده ایرانی این فیلم انتقاد کرد. در این 
فیلم، که بازیگران سباستین استن در نقش ترامپ و 
جرمی استرانگ در نقش روی کوهن، مشاور سیاسی 
جمهوری خواه را به تصویر می کشند، صحنه ای وجود 
دارد که ترامپ ایوانا را به زور به زمین می اندازد و به 
او تعرض می کند، در حالی که او در حال فریاد زدن 
است. این صحنه که بحث برانگیز شده، با واکنش تند 

ترامپ همراه بود. او روز دوشنبه در شبکه اجتماعی 
خود، »تروث سوشال«، نوشــت: »یک فیلم جعلی 
و بی ارزش به نام »کارآموز« کــه به دروغ درباره من 
ساخته شده است، امیدوارم شکست بخورد.« ترامپ 
همچنین مدعی شــد که رابطه خوبی با ایوانا تا روز 
مرگش در سال 2۰22 داشته است و سازندگان فیلم 
را به انجام یک حمله سیاسی بی اساس علیه کمپین 
انتخاباتی اش متهم کرد. او در ادامه نوشت: »همسر 
ســابقم، ایوانا، فردی مهربان و فوق العاده بود و من 
رابطه خوبی با او داشتم. نویسنده این فیلم بی ارزش، 

گب شــرمن  که پیش تر هم به خاطــر دروغ هایش 
بی اعتبار شــده بود، این موضوع را می دانست اما آن 

را نادیده گرفت.«
این صحنه از فیلم برگرفته از شــهادت ایوانا در طول 
طلاقش از ترامپ در سال ۱۹۹۰ است  که او در سال 
2۰۱۵ و در جریان نخستین کمپین ریاست جمهوری 
ترامپ، آن را پس گرفت. با وجود تلاش ترامپ و دن 
اسنایدر، سرمایه گذار فیلم، برای جلوگیری از پخش 
آن، فیلم »کارآموز« به اکران درآمده و با نقدهای مثبت 
مواجه شده اســت. این فیلم به کارگردانی فیلمساز 
ایرانی، علی عباسی ساخته شده و سروصدای زیادی 
به پا کرده اســت. کارآموز که در جشنواره کن اکران 
به نسبت موفقیت آمیزی داشــت، داستانی در مورد 
تلاش های »دونالد ترامپ« جوان با بازی »سباستین 
استن« برای بنا کردن کسب وکار املاک در دهه های 
۱۹۷۰ و ۱۹۸۰ نیویورک و نیز رابطه او با وکیلش »روی 
کوهن« را به تصویر می کشد. جرمی استرانگ در نقش 
کوهن و ماریا باکالووا در نقش ایوانا همسر اول ترامپ 
ظاهر خواهند شد. گابریل شــرمن که مینی سریال 
»بلندترین صدا« شوتایم با بازی راسل کرو را در کارنامه 
دارد نویسنده فیلم است. البته اکران فیلم چندان هم 
راحت نبوده و عباســی در پاســخ به این پرسش که 
چرا نتفلیکس به پخش این فیلم تمایلی نشان نداده 
می گوید: »چون میلیون ها مشترک ماگا و حامی ترامپ 
در ایالات متحده دارند و این با اختلاف بزرگترین بازار 
آن هاست و اگر جای نتفلیکس باشید، دوست ندارید 
که مشتریان خود را از دست بدهید.«  )۳۰نما و العین(

پاسخ ترامپ به فیلم کارگردان ایرانینظرسنجی های جدید از چرخش ایالت های کلیدی به سمت ترامپ خبر می دهند
که او را به تجاوز جنسی متهم کرده است

گودزیلای هوش مصنوعی در حال تخریب محل های کار
آیا انقلاب جدید در عرصه تکنولوژی، به بیکاری دامن می زند؟

خبر تلخ و به نســبت کوتاه بود؛ ۱۶۵ هزار اخراج در ســال 
2۰22، 2۶۴ هزار اخراج در سال 2۰2۳ و تا کنون ۱۴۱ هزار 
اخراج در سال 2۰2۴ فقط در ۴۶۸ شرکت آمریکایی رخ داده 
است و عامل اصلی این اخراج ها پدیده  ای است که از بروزش 
هیجان زده ایم و هنوز ابعاد خطــرات آن را درک نکرده ایم . 
هوش مصنوعی با سرعت خیره کننده ای در حال رشد است 
و خیلی زودتر از چیزی که به ذهــن هر فردی خطور کند، 
می تواند به رقیبی برای او در تصاحب مشاغل مختلف بدل 
شود. این همان آینده ای است که جرمی ریفکین در کتابی 
به نام »پایان اشتغال« در سال ۱۹۹۵ پیش بینی کرده بود 
و متذکر شده بود که پدیده ای به نام اتوماسیون در همینجا 
متوقف نخواهد شــد و روزگاری نه چندان دور به پدیده ای 
بزرگ بدل خواهد شد که تمامی مشاغل را می بلعد و بشر را 
با بحران بیکاری مواجه خواهد کرد. برای مثال می توانیم به 

سراغ معادن برویم. 
از افزایش امنیت کارگران گرفته تا بهبود کارایی تجهیزات 
و اکتشافات هوشــمند، هوش مصنوعی نقش بسیار مؤثری 
در بهینه ســازی عملیات معدن دارد. بر اساس گزارش های 
جهانی، ارزش بــازار هوش مصنوعی در صنعــت معدن از 
۶۳۴ میلیون دلار در ســال 2۰۱۹ به ۷۶۷ میلیون دلار در 
سال 2۰2۱ رســیده و پیش بینی می شــود این روند رشد 
در ســال های آینده نیز ادامه داشته باشد. یکی از مهم ترین 
کاربردهای هوش مصنوعی در معدن، افزایش امنیت برای 
کارگران است. با اســتفاده از ربات ها و تجهیزات پیشرفته، 
بسیاری از فعالیت های خطرناک معدن کاری توسط هوش 
مصنوعی مدیریت می شود. علاوه بر این، سیستم های بینایی 
ماشین می توانند استفاده از تجهیزات ایمنی توسط کارگران 
را در لحظه بررســی کرده و خطاهــای احتمالی را کاهش 
دهند. در حوزه اکتشافات، هوش مصنوعی به کمک تحلیل 
دقیق داده های ژئوفیزیکی و ژئوشیمیایی، شناسایی مناطق 
مناسب برای حفاری را با دقت بیشتری امکان پذیر می سازد. 
همچنین، سیســتم های پیش بینی تعمیرات تجهیزات با 

استفاده از الگوریتم های هوش مصنوعی، زمان بهینه برای 
نگهداری و تعمیرات ماشــین آلات را پیش بینی کرده و از 

خرابی های ناگهانی جلوگیری می کند.
هوش مصنوعی همچنین در مرتب سازی مواد استخراج شده 
از معادن نقش مهمی ایفا می کند. این فناوری با استفاده از 
بینایی ماشین و یادگیری عمیق، فرآیند سورتینگ مواد را 
سریع تر و دقیق تر انجام می دهد. علاوه بر این، در مواقعی که 
دندانه های پاکت بولدوزرها شکسته می شوند، سیستم های 
هوشمند قادر به شناســایی این مشکل به صورت لحظه ای 
هســتند تا از آســیب های بعدی جلوگیری شــود. هوش 
مصنوعی می تواند با نظارت بر داده های زیســت محیطی، 
میزان آلودگی و تأثیرات مخرب معادن بر محیط زیســت 
را کاهش دهد. این فناوری، علاوه بر کاهش مصرف انرژی 
در معادن، به بهبود کیفیت کار در معادن و کاهش خطرات 
زیست محیطی کمک می کند. در نهایت، استفاده از هوش 
مصنوعی نه تنها موجب افزایش بهره وری در معادن می شود، 
بلکه امنیت معدن کاران را بهبود می بخشد و تأثیرات منفی 
بر محیط زیست را نیز به حداقل می رساند. اما باید به پیامی 
که در میان این سطور پنهان شده اســت نیز توجه کنیم. 
این مزیت های هوش مصنوعی یک پیام منفی هم دارد؛ به 
احتمال فراوان معدنچیان به زودی بیکار می شــوند و باید 

جای خود را به ربات ها و تکنولوژی های جدید بسپارند. 
در ســایر امور و عرصه ها هم وضع به همین منوال اســت. 
شاید باورش کمی سخت باشد اما با گسترش قابلیت هوش 
مصنوعی و شــیوع اســتفاده از این پدیده، بیکاری در بین 
متخصصان فنی از جمله برنامه نویســان کامپیوتر  افزایش 
یافته است و اکنون نرخ بیکاری فارع التحصیلان مهندسی 
کامپیوتر در آمریکا به۴/۳درصد رسیده است. جالب است 
بدانید این نرخ از نرخ بیکاری فارغ التحصیلان رشته فلسفه 
که چندان بازار کار بزرگی ندارند، پیشی گرفته است. از سوی 
دیگر می توان اثرات این پدیده را در اطلاعات استخراج شده 
از لینکدین هم مشاهده کرد. ظرف دو ســال اخیر، تعداد 

متقاضیان برای هر شغل پیشنهادی در این پلتفرم از ۵ نفر 
به ۷ نفر افزایش یافته است . این یعنی تعداد افراد بیکار در 
رشته های مختلف افزایش یافته است. در نهایت باید به این 
آمار اشاره کنیم که ۷۳ درصد از متقاضیان مشاغل مختلف 
از نســل زِد اعلام کرده اند که به دلیل ظهــور و بروز هوش 

مصنوعی در ناامنی شغلی قرار گرفته اند.
اوضاع زمانی بغرنج تر می شود که بدانیم این قدم های ابتدایی 
هوش مصنوعی است و حالا حالاها باید منتظر بسط و گسترش 
آن باشیم. به عبارت دیگر با گذر زمان این شرایط سخت تر و 
وخیم تر خواهد شــد. برای مثال می توان به پروژه های جدید 
گوگل در زمینه هوش مصنوعی ســر بزنیم. گوگل در جهت 
تأمین انرژی لازم برای توان هــوش مصنوعی خود به انرژی 
هسته ای روی آورده است. این شرکت روز دوشنبه اعلام کرد 
که با استارتاپ »کایروس پاور« همکاری می کند تا ۷ رآکتور 

هسته ای کوچک در آمریکا بسازد.
هدف این همکاری افزودن ۵۰۰ مگاوات انرژی هسته ای تا 
پایان دهه است. اولین رآکتور تا سال 2۰۳۰ عملیاتی خواهد 
شد و بقیه تا سال 2۰۳۵ تکمیل می شوند. این رآکتورها با 
کاهش هزینه های ساخت، به عنوان یک راهکار نوین برای 
تأمین انرژی مورد نیاز مراکز داده گوگل محسوب می شوند. 
این همــکاری اولین قــرارداد تجاری بــرای خرید انرژی 
هسته ای از رآکتورهای کوچک ماژولار محسوب می شود. 
این رآکتورها نسبت به رآکتورهای فعلی کوچک تر هستند 
و قطعات آن ها در کارخانه ســاخته می شود که هزینه های 
ســاخت را کاهش می دهد. کایروس پاور بــرای دریافت 
مجوزهای طراحی و ســاخت نیازمند تأییدیه کمیسیون 
تنظیم مقررات هسته ای آمریکا است. این استارتاپ تاکنون 
مجوز یک رآکتور نمایشی در تنسی را دریافت کرده است که 
تا سال 2۰2۷ آنلاین خواهد شد. گوگل همچنین اعلام کرد 
که ساختار این قرارداد به کاهش هزینه ها و سرعت بخشیدن 
به بهره برداری از انرژی لازم برای گسترش هوش مصنوعی 

کمک می کند. )لموند، آسوشیتدپرس و آی تی ایران(
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   شاخص

امارات، کشــوری با آب و هوای گرم و البته یکی از بزرگ ترین 
تولیدکنندگان نفت در جهان، مدتی اســت که ادعا می کند 
که می خواهد با تغییرات اقلیمی مقابله کند و در این مســیر، 
یک زن رهبری مقابله با گرمایش زمین و آسیب های محیط 
زیستی را به عهده گرفته اســت.  آمارها نشان می دهد که این 
کشــور تاکنون حدود ۵۰ میلیــارد دلار در پروژه های انرژی 
تجدیدپذیر در ۷۰ کشــور ســرمایه گذاری کرده است و ۵۰ 
میلیارد دلار دیگر هم متعهد شــده که طــی یک دهه آینده 
سرمایه گذاری کند. به جز این ســرمایه گذاری ها در خود این 
کشور، به تازگی یک سرمایه گذاری ۱۵۰ میلیون دلاری برای 
آب ســالم صورت گرفته و ۱۱۹ میلیون دلار قرار است برای 
جذب تیمی از مخترعان و مبتکران جهت تولید فناوری های 
جدید شیرین ســازی آب دریا هزینه شود.  این هزینه ها برای 
آن است که طبق گزارش یونیســف، حدود چهار میلیارد نفر 
در سراســر جهان حداقل یک بار در ماه با کمبود آب مواجه 

می شوند و نیمی از جمعیت جهان ممکن است تا سال 2۰2۵ 
در شرایط تنش آبی قرار بگیرند. از سوی دیگر بر اساس گزارش 
سال 2۰2۴ توســط شــبکه اطلاعات امنیت غذایی و شبکه 
جهانی علیه بحران های غذایی، در سال 2۰2۳، نزدیک به 2۸2 
میلیون نفر یا 2۱.۵ درصد از جمعیت مورد تجزیه و تحلیل در 
۵۹ کشور/منطقه با سطوح بالایی از ناامنی غذایی حاد مواجه 
بودند که نیاز به غذا یا کمک های معیشتی داشتند. آمنه بنت 
عبدالله الضحاک الشمسی، وزیر تغییر اقلیم و محیط زیست 
امارات مدیر هماهنگی اقدامات این کشور در این زمینه است. او 
که در رشته علوم کامپیوتر و مهندسی کامپیوتر درس خوانده 
نخست به وزارت آموزش امارات پیوسته و بعد از آن سخنگوی 
دولت امارات شده و از ژانویه سال پیش به این سمت منصوب 
شده است. جالب است بدانید که او مادر شش فرزند هم هست 
و برای آینده این فرزندان هم که شده، می خواهد پروژه آینده 

بهتر برای اقلیم امارات و منطقه را پیش ببرد. 

او رهبر مبارزه با تغییرات اقلیمی در امارات است
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4- مخفف سیاه-  مظهر - پیاله و جام

5- اداره آگاهی  ســابق- به طور مخفیانه 
عامیانه

6- تقویت امواج رادیویــی- هم عقیده- 
خانه سنگ پشت

7- همه و کامل- پیشینه- غرور و تکبر
8- تن پرور و تنبل- گوشه نشین- جمع 

متن
9- راه میانبر- شکسته شده- شبیه و مثل
10- قلعه حکومتی- واحد پول سورینام- 

عدم و نیستی
11-  اکِلیل کوهی- ادیت کردن مطلبی
12-  زاویه خارجی- قدرت و توان- ماچ

13- کشوری آفریقایی- عسل و انگبین- 
خوی و سرشت- الفبای  موسیقی

14- بندری در جنوب شرقی انگلستان- 
جادوگر

15-  اثری از سیمون دوبوار-  از سرداران 
جنبش مشروطه در تاریخ ایران ملقب به 

سردار ملی

عمودي
 1- وضو- دوباره کاری- سنگین نیست

2- همسر رابین هود- زیبا رو- یار مشهدی
3- مساوی- رفیق- زیاد معروف نیست

4-  کشــیدنی زنــدگان- از میقات های 
پنجگانه حج- اهریمن و شیطان

5- کشت و زرع- منع کردن- طرز دیدن- 
حرف فاصله

6- قادر- قبول  کــردن و پذیرفتن- برق 
غیرفاز

7- باران اندک- به خشخاش می گذارند!- 
شهد و انگبین- نوعی پیوند در شیمی

8- علامــت مفعولی- باز فرســتاده- از 
غذاهای ایرانی

9- منظور و مقصود- ســخن ناگفتنی- 
شــهر صنعتی آلمان- نماد شــیمیایی 

گوگرد
10- سیلاب- ماما- رایگان

11- گل سرخ- زورق- گریزگاه- سوره 4 
قرآن کریم

12- روستا- گویی و پنداری-  طعم نمک
13- اولین برج فلکــی- هماهنگی- یار 

سوزن 
14- مطلع- مرکز عدســی- کشوری در 

اقیانوسیه
15- نوعی ســاز- متصل و پیوســته- از 

گل های زیبا 
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طراح : حمیدرضا محمدرضایی     
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از غذاهاى 
ایرانى

اشتباه کردن پارسایىندامت
، بد فهمیدن

اثر تاریخى 
هم بازى نگهبانىنهاوند

هاردى

متذکر
سوره 27 
قرآن کریم

 رنگ قرمز
حرف 

خوراکى!
مى دهند تا 
رسوا کنند
 فیلمى از 
فخیم زاده

شاه مغول
شیر بیشه

پیامبرى

رشته کوهى 
در کشور 

چین

معادل 
فارسى 
اندیکاتور

جوخه
از اعضاى 

تنفسى
نگاه کردن
گردآورى 
یک نوشته

پارسا نوعى آش

شکننده
کاشف واکسن 

سیاه سرفه
 صداى  
کلفت

میوه ریز و 
شیرین

واحد توان یار غم
الکتریکى

 مقابل زیر

رطوبت
اهل 

شبه قاره
نوعى راه

شنیدن

 

         

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 بقیع
 تقیه
 زاهق
 کریا

 ماحی
 مرضی
 مگدم
 یارب

5 حرفي : 
 ابخور
 انبیق
 بهرمه
 حلیمه
 خویلد
 دیدرو

 زندیک
 سنسور
 صردان

 قونیه
 کنراد
 ملکان
 منگنز

 همدان
6 حرفي : 

 بوانات
 دیوارک

 فرانام
 ید بیضا

7 حرفي : 
 صاحب شتر

هفت پرده

8 حرفي : 
 تلمبه زنی
 قلعه گردن
 کره شمالی
نقص ایمنی

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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ناگفته هایی از جشن های ۲۵۰۰ ساله  
معادل بودجه دو سال سوئیس را در دو روز خرج کردند

مرتضی کلیلی   قاب  

   قاب نوستالژی 2 
نیم قرن پیش؛ کافه قنادی فرانسه؛ شیرینی فرانسه از قدیمی ترین شیرینی فروشی های 

تهران است. این قنادی در سال ۱۳۴۴ تأسیس شده و در خیابان انقلاب قرار دارد. شیرینی 
فرانسه توسط محمد ثابت قدم با کمک سه نفر از دوستانش تأسیس شد. ثابت قدم، چون از 

اول در نظر داشت یک سرآشپز از فرانسه به ایران بیاورد، نام قنادی را »فرانسه« گذاشت، اما 
خصوصاً بعد از انقلاب مشکلاتی برسر نام گذاری ایجاد شد، گفته می شد نام قنادی حتماً باید 

ایرانی باشد. با این حال، نام »فرانسه« تغییر نکرد و این شیرینی فروشی همچنان با همین 
اسم شناخته می شود. )تصویر از صفحه علی ملیحی(

  قاب تاریخ 1
    تیم کشتی آزاد جوانان ایران اعزامی به مسابقات جهانی-سال ١٣۶٠؛ اعضای این تیم قبل 

از حضور در کانادا )میزبان مسابقات( و در فرودگاه لندن با سر دادن شعار مرگ بر انگلیس 
و مرگ بر آمریکا بازداشت شدند و از حضور در مسابقات جاماندند.  افراد در تصویر : محمد 
خرمی رئیس فدراسیون ، رحیم جدی، الله مراد زرینی، محمدرضا توپچی و ...)فدراسیون 

تاریخ و آمار فوتبال ایران(

  قاب نوستالژی 1 
در دهه 70 تهران  اینگونه مرغ کشتار روز را به مغازه ها می رساندند؛ همینقدر 

غیربهداشتی و غیراصولی... )آژانس عکس ایران(

  
قاب مشاهیر
عکسی از داریوش مهرجویی و غلامحسین 
ساعدی در اوایل انقلاب.

  
قاب نوستالژی 3

فروشگاه و نمایشگاه مبل عدالت در خیابان تخت 
جمشید )طالقانی( تقاطع بهار - سال ۱۳۴9

    روز سه شنبه ۲۰ مهر ۱۳۵۰ مراسم جشن های ۲۵۰۰ ساله در تخت جمشید آغاز شد و به مدت 
چهار روز ادامه یافت. ۴۵ سال بعد در مهر ماه ۱۳۹۵ به مناسبت سالگرد این جشن ها شبکه   چهار 
بی بی سی جهانی مستندی را با عنوان »انحطاط و سقوط: مهمانی بزرگ شاه« به کارگردانی حسن 
امینی نوه  علی امینی، نخست وزیر دوران پهلوی دوم منتشر کرد. این مستند آماری قابل تامل از 
جشن های ۲۵۰۰ ساله ارائه می داد.  در ادامه خلاصه گزارش این مستند را که روز سی ام مهر ۱۳۹۵ 

در سایت »تاریخ ایرانی« منتشر شد می خوانید:
 »۴۷ کیلومتر ابریشم، ۱۸ تن غذا، ۱۸۰ پیشخدمت، ۱۲ هزار بطری ویسکی، ۲۵ هزار بطری 
شراب، ۶۰ هزار سرباز، ۲۵۰ لیموزین ضدگلوله، ۳۶ هزار تخم مرغ و شش هزار سرباز با »اونیفورم 
تاریخی« آماری است که نوه علی امینی، نخست وزیر دوران پهلوی دوم در مستندی به نام »انحطاط 
و سقوط: مهمانی بزرگ شاه« از جشن های ۲۵۰۰ ساله شاهنشاهی می دهد؛ جشن های بزرگی که 
شاه با برگزاری آن قصد داشت تا ورود کشور خود را به دنیای مدرن در گوش سران جهان فریاد بزند 
و با تکرار واژه »تمدن بزرگ« به جهانیان القا کند که ایران دیگر نه آن کشور عقب افتاده دوران قاجار 

که تمدنی به وسعت دوران باستان خویش است .
 تصویری که حسن امینی بر اساس گزارش های موجود، از تخت جمشید پیش از برگزاری این 
جشن ها ارائه می دهد، تصویر بیابانی بی آب و علف است؛ بیابانی که به جز ستون ها و سرستون های 
برجای مانده از ۲۵۰۰ سال پیش، هیچ چیز دیگرش شــبیه آن دوران نیست، مار و عقرب در آن 
جولان می دهد و جاده درستی ندارد؛ اما شاه اصرار دارد که دقیقاً در همین مکان، جشن ها را برپا 

کند، دقیقاً در همین مکان!
 عبدالرضا انصاری در روایتش از وضعیت نابسامان تخت جمشید پیش از برگزاری این جشن ها 
می گوید: »این بیابان پر از مار و عقرب بود. اصلًا ما گفتیم پذیرایی در شیراز را بهتر است حذف کنیم. 
آقای علم گفتند که دعوتنامه ها رفته، نمی شود به هم بزنیم... چیزی که به فکر من رسید این بود 
که یک کاری کنیم اینجا جای امنی باشد. از ۳۰ کیلومتری تخت  جمشید سم پاشی کردند و یک 
کامیون پر از مار و عقرب از آنجا جمع کردند.« وی همچنین درباره وضعیت جاده منتهی به تخت 
جمشید و نیز ناآگاهی مسئولان کمیته برگزاری جشن ها از آن به امینی می گوید: »رفتیم به طرف 
تخت  جمشید؛ یک جاده دوخطه، پر از آسفالت های از بین رفته تا رسیدیم به تخت جمشید. تخت 
جمشید آن موقع تا چشم کار می کرد، بیابان بود، هیچی نبود آنجا، یک دفعه همه متوجه شدند که 

چقدر ما از مرحله پرتیم...«
  الیزابت انتبی، گزارشگری که از فرانسه به این جشن ها اعزام شده بود، یکی دیگر از شاهدان است. 
وی با کلامی که خالی از طعن هم نیست در این باره به امینی می گوید: »در بیابان درخت کاشتند. 
نقل بود که ۵۰ هزار پرنده وارد کردند. تعداد باورنکردنی پرنده آنجا بود؛ ولی متأسفانه ظرف سه روز 

مردند؛ چون تحمل آن آب و هوا را نداشتند.«
  مایکل هودر، پیشخدمت، در روایتی دیگر از وضعیت تهیه یخ در این جشن ها می گوید: »روزهای 
متمادی یک هواپیمای بزرگ، کلی یخ می آورد. یک قالب بزرگ یخ می آورد وسط بیابان، بزرگ به 
اندازه یک گاراژ و ما به بیابان می رفتیم تا خودمان را با آن خنک کنیم. فقط من روز آخر متوجه شدم 

که باید این قالب یخ را برای سطل های یخ شراب سفید خرد کنیم.«
  روایات دیگر »مهمانی بزرگ شــاه« نیز با اندکی تفاوت از همین طیف اند و هر کدام به نوعی 
تصویرگر تلاشی مضحک اند برای امکان پذیر کردن شــرایط بیابانی بی آب و علف به میعادگاهی 
برای اجلاس سران کشورهای جهان؛ تصویری که به هر روی نمی توان از رد پای ناظر سوم یا همان 
کارگردان در آن چشم پوشید، حتی وقتی به نظر می رسد شاهدان در حال تمجید از آن هستند، 
مثل وقتی کاترین لکومته درباره زمین گلف این جشن ها می گوید: »یک زمین گلف درست کرده 
بودند با بونکر و چمن و آبگیر. فوق العاده بود. دور تا دور ما بیابان بی آب و علف بود. من هرگز تصور 
نمی کردم که آن ها بتوانند آشپزخانه ای با نانوایی در چنان جایی دایر کنند و یک سردخانه! متعجب 

شده بودم.«
  بودجه دو سال سوئیس را در دو روز خرج کردند: بودجه جشن های ۲۵۰۰ ساله یکی از نکات 
مورد ابهام این مراسم و هنوز بعد از گذشت ۴۵ سال مورد مناقشه طیف های موافق و مخالف است. 
حسن امینی در این باره نیز از مصاحبه شوندگان می پرسد و همان گونه که انتظار می رود هر کدام 
نظری متفاوت دارند؛ اما آنچه از تمام این روایات برمی آید این است که به هر روی بودجه هنگفتی 
برای این ماجرا صرف شده است، بودجه ای که امینی نیز در مستند خویش سعی دارد به مخاطب 
بفهماند اگر در راه معیشت مردم صرف می شد، شــاید ایران به لحاظ تاریخی مسیری متفاوت را 
می پیمود. مارسل هودر، پیشخدمت حاضر در این مراســم می گوید: »بودجه دو سال سوئیس را 
ظرف دو روز خرج کردند...« ابوالحسن بنی صدر دیگر راوی منتقد ماجرا نیز هرچند که در مورد رقم 

بودجه ابراز اطمینان نمی کند ولی بر اساس آنچه شنیده، آن را ۶۵۰ میلیون دلار برآورد می کند.

این سبزی خواص ضد سرطان دارد
بهداشت نیوز نوشت: شاهی یکی از سبزی های محبوب 
در سراسر دنیاست که امروزه توسط بعضی از مراجع 
معتبر جهانی به عنوان »ســالم ترین سبزی جهان« 
شناخته می شــود. دلیل این نام گذاری هم به تراکم 
بالای مواد مغذی در این سبزی خاص برمی گردد. اگر 
بخواهیم این موضوع را بررســی کنیم که هر کدام از 
مواد غذایی به ازای هر ۱۰۰ کالری حدود چند درصد 
از نیازهای روزانه بدن به مواد مغذی را تامین می کنند، 
سبزی شاهی نمره ۱۰۰ از ۱۰۰ را به دست می آورد  اما 
شاهی دقیقا چه مزیت هایی دارد و عوامل ایجادکننده 

آنها کدامند؟!
۱. شــاهی دارای اثرات ضدالتهابی قوی است: اولین 
ویژگی شــاهی که اهمیت آن را دوچندان می کند، 
خاصیت ضدالتهابی آن است. کیفیت ضدالتهابی شاهی 
باعث می شود که این سبزی توانایی بالایی برای مبارزه 

با استرس اکسیداتیو داشته باشد.
۲. شاهی سرشار از ویتامین K است: حتما شنیده اید 
که افزودن کلم کیل یا بروکلی به برنامه غذایی برای 
افزایش دریافت ویتامین K طبیعی ضروری است، اما 
سبزی شاهی هم سرشار از ویتامین K است. درواقع، 
هر یک لیوان از سبزی شــاهی حدود ۸۵ میکروگرم 

ویتامین K دارد.
۳. شــاهی از قلب محافظت می کند: ســبزی شاهی 
سرشــار از ویتامین ها و مواد معدنی مختلف است که 
مزیت های زیادی برای سلامت قلب دارند. سبزی شاهی 
ذاتا هیچ گونه چربی اشباعی ندارد و میزان سدیم نیز در 
آن بسیار ناچیز است، درحالی که همین دو عامل برای 
حمایت از سلامت قلب بسیار مهم هستند. در ضمن، 
سبزی شاهی حاوی ۳ ریزمغذی مهم در رژیم غذایی 
DASH است؛ منیزیم، پتاسیم و کلسیم. همین رژیم 
غذایی است که برای کاهش فشــار خون و کلسترول 

خون در جهت مقابله با بیماری های قلبی کاربرد دارد.
۴. شاهی حاوی ترکیبات ضدســرطان است: سبزی 
شاهی از جنبه های مختلفی به تقویت سلامت قلب، 
اســتخوان ها و چشــم ها کمک می کند، درحالی که 
التهاب را هم کاهش می دهــد. مجموعه ویژگی های 
شــاهی باعث می شــوند که این ســبزی به یکی از 
خوراکی های باکیفیت و مهم برای محافظت از بدن در 

برابر سرطان تبدیل شود.

به این دلایل هر روز سیر بخورید
سیر یکی از ســالم ترین غذاها روی کره زمین است. 
این ماده غذایی معجزه آســا می توانــد بیماری های 
متنوعــی را درمان کند و همچنین خــواص دارویی 
بسیار زیادی دارد که در سراسر جهان مورد استفاده 
قرار می گیرد. این ماده برای کاهش سطح کلسترول 
خون، کنترل فشار خون پایین و بالا، درمان مشکلات 
قلبی، تحریک جریان خون، جلوگیری از حملات قلبی 
استفاده می شود. مصرف سیر باعث کنترل کلسترول، 
جلوگیری از تولید هورمون آنژیوتنسین دو و ریلکس 

کردن رگ های خونی خواهد شد.

   سلامت
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